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Αθήνα, σήµερα στις 9 ∆εκεµβρίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.36’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Λαµπρό-
πουλο, Βουλευτή Μεσσηνίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο προϊστάµενος του
Τµήµατος ∆ιοίκησης Τουριστικών Επιχειρήσεων Αλεξανδρείου
ΤΕΙ Θεσσαλονίκης καταθέτει απόψεις, σχετικά µε την αναβάθ-
µιση της ανώτατης τουριστικής εκπαίδευσης στο πλαίσιο του
εθνικού διαλόγου για τη µεταρρύθµιση της Τριτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης.

2) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Εθελοντών Πυροσβε-
στικού Σώµατος αιτείται την προώθηση νοµοσχεδίου για την
αναβάθµιση του θεσµού του εθελοντή πυροσβέστη και των εθε-
λοντικών πυροσβεστικών υπηρεσιών κ.λπ..

3) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Χρι-
στόπουλος ζητά διευκρινίσεις για τη δηµιουργία ΙΙΕΚ καθώς και
την ισότιµη αντιµετώπιση των ΚΕΜΕ-Κολεγίων µε τα δηµόσια
εκπαιδευτήρια.

4) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κυθήρων Νοµού Αττικής αι-
τείται την ένταξη του νησιού στο καθεστώς υποχρεώσεων πα-
ροχής δηµόσιας υπηρεσίας αεροπορικής εκµετάλλευσης µε την
επέκταση της αεροπορικής σύνδεσης από ανατολική Κρήτη και
Ήπειρο.

5) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κυθήρων Νοµού Αττικής αι-
τείται την επέκταση του αεροδροµίου του νησιού, καθώς και µε-
λέτη εγκατάστασης σταθµού ανεφοδιασµού καυσίµων.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Επαγγελµατιών Ξε-
ναγών Κρήτης και Θήρας αιτείται να ενηµερωθεί για το πότε θα
υπογραφεί από τον Υπουργό το προεδρικό διάταγµα που ρυθµί-
ζει τη δοµή και τη λειτουργία των σχολών του ΟΤΕΚ.

7) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του οικισµού ΣΣ Ραψάνης του
∆ήµου Κάτω Ολύµπου αιτούνται την διόρθωση κάποιων έργων
που έχουν γίνει στην περιοχή τους προκειµένου να αποφευχθούν
πληµµύρες στον οικισµό τους.

8) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Αντιπρόεδρος του
Συλλόγου Γονέων και Κηδεµόνων 8ου Γυµνασίου Πειραιά αιτεί-
ται την κάλυψη κενής θέσης εκπαιδευτικού της Ιταλικής γλώσ-
σας στο 8ο Γυµνάσιο Πειραιά.

9) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εξωραϊστικός Σύλλο-
γος «Κεφαλές Ασµηνίου» Νοµού Ευβοίας αιτείται την κατασκευή
χερσαίου κυµατοθραύστη για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος της διάβρωσης από τη θάλασσα της περιοχής Πευκί-Ασµη-
νίου.

10) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Νοµαρχιακής Αυ-
τοδιοίκησης Κυκλάδων αιτείται να πληροφορηθεί για την δυνα-
τότητα ή µη της ανάκλησης των εθελουσίων µετατάξεων που
έχουν καταθέσει περίπου τριάντα υπάλληλοι της ΝΑ Κυκλάδων.

11) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας διαµαρτύρεται για τη
δράση παραεκπαιδευτικού κυκλώµατος στην Άρτα µε την ανοχή
συνδικαλιστικών παρατάξεων και διοικητικών οργάνων.

12) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµατικών
Αστυνοµίας καταθέτει προτάσεις για την επαγγελµατική και οι-
κονοµική διασφάλιση καθώς και για την κοινωνική και ηθική κα-
ταξίωση του αστυνοµικού προσωπικού.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Συµβασιούχοι ορι-
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σµένου χρόνου στις ∆ιευθύνσεις Αλλοδαπών Μετανάστευσης
της Περιφέρειας Αττικής ζητούν να εξετασθεί το ενδεχόµενο πα-
ράτασης των συµβάσεων τους έως την οριστική τοποθέτηση των
υπό µετάταξη υπαλλήλων για την εύρυθµη λειτουργία των διευ-
θύνσεων.

14) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Πολυτέκνων Νάξου αιτεί-
ται να µην ισχύσει η ανακατανοµή των επιδοµάτων για τους πο-
λύτεκνους σύµφωνα µε τα εισοδηµατικά κριτήρια.

15) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία οι αµπελουργοί Καλλιφωνίου Καρδίτσας
αιτούνται την κατασκευή κλειστού αρδευτικού δικτύου στην πε-
ριοχή τους για την αποφυγή καταστροφών των καλλιεργειών
τους.

16) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει το ειδικό σχολείο Ρεθύµνου
ΚΕΚΥΚΑΜΕΑ κ.λπ..

17) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος
Κυθήρων αιτείται την ένταξη του αεροδροµίου στην εκµετάλ-
λευση τακτικών αεροπορικών µεταφορών, έτσι ώστε να συνδε-
θούν τα Κύθηρα µε την ανατολική Κρήτη και Ήπειρο.

18) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος
Κυθήρων αιτείται την επέκταση του αεροδιαδρόµου 02-20 Rwy
καθώς και τη µελέτη εγκατάστασης σταθµού ανεφοδιασµών καυ-
σίµων στο αεροδρόµιο Κυθήρων.

19) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται ότι τα
απορρίµµατα της Πελοποννήσου θα καταλήγουν στο ΧΥΤΑ της
Φυλής.

20) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αυτισµό στο Νοµό
Ρεθύµνης, καθώς και τις ελλείψεις που υπάρχουν σε βασικούς
τοµείς.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αριστοτέλης ∆ούσµπης, ο
οποίος διαµαρτύρεται για την µη απόσπαση εκπαιδευτικών µε
ποσοστό αναπηρίας 67% στον τόπο διαµονής τους.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη µετα-
τροπή των παλαιών σιδηροδροµικών σταθµών σε πολιτιστικούς
ποδηλατόδροµους.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. ∆ιονύσιος Κανελλόπουλος
απολυµένος συµβασιούχος της Ολυµπιακής Αεροπορίας αιτεί-
ται την οικονοµική και εργασιακή αποκατάσταση του, καθώς και
των άλλων συναδέλφων του.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται σύµφωνα
µε τον πρόεδρο του εµπορικού συλλόγου Πατρών η αδυναµία
ελέγχου παραοικονοµίας και παρεµπορίου των αρµοδίων αρχών
εκδίδοντας αφειδώς άδειες µικροπωλητών.

25) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία οι Πρόεδροι των ΠΑΑΣΥ ΠΟΑΞΙΑ κ.λπ αι-
τούνται την προστασία του εισοδήµατος και των επιδοµάτων των

Αστυνοµικών, καθώς και των ασφαλιστικών τους δικαιωµάτων και
την αναγνώριση της επικινδυνότητας του επαγγέλµατός τους.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην προ-
καταρκτική εξέταση που διενεργείται µε εντολή εισαγγελέα µετά
από δηλώσεις του πρώην υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Σπήλιου
Σπηλιωτόπουλου.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, στο οποίο αναφέρεται το κάλε-
σµα του ποδοσφαιριστή Ερίκ Καντονά να αποσύρουν οι
Ευρωπαίοι τα χρήµατά τους από τις τράπεζες.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
θηµερινή συρροή προσφύγων στην Πάτρα και στην
αναγκαιότητα λήψης µέτρων.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Πανελλήνιος Σύν-
δεσµος Ιδιωτικών ΚΤΕΟ καταθέτει προτάσεις που αφορούν στο
νόµο «Σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Οδικής Ασφάλειας και Γε-
νικής ∆ιεύθυνσης Οδικής Ασφάλειας και άλλες διατάξεις...».

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις κα-
ταγγελίες του Μητροπολίτη Αιγιαλείας και Καλαβρύτων κ.κ.
Αµβροσίου για αφελληνισµό του ελληνικού κράτους.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Πολι-
τικών Συνταξιούχων αιτείται την διεκδίκηση των αποζηµιώσεων
που επιδίκασε η ∆ιεθνής ∆ιάσκεψη Ειρήνης των Παρισίων στο
γερµανικό κράτος για τις καταστροφές που υπέστη η Ελλάδα
από τον πόλεµο.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στον θό-
ρυβο που έχει προκληθεί µετά από καταγγελίες του ιδίου για
αποστολή ψευδών τηλεφωνικών µηνυµάτων µε προεκλογικό πε-
ριεχόµενο.

33) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην περικοπή της
ετήσιας δόσης τους τέλους πετρελαιοειδών στους δήµους της
δυτικής Αττικής.

34) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι Μεγαρίτες πτηνοτρόφοι.

35) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΛΕΥ-
ΡΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Επαγγελµατιών Πρακτόρων Πρόγνωσης «ΟΠΑΠ Α.Ε.»
αιτείται ο κλάδος τους να µην ενταχθεί στον λογιστικό προσδιο-
ρισµό εσόδων - εξόδων.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αγγελίδης Ιωάννης εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία του για τη σύµβαση COOPER, που αφορά τον
ανεκµετάλλευτο ορυκτό πλούτο της Ελλάδας.

37) Η Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβασιούχων
Πυροσβεστών Πυρόσβεσης - ∆ιάσωσης ζητεί διευκρινίσεις
καθώς και τη διευθέτηση του θέµατος πρόσληψής τους.

38) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι σπαραγγοκαλλιεργητές του
Νοµού Πέλλης αιτούνται την αποζηµίωσή τους για τις κατα-
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στροφές που υπέστησαν στις καλλιέργειές τους το 2008, λόγω
καιρικών συνθηκών.

39) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αργιθέας Νοµού Καρδίτσας
ζητά την αποκατάσταση των ζηµιών του δήµου που προκλήθηκαν
λόγω κακών καιρικών συνθηκών.

40) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βικτωρία Στα-
µούλη, φιλόλογος, διαµαρτύρεται για την αναστολή διορισµών
των διοριστέων ΑΣΕΠ του 2008.

41) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Σοφία Τουµανίδου, µία εκ των
εκατόν ογδόντα πέντε αδιόριστων επιτυχόντων του Ειδικού Γρα-
πτού ∆ιαγωνισµού του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης αιτείται να πα-
ραµείνει ανοικτός ο πίνακας κατάταξης των εκατόν ογδόντα
πέντε επιτυχόντων και να τεθεί σε ισχύ για άµεση κάλυψη των
υφιστάµενων κενών και µελλοντικών νέων θέσεων του Υπουρ-
γείου.

42) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Νούλα Αγγελική
υπεύθυνη του Τοµέα Πολιτικής Ευθύνης Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων διαµαρτύρεται για την αναστολή διορισµών των
διοριστέων ΑΣΕΠ του 2008 και ζητά την επίλυση του ζητήµατος.

43) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πληροφο-
ρικών Ελλάδας αιτείται τη σύσταση επιτροπής εµπειρογνωµόνων
για την Πληροφορική Παιδεία σε όλες τις βαθµίδες της εκπαί-
δευσης.

44) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύν-
δεσµος Ιδιωτικών ΚΤΕΟ εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την
αίρεση του ασυµβίβαστου µεταξύ λειτουργίας ΚΤΕΟ και Συνερ-
γείων επισκευής - συντήρησης οχηµάτων στο προς ψήφιση σχέ-
διο νόµου.

45) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του ∆.Σ.
της Ταινιοθήκης της Ελλάδος αιτείται ειδικής νοµοθετικής ρύθ-

µισης, έτσι ώστε να συµπεριληφθεί το ίδρυµα στο νέο νοµοσχέ-
διο περί Κινηµατογράφου.

46) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιωάννης Ανδριό-
πουλος σύµβουλος ∆ηµοτικής Κοινότητας Αγρινίου διαµα-
ρτύρεται για τις ελλείψεις καθώς και για την κατάργηση της δω-
ρεάν µετακίνησης των µαθητών-αθλητών των Αθλητικών Σχο-
λείων.

47) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Συντονιστικό Συµ-
βούλιο Απόστρατων Αξιωµατικών - Υπαξιωµατικών και Αποφοίτων
Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών των Ενόπλων ∆υνάµεων αιτεί-
ται τη δυνατότητα µεταπτυχιακών σπουδών των αποφοίτων των
ΑΣΣΥ, όποια µπορεί να είναι και για τους πτυχιούχους ΤΕΙ κ.λπ..

48) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κωνσταντίνος Κα-
ρατσοµπάνης διαµαρτύρεται για την ανάκληση διορισµών των
διοριστέων εκπαιδευτικών ΑΣΕΠ 2008.

49) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι αγρότες της βόρειας Εύβοιας δια-
µαρτύρονται για τα προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί µε το
εµπόριο της βρώσιµης ελιάς.

50) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία αιτείται τον άµεσο διορισµό αθλητή µε αναπηρία
µε αγωνιστική διάκριση.

51) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η οµάδα αδιόριστων επιτυχόντων
της 9κ/2008 εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τον µη διορισµό
τους στην ΑΤΕΒΑΝΚ.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2485/07-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-827/22-11-
2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2309
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ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2313



2. Στις µε αριθµό 2073/31-08-2010 και 2710/13-09-2010 ερω-
τήσεις της Βουλευτού κ. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) δόθηκε
µε το υπ’ αριθµ. Βαθµός Προτερ.108010/ΙΗ/22-11-2010 έγγραφο

από την Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 3266/23-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Εµινίδη Σάββα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 223/22-11-2010 έγγραφο

από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακό-
λουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2315
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4. Στην µε αριθµό 4689/07-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 279/22-11-2010

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2317
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5. Στην µε αριθµό 4968/13-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-835/22-11-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2319
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6. Στην µε αριθµό 4991/14-10-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-

836/22-11-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 5110/18-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 315/22-11-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2325
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8. Στην µε αριθµό 5263/20-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 323/22-11-

2010 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2327
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9. Στην µε αριθµό 5600/27-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γιουµατζίδη Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 354/22-11-2010

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2329
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10. Στην µε αριθµό 5690/29-10-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδηµούλη ∆ηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1869/22-11-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2331
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11. Στην µε αριθµό 5860/2-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/658/ΑΣ

115597δις/22-11-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2333



12. Στην µε αριθµό 5926/04-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδόπουλου Αθανασίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/103

/22-11-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων,
Νήσων και Αλιείας η ακόλουθη απάντηση:
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13. Στην µε αριθµό 6019/09-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Σπηλιωτόπουλου Αριστόβουλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

6611/108/22-11-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Θαλασσίων
Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας η ακόλουθη απάντηση:
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2336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 287/6-12-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Ηλία Καρανίκα προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε το πρόγραµµα ανέγερσης εργατικών κα-
τοικιών κ.λπ..

Κύριε Καρανίκα, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας για δύο λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως γνωστόν διανύουµε µία περίοδο µεγάλης

οικονοµικής κρίσης. Βέβαια µέσα στο πλαίσιο των πολλαπλών
περικοπών, της αυξηµένης ανεργίας, των δυσχερειών που περ-
νούν οι συµπολίτες µας, πιστεύω ότι είναι επιτακτική η ανάγκη
να εξευρεθούν πόροι για να στεγάσουν τις πλέον ευάλωτες οι-
κονοµικά κοινωνικές οµάδες.

Εδώ και χρόνια το εκτεταµένο πρόγραµµα ανέγερσης εργατι-
κών κατοικιών ανά την Ελλάδα έχει απενεργοποιηθεί και πιστεύω
ότι υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός οικογενειών που ζουν είτε µε
τους γονείς τους είτε µε ενοίκιο. Είναι αδήριτη η ανάγκη να εξευ-
ρεθούν πόροι για τη µορφή αυτής της στέγασης των αδύναµων
οικονοµικά συµπολιτών µας που βρίσκονται σήµερα σε αδιέξοδο.

Υπάρχουν περιπτώσεις, όπως στο ∆ήµο Καρπενησίου, όπου ο
δήµος ήταν διατεθειµένος να παραχωρήσει –και θα το κάνει- ένα
οικόπεδο επτά στρεµµάτων εντός σχεδίου πόλεως, µε όλες τις
παροχές, για να οικοδοµηθούν εκεί εργατικές κατοικίες.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω τι προτίθεσθε να πράξετε µε το πρό-
γραµµα ανέγερσης εργατικών κατοικιών του Οργανισµού Εργα-
τικής Κατοικίας και σε ποιο βαθµό σκοπεύετε να υλοποιήσετε τις
προτάσεις του ∆ήµου Καρπενησίου, ώστε για ορισµένους του-
λάχιστον από τους δυσπραγούντες συµπολίτες µας, τους αν-
θρώπους που θέλουν να µείνουν στον τόπο τους, αλλά δεν
διευκολύνονται από την ίδια την πολιτεία, να κατασκευαστούν
στο συγκεκριµένο οικόπεδο εργατικές κατοικίες. Θα ήθελα τη
δική σας δέσµευση γι’ αυτόν το σκοπό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα γνωρίζετε ασφαλώς, όπως γνωρίζει όλος

ο κόσµος, τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρίστηκαν κάποιοι τα ζη-
τήµατα στεγαστικής συνδροµής, µε τον Οργανισµό Εργατικής
Κατοικίας να οδηγείται ουσιαστικά σε αδιέξοδο και λόγω της
απρογραµµάτιστης εισαγωγής κριτηρίων σε σχέση µε το δικαί-
ωµα στεγαστικής συνδροµής, αλλά κυρίως σε σχέση µε τα κάθε
λογής βάρη που σηκώνει ο Οργανισµός από πολιτικές οι οποίες
τον επιβάρυναν, χωρίς ο ίδιος να ευθύνεται.

Θα σας αναφέρω το παράδειγµα του Ολυµπιακού Χωριού.
Μετά το 2004, θα έπρεπε αµέσως να έχει λυθεί η εταιρεία. Θα
έπρεπε να έχουν εκκαθαριστεί οι υποχρεώσεις. Θα έπρεπε να
έχει προχωρήσει η στήριξη του µεγάλου αυτού οικισµού.

Αντ’ αυτού είδαµε να φθάνει το 2010 για να έρθει µία άλλη Κυ-
βέρνηση και να κλείσει αυτό το κεφάλαιο. Βεβαίως, όλο αυτό το
διάστηµα υπήρξε ένα τεράστιο κόστος για τον οργανισµό, το
οποίο θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί. Μπορώ να αναφέρω
πολλά ανάλογα παραδείγµατα.

Σήµερα είµαστε σε θέση να πούµε ότι ο οργανισµός έχει τη
δυνατότητα από το Φεβρουάριο και µετά να ξεκινήσει σταδιακά
τα προγράµµατά του. Επεξεργαζόµαστε σήµερα την αντικειµε-
νικοποίηση των κριτηρίων. Ξαναβλέπουµε όλα τα προγράµµατα
από την αρχή, ούτως ώστε το καινούργιο πλαίσιο να είναι απο-
τελεσµατικό, να έχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή απόδοση των
χρηµάτων των εργαζοµένων, που συνεισφέρουν σηµαντικά σ’
αυτή την προσπάθεια και να δούµε επιτέλους αξιοπρεπή πολι-
τική προστασίας των εργαζοµένων.

Έχετε απόλυτο δίκιο. Σ’ αυτήν την περίοδο της οικονοµικής

κρίσης, που τα βάρη πολλές φορές µονοµερώς έρχονται στα χα-
µηλά και στα µεσαία εισοδήµατα, υπάρχει ανάγκη -και το κά-
νουµε µε κάθε τρόπο και κάθε µέσο που διαθέτουµε- να
παράσχουµε κάθε βοήθεια στους εργαζόµενους, την απαραίτητη
προστασία, το δίχτυ προστασίας για το οποίο πολλές φορές όλοι
µιλούµε.

Το θέµα που αναφέρετε είναι πολύ σηµαντικό για την περιοχή.
Ήδη, όπως είπατε, έχει ενδιαφερθεί ο δήµος να παραχωρήσει
οικοπεδική έκταση προκειµένου να γίνουν κατοικίες.

Έχει ενδιαφερθεί το Εργατικό Κέντρο, το οποίο µε επιστολή
του ζητάει να ξεκινήσουν τη διαδικασία. Έχετε ενδιαφερθεί εσείς
-ουλάχιστον από την πρώτη ηµέρα που εγώ έχω την ευθύνη για
τον Οργανισµό και νοµίζω ότι αυτό το ενδιαφέρον δεν είναι χωρίς
ουσία.

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να πούµε συγκεκριµένα πράγµατα,
προκειµένου να προχωρήσει αυτό το έργο για την περιοχή του
∆ήµου Καρπενησίου. Έτσι, λοιπόν, στη δευτεροµιλία µου θα σας
πω τις διαδικασίες που πρέπει να κάνουµε, ούτως ώστε να
καλυφθεί αυτή η ανάγκη για την περιοχή του ∆ήµου Καρπενη-
σίου, η οποία στερείται εργατικών κατοικιών.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής Ευρυτανίας, κ. Ηλίας Καρανίκας, για να αναπτύξει την
ερώτηση του για τρία λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή συγκυρία, ασφαλώς, δεν αφήνει πάρα πολλά πε-

ριθώρια για στήριξη της περιφέρειας. Πιστεύω ότι µε τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» να βελτιωθούν τουλάχιστον αυτές οι συνθήκες. Είναι
ακριβώς ο βασικότερος λόγος που έκανα αυτήν την ερώτηση
προς την κυρία Υπουργό. Και χαίροµαι που είναι εδώ ο φίλος
Υφυπουργός, να µου απαντήσει.

Στο πλαίσιο των κοινωνικών δοµών και του κοινωνικού κρά-
τους, ο Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας αποτέλεσε πολύ ση-
µαντικό πυλώνα στην οικοδοµική δραστηριότητα υπέρ των
ασθενέστερων οικονοµικά οµάδων των συµπολιτών µας µε τα
προγράµµατα στέγασης των δικαιούχων.

Η πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης είναι γνωστή, πα-
ρέλαβε τον οργανισµό µε 650 εκατοµµύρια το 2005 και τον πα-
ρέδωσε το 2009 στο 30% µε 250 εκατοµµύρια. Και βέβαια στο
ίδιο αυτό διάστηµα το κατασκευαστικό έργο ανέρχεται µόλις, στο
4,9% του συνόλου προϋπολογισµού που είχε ο ίδιος ο οργανι-
σµός.

Στην πατρίδα µου, ειδικότερα, έχουν ανεγερθεί µόνο ενενήντα
πέντε εργατικές κατοικίες µε τρία προγράµµατα. Το τελευταίο
και εκτεταµένο πρόγραµµα, που ήταν πανελλαδικό, του 2005,
δεν υλοποιήθηκε ποτέ, παρ’ ότι, ο τότε Υπουργός, κ. Πάνος Πα-
ναγιωτόπουλος, είχε όλη την καλή διάθεση -επειδή ακριβώς έχει
τη µισή καταγωγή του από εκεί- να στήσει άλλον έναν οικισµό
εργατικών κατοικιών. Αλλά η προσπάθεια ακριβώς να εξευρεθεί
κατάλληλο οικόπεδο, τελικά δεν ευοδώθηκε.

Την ίδια στιγµή είναι γνωστό από τα στοιχεία της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής, ότι στο δεύτερο τρίµηνο του 2010 η ανεργία
στην περιφέρεια είναι 11,5%. Αν πάµε στο νοµό µας, εκεί θα δείτε
ότι είναι πολύ πιο πάνω, ότι το 25% των ατόµων ηλικίας είκοσι µε
τριάντα πέντε είναι οικονοµικά µη ενεργός πληθυσµός. Στις ηλι-
κίες, βέβαια, των τριάντα πέντε µε πενήντα, φτάνει το 51%.

Καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, για πιο λόγο επιµένω ότι πρέ-
πει να ενισχυθούν οι συµπατριώτες µου, γιατί κάνουµε µια προ-
σπάθεια, τα παιδιά µας, τα παιδιά του τόπου µου, να κρατηθούν
στη γη τους. Γι’ αυτό είπα νωρίτερα, ότι είναι παιδιά, τα οποία
µένουν είτε µε τους γονείς τους, -γι’ αυτό ακριβώς, δεν πρέπει να
περιοριστούµε µόνο σ’ αυτές τις οικογένειες στις οποίες επιδο-
τείται το ενοίκιο, αλλά και σε όσους άλλους έχουν ανάγκη. Και
είναι εξαιρετικά σηµαντικό να µη χαθεί αυτή η συγκυρία της πα-
ραχώρησης του οικοπέδου επτά στρεµµάτων εντός σχεδίου πό-
λεως µε όλες τις παροχές, που έχει προβεί ο ∆ήµος. Πιστεύω ότι
και ο νέος δήµαρχος, που έχει εκλεγεί στις τελευταίες δηµοτι-
κές εκλογές, έχει την ευαισθησία και θα προχωρήσει ακριβώς
στα υπόλοιπα διαδικαστικά στα οποία θα αναφερθείτε.

Οι συµπολίτες µου έχουν µεγάλη ανάγκη και είναι και συµβο-
λικό σε αυτό το επίπεδο, γιατί, ας µην ξεχνάµε, εµείς δεν έχουµε
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αγροτιά εκεί, γιατί δεν έχουν καµµία σχέση οι αγρότες οι δικοί
µας µε τους αγρότες της Θεσσαλίας, του κάµπου της Αιτωλοα-
καρνανίας. Εκεί, ζουν µε πεζούλες. Κατά συνέπεια µεροκάµατα
προσπαθούν να βγάλουν και θέλουν τη στήριξη της πολιτείας.
Θέλω τη δέσµευσή σας για το πρόγραµµα το καινούργιο που θα
ξεκινήσει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, να
µιλήσουµε λίγο για το κλείσιµο των εκκρεµοτήτων, επειδή το
θέσατε και προς ενηµέρωση του Σώµατος.

Εκτός των άλλων υπήρχε εκκρεµότητα για την επιδότηση
ενοικίου, που δεν έχει καταβληθεί ακόµα. Με απόφαση της
∆ιοίκησης του ΟΕΚ -στην οποία είχα την τιµή να συµµετέχω-
οµόφωνα αποφασίστηκε ότι το επόµενο δίµηνο θα καλυφθούν
όλες οι υποχρεώσεις του ΟΕΚ σε σχέση µε την επιδότηση του
ενοικίου. Αφορούν ανθρώπους που δύσκολα επιβιώνουν.
Αφορούν ανθρώπους µε πολύ χαµηλά, µηδενικά εισοδήµατα και
γι’ αυτό η ανάγκη και η υποχρέωση είναι ακόµα µεγαλύτερη.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τις υποχρεώσεις σε σχέση µε
συµβάσεις οι οποίες είχαν συναφθεί µε αιτήσεις οι οποίες είχαν
γίνει. Όσα είχαν δροµολογηθεί µέχρι τον Ιούλιο, τµηµατικά
καλύπτονται και θα γίνει προσπάθεια να καλυφθούν όσο το
δυνατόν συντοµότερα.

Κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο, λοιπόν, που έχει να κάνει µε το
παρελθόν θα έλεγα, ξεκινάµε µε βάση νέα προγράµµατα,
ανάµεσα στα οποία είναι και το κατασκευαστικό πρόγραµµα. Και
επειδή ακούγονται πολλές φωνές, πολλές φωνές που λένε ότι
είναι αναχρονιστικό το να κατασκευάζονται κατοικίες, εµείς λέµε
ότι θα υπάρχει κατασκευαστικό πρόγραµµα και θα ενισχυθεί, θα
υπάρχουν σύγχρονες προδιαγραφές για να καλύπτουν τις
ανάγκες και µε ορθολογικό και σωστό τρόπο διαχείρισης θα
έχουµε το µέγιστο αποτέλεσµα και ως προς το κόστος και ως
προς την ωφέλεια.

Θα πρέπει να σας πω ότι οι δικαιούχοι στεγαστικής συνδροµής
για να µπούνε σε µια κλήρωση, η οποία θα γίνει αν είναι
µεγαλύτερος ο αριθµός -γιατί έχουµε σε σπάνιες περιπτώσεις
και φαινόµενα που είναι µικρότερος, αλλά τα έχουµε και αυτά- το
σύνολο των δικαιούχων είναι ευρύτερο από εκείνων που
παίρνουν επιδότηση ενοικίου. Εποµένως εµείς θα σας πούµε
συγκεκριµένα βήµατα πώς θα προχωρήσουµε, προκειµένου αυτό
το θέµα που θέτετε να αρχίσει να υλοποιείται.

Κατ’ αρχάς θα πρέπει άµεσα για όσες προτάσεις υπάρχουν
για οικοπεδική έκταση, να κατατεθούν µε το αντίστοιχο
τοπογραφικό, τα αντίστοιχα απαραίτητα χαρτιά και δικαιο-
λογητικά, ούτως ώστε οι υπηρεσίες του ΟΕΚ να κρίνουν την
καταλληλότητα και εφόσον η καταλληλότητα κριθεί και υπάρχει,
θα προχωρήσουµε αµέσως, στη διαδικασία απογραφής των
δικαιούχων, των αστέγων. Αυτό θα γίνει, αφού κριθεί η καταλ-
ληλότητα του οικοπεδικού χώρου. Εποµένως άµεσα µπορούµε
να προχωρήσουµε σε αυτήν τη διαδικασία, να προχωρήσουµε
στη δεύτερη διαδικασία, εφόσον υπάρξει και βέβαια µε το καλό
να γίνει και η επίσηµη πράξη παραχώρησης της οικοπεδικής
έκτασης -υποθέτω τον καινούργιο χρόνο- για να µπορεί να
ενταχθεί στο πρόγραµµα η κατασκευή των κατοικιών για την
περιοχή του Καρπενησίου.

Εγώ όχι απλά δεσµεύοµαι, αλλά θα παρακολουθώ -και σας
καλώ µαζί να παρακολουθήσουµε αυτήν τη διαδικασία- ούτως
ώστε να προχωρήσει. Και ο δήµος έχει εκφράσει τη σχετική του
στάση και το αίτηµα του Εργατικού Κέντρου είναι σε αυτήν την
κατεύθυνση. Εποµένως νοµίζω ότι αν υπάρξουν και οι
αντικειµενικές συνθήκες, µπορούµε να προχωρήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υφυπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 293/6-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λα-
µπρόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων, σχετικά µε τη στήριξη της τιµής του ελαιολάδου, κ.λπ..
Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Λαµπρόπουλος για δύο λεπτά.
Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ενώ η ελαιοκοµική περίοδος βρίσκεται σε εξέ-

λιξη, διαπιστώνουµε φέτος ότι οι τιµές του ελαιολάδου είναι οι
χαµηλότερες των τελευταίων ετών, όταν τα εργατικά, τα λιπά-
σµατα, το πετρέλαιο, τα φυτοφάρµακα έχουν φτάσει στα ύψη.

Έχει τόσο χαµηλά πέσει η τιµή, που πλέον για πολλούς παρα-
γωγούς, που δεν µπορούν να συνεισφέρουν εργατικά µόνοι τους,
η συγκοµιδή είναι ασύµφορη. ∆υστυχώς εκεί έχουµε φτάσει. ∆ια-
πιστώνεται, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει πολιτική στήριξη του προϊό-
ντος, πολιτική για εξαγωγές, πολιτική για αύξηση της κατανά-
λωσης. Κι ενώ, έχουµε αυτήν την πτώση στις τιµές στον παρα-
γωγό, από µια έρευνα που έκανα στην ίδια την πόλη της Καλα-
µάτας, που είναι µεγάλος παραγωγός νοµός- διαπιστώσαµε ότι
οι τιµές από 2 ευρώ στον παραγωγό είναι στο σούπερ µάρκετ
5,5 και 6 ευρώ όχι το κιλό αλλά τα 920 γραµµάρια, που είναι το
λίτρο το λίτρο.

Αυτή η διαφορά έχει και άλλες συνέπειες, γιατί δεν µπορεί ο
φτωχός να το αγοράσει και να το καταναλώσει κι επιπλέον δηµι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις για αθρόες εισαγωγές σπορέλαιων
και ξέρουµε τι είναι τα σπορέλαια για την υγειά του κόσµου.

Τι προτίθεστε, λοιπόν, να κάνετε για να προστατεύσετε την
τιµή του ελαιολάδου, για να προστατεύσετε τον παραγωγό µας
απ’ αυτήν την κατρακύλα που αντιµετωπίζει φέτος ο Έλληνας
αγρότης;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστολάκη.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πράγµατι το ελληνικό λάδι που αποτελεί
εθνικό προϊόν, είναι ένα εθνικό προϊόν που παράγει ένα
οικονοµικό όφελος για τους εµπλεκόµενους φορείς και κυρίως
για τους παραγωγούς που δεν είναι ανάλογο ούτε της ποιότητάς
του ούτε του κόπου και του µόχθου τους.

Για πολλούς λόγους -δεν είναι µόνο οι λόγοι που αναφέρατε-
υπάρχει ισχυρός ανταγωνισµός από τρίτες χώρες και υπάρχουν
προβλήµατα σε ό,τι αφορά τη δική µας οργάνωση, στη διακίνηση
και εµπορία, προβλήµατα στην τυποποίηση και στην προώθηση
του προϊόντος.

Το λάδι, όπως ξέρετε πολύ καλά, υπάγεται στο καθεστώς της
κοινής οργάνωσης των αγροτικών προϊόντων. Τα διάφορα µέτρα
για τη στήριξή του αποφασίζονται σε διαφορετικά επίπεδα, σε
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και απαγορεύεται η λήψη
εθνικών παρεµβατικών µέτρων.

Οι τιµές διαµορφώνονται ελεύθερες στην αγορά. Έχουν να
κάνουν µε την προσφορά και τη ζήτηση. Οι παραγωγοί µπορούν
και πρέπει να δηµιουργούν οµάδες παραγωγών, ούτως ώστε να
αυξάνεται η διαπραγµατευτική τους δύναµη, να πετυχαίνουν
υψηλότερες τιµές και βεβαίως να ρίχνουν µεγάλο βάρος στην
τυποποίηση, ούτως ώστε το προϊόν να καθίσταται επώνυµο, να
έχει ποιότητα και ταυτότητα, που είναι παράγοντες οι οποίοι
αποτελούν προστιθέµενη αξία για το προϊόν τους.

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει µία
παλέτα από µέτρα για να στηρίξει αυτό το εθνικό προϊόν και τους
πεντακόσιους χιλιάδες παραγωγούς στη χώρα µας που µοχθούν
γι’ αυτό το αποτέλεσµα. Θέλω να αναφερθώ σύντοµα σ’ αυτά τα
µέτρα.

Κατ’ αρχάς αναφέροµαι εν τάχει στην ενιαία ενίσχυση και στη
χορήγησή της, που φέτος, όπως ξέρετε, για πρώτη φορά
έγκαιρα και έγκυρα πιστώθηκε στους λογαριασµούς τους στις
27 Οκτωβρίου του 2010 το 50% και στο διήµερο 15 µε 17
∆εκεµβρίου θα έχει πιστωθεί το υπόλοιπο 50% για όλους τους
Έλληνες παραγωγούς.

Πέρα απ’ αυτά υπάρχει µία συγκεκριµένη πολιτική για την
ποιότητα µε στροφή στα πιστοποιηµένα προϊόντα µέσα από
προγράµµατα ειδικής στήριξης σε εξέλιξη του άρθρου 68 του
Κανονισµού, το ποιοτικό παρακράτηµα για παραγωγούς που
καλλιεργούν και παράγουν προϊόν ΠΟΠ ή γεωγραφικής ένδειξης,
µε συστήµατα ολοκληρωµένης διαχείρισης, βιολογικής γεωργίας
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και παραδίδουν τον καρπό σε πιστοποιηµένες από τον ΟΠΕΓΕΠ
επιχειρήσεις. Γιατί η στροφή όλων τόσο σε επίπεδο οριζόντιων
πολιτικών από την Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και η δική µας εθνική
κατεύθυνση, είναι η προτεραιότητα στην ποιότητα και στην
ταυτότητα.

Μέσα από τα προγράµµατα δραστηριοτήτων των οργανώσεων
ελαιουργικών φορέων ενισχύονται οι φορείς του κλάδου για την
εκπόνηση προγραµµάτων µε σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας
των παραγόµενων ελαιοκοµικών προϊόντων, την παροχή τεχνικής
βοήθειας σε όλα τα στάδια της παραγωγικής διαδικασίας, την
ιχνηλάτηση και την πιστοποίηση των παραγόµενων προϊόντων.

Τα προγράµµατα που ξεκίνησαν πιλοτικά το 2003, εφαρµό-
ζονται ουσιαστικά στην τριετία 2006-2009, όπου υλοποιήθηκαν
εικοσιτέσσερα προγράµµατα εργασίας συνολικής κοινοτικής
χρηµατοδότησης 33.294.000 ευρώ για την τριετία, µε απορ-
ρόφηση που άγγιξε το 99%. Αυτό µαρτυρά την επιτυχία αυτής
της προσπάθειας.

Για την τριετία 2009-2012 τα προγράµµατα συνεχίζονται σε
σαράντα πέντε εγκεκριµένες οργανώσεις ελαιουργικών φορέων
µε το ίδιο ύψος χρηµατοδότησης που προανέφερα.

Υπάρχει χρηµατοδότηση µέσω του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης για τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισµό των γεωργι-
κών εκµεταλλεύσεων -είναι το «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ»-
χρηµατοδότηση των επενδύσεων για τη µεταποίηση των γεωργι-
κών προϊόντων για παραγωγή καινοτόµων προϊόντων και αύξηση
της ανταγωνιστικότητας τους. Βεβαίως, υπάρχουν και προγράµ-
µατα προώθησης και προβολής του ελαιολάδου -στο οποίο
αναφερθήκατε- και έχουν πολύ µεγάλη σηµασία µε ανάλογη
χρηµατοδότηση των φορέων του κλάδου.

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω συγκεκριµένα στοιχεία γι
αυτά τα προγράµµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο
Βουλευτής, κ. Ιωάννης Λαµπρόπουλος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δυστυχώς δεν άκουσα κίνητρα για την

τυποποίηση, που είναι βασικός παράγων, γιατί στη σηµερινή
εποχή προσπαθούµε εµείς να ανταγωνιστούµε τους Ιταλούς ή
τους Ισπανούς πουλώντας το λάδι µας χύµα κι έρχονται αυτοί το
παίρνουν και αναβαθµίζουν το δικό τους.

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξουν κίνητρα για τυποποίηση, κίνητρα
και στήριξη για εξαγωγές, όταν µάλιστα υπάρχουν χρεοκο-
πηµένοι συνεταιρισµοί από τη µία µεριά και κάθε φορά το κράτος
στηρίζει τους συνεταιρισµούς και ο ιδιώτης παλεύει µόνος του
και έχει και τον ανταγωνισµό του συνεταιρισµού. Τι θα κάνουµε,
λοιπόν, όταν δεν υπάρχουν κίνητρα, όταν δεν υπάρχει τυπο-
ποίηση, όταν δεν προχωράει η ονοµασία προέλευσης, όταν δεν
υπάρχει διαφήµιση για το ελαιόλαδο, να ξέρει ο άλλος τι
συνέπειες έχει όταν τρώει το σπορέλαιο. Θυµόµαστε πριν δύο -
τρία χρόνια τι προέκυψε µ’ αυτά τα σπορέλαια που προέρχονταν
από την Ουκρανία. ∆εν υπάρχει, λοιπόν, µία τέτοια πολιτική. Και
να λάβουµε υπόψη µας ότι το 2013 θα κοπούν οι επιδοτήσεις.
Αν, λοιπόν, δεν εφαρµόσουµε προγράµµατα, δεν κάνουµε
πολιτικές από τώρα, δεν ξέρουµε τι θα γίνει το 2013 και σε τι
βαθµό θα κοπούν οι επιδοτήσεις.

∆εν µου απαντήσατε -και θέλω να το τονίσω αυτό- για τη
διαφορά τιµής από τον παραγωγό στον καταναλωτή. Το 2003
είχα καταθέσει µία ερώτηση, -ήταν Υφυπουργός Εµπορίου τότε
ο κ. Χρυσοχοΐδης- και είχαµε κάνει µία συζήτηση εδώ µε το ίδιο
ακριβώς θέµα. Είχε εκπλαγεί τότε ο κ. Χρυσοχοϊδης και το είχαµε
συζητήσει και µετά και είχε πει ότι θα το έβλεπε και ότι θα δούµε
τι θα κάνουµε, γιατί πραγµατικά είναι αισχροκέρδεια.

Το 2008 έκανα ξανά ανάλογη ερώτηση κι έγινε πάλι συζήτηση
έδώ και πάλι δόθηκαν υποσχέσεις ότι θα γίνονταν προσπάθειες
για να λυθεί αυτό το θέµα, για να το τρώει κι ο φτωχός φθηνό-
τερα και να µη εισάγονται τα σπορέλαια αθρόα.

Το 2010 πάλι συζητάµε τα ίδια και δεν λύνεται το θέµα. Τι είναι
αυτό; Τόση δύναµη έχουν αυτές οι µεγάλες εταιρείες που
διακινούν το ελαιόλαδο και µπορούν και λυµαίνονται τα πάντα
και καθορίζουν τις τιµές ανεξέλεγκτα; ∆εν υπάρχει Επιτροπή
Ανταγωνισµού; Είναι δυνατόν να κοστίζει 2 ευρώ στον παραγωγό
και 6 ευρώ στον καταναλωτή; Πόσα βγάζει η «ΜΙΝΕΡΒΑ», ή η

«ΕΛΑΪΣ», που κάνουν τη µεγάλη διακίνηση και καθορίζουν τις
τιµές όπως αυτές θέλουν.

Πείτε µου, λοιπόν, τι θα κάνετε γι’ αυτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κυρία

Υφυπουργός.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, κατανοώ και µοιράζοµαι την
αγωνία σας. Προέρχεστε από έναν ελαιοπαραγωγικό νοµό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι κι εγώ αγρότης εκτός από
δικηγόρος. Γεννήθηκα, µεγάλωσα και ζω στο χωριό µου.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό δεν το γνώριζα, αλλά σε κάθε περίπτωση κι
αυτό να µη συνέβαινε, εκπροσωπώντας αγρότες κι έναν
ελαιοπαραγωγικό νοµό αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας.

Θέλω, όµως, να µιλήσω λίγο για το ζήτηµα που θέτετε, που
αφορά το σύνολο των αγροτικών προϊόντων και που πλήττει το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, δεν πλήττει µόνο τους παρα-
γωγούς αλλά και τους καταναλωτές άρα και τους παραγωγούς
όταν αυτοί γίνονται καταναλωτές.

Υπάρχει µία τιµή στο χωράφι και υπάρχει µία τιµή στο ράφι.
Και πράγµατι πολλές φορές η διαφορά η οποία µεσολαβεί είναι
µία χαοτική διαφορά, είναι µια διαφορά που θα µπορούσε να
συνιστά αισχροκέρδεια και είναι µία διαφορά που επιβαρύνει τον
οικογενειακό προγραµµατισµό της κάθε ελληνικής οικογένειας.

Όµως, πρέπει να σταµατήσουµε να σχολιάζουµε την πραγµα-
τικότητα, να παριστάνουµε τους έκπληκτους ή να εξαγγέλλουµε
πυροτεχνήµατα. Πρέπει να µιλήσουµε τη γλώσσα της υπευθυ-
νότητας και της σοβαρότητας.

Ζούµε σε µία εποχή µε πολύ συγκεκριµένο πλαίσιο σε ότι
αφορά τις εθνικές πολιτικές, τις εθνικές νοµισµατικές πολιτικές,
τις εθνικές δηµοσιονοµικές πολιτικές, τις πολιτικές τιµών.

Η περίοδος των αγορανοµικών διατάξεων και της διαµόρφω-
σης των τιµών από το κράτος έχει παρέλθει. Η ένταξη της χώρας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µάλιστα στην Οικονοµική και
Νοµισµατική Ένωση έχει θέσει ένα πολύ διαφορετικό νοµισµα-
τικό και δηµοσιονοµικό πλαίσιο.

Τα εργαλεία µας είναι συγκεκριµένα. Βεβαίως, υπάρχει ένα
ισχυρό εργαλείο στον ελεγκτικό ρόλο του κράτους που πρέπει να
το συνεπικουρεί και αυτό είναι η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, όµως, έχει, επίσης, πολύ συγκεκριµένο
αντικείµενο και αυτό είναι οι εναρµονισµένες πρακτικές. Αυτό,
λοιπόν, είναι ένα θέµα το οποίο η Επιτροπή Ανταγωνισµού ελέγ-
χει και οφείλει να ελέγχει και το πράττει και πρόστιµα επιβάλλει
και σε ένα βαθµό ανάλογα στο παρελθόν -δεν θέλω να µπω τώρα
σε αυτή την κουβέντα- υπήρξε λιγότερο ή περισσότερο αποτε-
λεσµατική.

Θέλω να µιλήσω, όµως, για την ευθύνη των παραγωγών σε ό,τι
αφορά τη µοναδική, κατά την άποψή µου, επιλογή τους, που είναι
η οργάνωσή τους, η σοβαρή και υπεύθυνη οργάνωσή τους.

∆ιότι αυτές οι µεγάλες εταιρείες, που έχουν έναν και µοναδικό
σκοπό, κύριε συνάδελφε, την επιδίωξη του κέρδους, είναι οργα-
νωµένες µε πολύ σκληρούς µηχανισµούς και έχουν πολύ σκλη-
ρές διαπραγµατευτικές µονάδες. Εάν απέναντί τους έχουν εσάς,
τον άλφα, τον τάδε, τον δείνα και δεν έχουν ένα ισχυρό καρτέλ
αγροτών που θα επιβάλει τους όρους του στη διαπραγµάτευση,
αλλά έχουν αγρότες οι οποίοι είναι διαιρεµένοι, ανοργάνωτοι και
µέσα σε µία ατοµική πορεία διαχείρισης του παραγόµενου προϊ-
όντος τους θα είµαστε συνέχεια σε αυτή την Αίθουσα και θα συ-
ζητάµε για το ίδιο θέµα.

Όλη µας η πολιτική είναι σε αυτήν την κατεύθυνση της στήρι-
ξης, της δηµιουργίας ισχυρών διαπραγµατευτικών οµάδων, ισχυ-
ρών οµάδων παραγωγών, υγιών και ισχυρών συνεταιρισµών, που
θα έρθουν να υπερασπιστούν και να θωρακίσουν το εισόδηµα
του αγρότη.

Θέλω να σας δώσω, όµως και τρία ακόµα στοιχεία τα οποία
νοµίζω ότι είναι σηµαντικά. Για την ενηµέρωση και την προώθηση
των αγροτικών προϊόντων στην εσωτερική αγορά υπάρχει ο κα-
νονισµός 3/2008, σχετικά µε τις ενέργειες ενηµέρωσης και προ-
ώθησης. Σε αυτά τα πλαίσια και σε ό,τι αφορά ενέργειες ενη-
µέρωσης έχουµε ένα πρόγραµµα συνολικού προϋπολογισµού
84.086.300 ευρώ. Από τα προγράµµατα αυτά τα είκοσι δύο έχουν
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ήδη ολοκληρωθεί, τα δεκατέσσερα έχουν µπει στη φάση της υλο-
ποίησης και υπάρχει µόλις ένα που δεν υλοποιήθηκε λόγω µη
υπογραφής της σύµβασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Πάµε τώρα στα προγράµµατα προώθησης. Έχουµε το τριετές
πρόγραµµα του Συνδέσµου Ελληνικών Βιοµηχανιών Τυποποίη-
σης Ελαιολάδου, του γνωστού ΣΕΒΙΤΕΛ, προϋπολογισµού
6.580.574 ευρώ, που αφορά τις χώρες Αυστρία, Σουηδία, Κύπρο,
Ηνωµένο Βασίλειο, Γερµανία, το διετές πρόγραµµα της Εθνικής
∆ιεπαγγελµατικής Οργάνωσης Ελαιολάδου και Ελιάς, προϋπο-
λογισµού 871.000 ευρώ, που αφορά τη Ρωσία και το τριετές πρό-
γραµµα του Συνδέσµου Ελληνικών Βιοµηχανιών Τυποποίησης
Ελαιολάδου και πάλι του ΣΕΒΙΤΕΛ, προϋπολογισµού 2.851.000
ευρώ, που αφορά τις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Νορβηγία, την Αυ-
στραλία, την Ελβετία και τα Ενωµένα Αραβικά Εµιράτα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για προγράµµατα µε κοινοτική συµµετοχή 50%, δη-
µόσια συµµετοχή 20% και συµµετοχή από την πλευρά του δικαι-
ούχου, του φορέα, δηλαδή, 30%.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι υπάρχουν εργαλεία, υπάρχουν προ-
γράµµατα, όπου ο σχεδιασµός και η κατεύθυνση υπηρετούν τις
ανάγκες των παραγωγών και νοµίζω ότι οι αριθµοί είναι αψευ-
δείς µάρτυρες αυτών των επιχειρηµάτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα συνεχίσουµε τώρα,

διευκολύνοντας και την κυρία Υφυπουργό, µε την Τρίτη µε
αριθµό 305/6-12-2010 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Άγγελου
Τζέκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των βερικοπα-
ραγωγών της περιοχής Πορταριάς του ∆ήµου Νέων Μουδανιών
Νοµού Χαλκιδικής κ.λπ.

Ο κ. Τζέκης έχει το λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι ο Νοµός Χαλκιδικής είναι γνωστός για τον

τουρισµό, έναν τουρισµό που ωφελεί, βέβαια, τους µεγάλους ξε-
νοδοχειακούς οµίλους. Όµως, πίσω από αυτή τη βιτρίνα υπάρ-
χουν και γεωργοί, κτηνοτρόφοι, ψαράδες, εργαζόµενοι, µικρο-
επαγγελµατίες.

Έτσι, λοιπόν, µε τη σηµερινή µας επίκαιρη ερώτηση αναδει-
κνύουµε ένα σοβαρό ζήτηµα που απασχολεί εκατοντάδες βερι-
κοπαραγωγούς µιας συγκεκριµένης περιοχής, της περιοχής
Πορταριάς.

Οι συγκεκριµένοι παραγωγοί, κύριε Πρόεδρε, είχαν πάθει µε-
γάλη καταστροφή µε παγετό το Μάρτιο του 2009. Έκαναν, βέ-
βαια, την αίτησή τους για να µπορέσουν να πάρουν την
αποζηµίωση. Η απάντηση του ΕΛΓΑ είναι ότι «έχετε δίκιο, υπάρ-
χει καταστροφή, αλλά λόγω κανονισµού που βγαίνει έξω από το
χρονικό όριο που δικαιούστε την αποζηµίωση, δεν µπορούµε να
σας αποζηµιώσουµε».

Και, βέβαια, το µεγάλο ζήτηµα για εµάς είναι ότι αυτοί οι πα-
ραγωγοί είχαν απευθυνθεί τότε στην κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας και πήραν πολλές υποσχέσεις και µε τη συνοδεία
Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, που, δηλαδή, ως αξιωµατική αντιπολί-
τευση συµφωνούσε να δοθούν οι αποζηµιώσεις. Ήρθε, βέβαια, η
αλλαγή στη διακυβέρνηση της χώρας. Το ΠΑΣΟΚ ως Κυβέρνηση
έλεγε «ναι, έχετε δίκιο, θα το δούµε». Πέρασαν δεκατέσσερις
µήνες, θα κλείσουν δύο χρόνια, αλλά οι συγκεκριµένοι βερικο-
παραγωγοί δεν πήραν την αποζηµίωση την οποία δικαιούνται.

Το λέµε αυτό, γιατί πλέον η υπόθεση του ΕΛΓΑ αρχίζει να γί-
νεται υπόθεση εµπαιγµού, διότι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι
τώρα, το Σεπτέµβριο του 2010, µε το νόµο περί του ΕΛΓΑ έγιναν
ακόµη πιο επιχειρηµατικά τα όρια λειτουργίας του ΕΛΓΑ και
µέσα, βέβαια, από το νόµο πέρασε και η ιδιωτική ασφάλιση. Επο-
µένως για εµάς πρέπει να σταµατήσει ο διαχρονικός εµπαιγµός
και µε ένα απλό ερώτηµα που υποβάλλουµε λέµε: «Θα δοθεί
άµεσα η αποζηµίωση στους συγκεκριµένους βερικοπαραγωγούς,

ναι ή όχι; Ήξεις-αφίξεις δεν υπάρχουν πλέον. Ή ναι ή όχι».
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Υφυπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει το λόγο.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πράγµατι την καλλιεργητική
περίοδο του 2009 παρατηρήθηκαν προβλήµατα µειωµένης πα-
ραγωγής σε πολλές καλλιέργειες καρποφόρων δέντρων, µεταξύ
των οποίων και τα βερίκοκα. Το πρόβληµα οφειλόταν σε µειω-
µένη ανθοφορία λόγω του θερµού χειµώνα που προηγήθηκε και
σε πολλές περιπτώσεις από εκτεταµένες προσβολές από συ-
γκεκριµένο µύκητα.

Στις 22 Φεβρουαρίου του 2009, ο παγετός που σηµειώθηκε
στο ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα Πορταριάς του ∆ήµου Νέων Μουδα-
νιών της Νοµαρχίας Χαλκιδικής, όπως και εσείς γνωρίζετε και το
αναφέρατε, δεν καλύπτεται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ, καθώς ο
παγετός στα καρποφόρα δέντρα καλύπτεται ασφαλιστικά, εφό-
σον ξεκινάει µετά την 1η Μαρτίου.

Από τις επισηµάνσεις που διενεργήθηκαν σε κάθε περίπτωση
από τους γεωπόνους και τα στελέχη του ΕΛΓΑ, διαπιστώθηκαν
ζηµιές µόνο σε µία συγκεκριµένη ποικιλία που την εποχή εκείνη
είχε ανθίσει, ενώ οι υπόλοιπες ποικιλίες δεν επηρεάστηκαν, όπως
και τα υπόλοιπα είδη των καρποφόρων δέντρων. Το γεγονός
αυτό είχε επισηµανθεί στους καλλιεργητές και στους παραγω-
γούς της Νοµαρχίας Χαλκιδικής. Στα ίδια δηµοτικά διαµερίσµατα
παρουσιάστηκε σοβαρό πρόβληµα µε την πρόοδο της άνοιξης
του 2009 και στις λοιπές ποικιλίες, ενώ περί τα τέλη Μαρτίου πα-
ρουσιάστηκε πτώση της θερµοκρασίας, όχι πάντως κάτω από το
µηδέν ή τέτοια που να ζηµιώσει τις καλλιέργειες.

Είναι ξεκάθαρο από τις επισηµάνσεις όλων των αρµοδίων πα-
ραγόντων ότι η µείωση της παραγωγής της καλλιέργειας βερί-
κοκου στη Χαλκιδική δεν οφείλεται σε αίτια ασφαλιστικά που
καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ και εποµένως δεν µπορούσε να εντα-
χθεί στην ασφαλιστική τους κάλυψη. Επίσης, οι συνδυασµοί των
καιρικών φαινοµένων που την προκάλεσαν σε καµµία περίπτωση
δεν θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν ακραίοι, ώστε να εντα-
χθούν σε τυχόν πρόγραµµα οικονοµικών ενισχύσεων. Μιλάµε για
µία ακαρπία, δηλαδή, για µείωση της παραγωγής λόγω µειωµέ-
νης ανθοφορίας σε συνδυασµό µε µυκητολογικές προσβολές,
εποµένως αίτια που δεν καλύπτονται από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ.

Έχετε δίκιο, όµως, στην περιγραφή που δώσατε για την πολι-
τική διαχείριση αυτής της υπόθεσης. Πράγµατι, οι αξιωµατούχοι
της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, θέτοντας σε οµηρία
τους ανθρώπους αυτούς, έχοντας, βεβαίως, στο µυαλό τους τον
τελικό πολιτικό σχεδιασµό των επικείµενων εθνικών εκλογών του
Οκτωβρίου του 2009, έστρεφαν τους ανθρώπους αυτούς στο να
κάνουν άτυπες δηλώσεις, καλλιεργώντας τους την προσδοκία
αυτή, καλλιεργώντας τους το ενδεχόµενο ότι θα µπορούσαν να
δοθούν κρατικές ενισχύσεις, γεγονός για το οποίο ουδεµία ενέρ-
γεια έκανε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και θέλω να πω
ότι, όπως γνωρίζετε, οι κρατικές ενισχύσεις προϋποθέτουν πολύ
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες από το κράτος-µέλος, δηλαδή αί-
τηµα της εθνικής κυβέρνησης προκειµένου να ακολουθήσει η
έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την καταβολή αυτών των
ενισχύσεων.

∆ιαφορετικά, κύριε συνάδελφε, έχουµε τα περίφηµα «πακέτα
Χατζηγάκη» και τους οδυνηρούς και προσβλητικούς καταλογι-
σµούς προς τη χώρα µας. Σας θυµίζω όλως ενδεικτικά ότι στον
τελευταίο καταλογισµό η χώρα µας χρεώθηκε µε πρόστιµα συ-
νολικού ύψους 345 εκατοµµυρίων ευρώ σε σύνολο 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για το σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών. Η
χώρα µας είχε το θλιβερό προνόµιο να είναι πρώτη, συγκεντρώ-
νοντας το 60% των καταλογισµών εις βάρος της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργου)

Αυτή η τακτική οδήγησε στη χρεοκοπία του ΕΛΓΑ. Αυτή η τα-
κτική οδήγησε σε ένα χρέος ύψους 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
αναλήφθηκε από το ελληνικό δηµόσιο, προκειµένου ισοσκελι-
σµένος ο ΕΛΓΑ να οργανωθεί και πάλι µε ορθολογικό και υπεύ-
θυνο τρόπο για να µπορέσει να επιτελέσει το ρόλο του και την
αποστολή του, που είναι η ασφαλιστική κάλυψη της αγροτικής
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παραγωγής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κυρία

Υπουργέ, τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και αυτή είναι η πολιτική που θα ακολουθήσει
αυτή η Κυβέρνηση.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆εν µας είπατε, κυρία Υπουργέ, θα πά-
ρουν αποζηµίωση ή όχι;

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι, κύριε συνάδελφε. ∆εν µπορούν να πάρουν
αποζηµίωση, διότι αυτό δεν προκύπτει από τον κανονισµό των
καλυπτόµενων ασφαλιστικών αιτίων από τον ΕΛΓΑ, γιατί δεν
υπάρχουν οι προϋποθέσεις, προκειµένου να ζητηθεί η δυνατό-
τητα για την καταβολή κρατικών ενισχύσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής κ. Τζέκης για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κυρία Υφυπουργός ήταν αποκαλυπτική. Αποκάλυψε, δη-

λαδή, την εχθρική πολιτική που έχει και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
απέναντι συνολικά στους παραγωγούς και ειδικά στους βερικο-
παραγωγούς. Τονίζουµε και µέσα στην ερώτησή µας ότι πλέον
αυτός ο παλαιών ετών Κανονισµός του ΕΛΓΑ πρέπει να αλλάξει
και να προσαρµοστεί στις µεγάλες κλιµατολογικές αλλαγές που
επέρχονται. ∆ιότι, κύριε Πρόεδρε, όπως γνωρίζετε και εσείς –
αφού προέρχεστε από αγροτική περιοχή- έχουµε ∆εκέµβριο µε
θερµοκρασίες 22, 23 και 25 βαθµών Κελσίου. Τα δέντρα έχουν
ανθίσει. Με ένα παγετό, λοιπόν, θα υπάρξει καταστροφή. Τι θα
πούµε, λοιπόν, τότε στους αγρότες; «Ξέρετε, ο Κανονισµός δεν
το προβλέπει»; Και ποιος κανονισµός προβλέπει –και απευθύνο-
µαι τώρα στην Κυβέρνηση- να δώσετε 25 δισεκατοµµύρια «ζεστό
χρήµα» στις τράπεζες; Και ποιος κανονισµός προέβλεπε επί Νέας
∆ηµοκρατίας να δοθούν άλλα 28 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες
για ενίσχυση της ρευστότητας, αλλά να πηγαίνει εκεί ο αγρότης
και να τον δανείζουν µε επιτόκιο 15%;

Και ανεβάζω τον τόνο της φωνής µου, γιατί νιώθω και µια αγα-
νάκτηση, δεδοµένου ότι αυτοί οι άνθρωποι έπαθαν µεγάλη κα-
ταστροφή από τον παγετό των -5 βαθµών Κελσίου. Μάλιστα,
έχουν και στοιχεία της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας και
εσείς µου λέτε ότι δεν ήταν κάτω από τους 0 βαθµούς Κελσίου;

Άρα, δηλαδή, εδώ πρόκειται για έναν εµπαιγµό, διότι αντιπρο-
σωπεία των συγκεκριµένων παραγωγών είχε επισκεφθεί την
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου και είχαν αποσπάσει θε-
τική απάντηση για το ότι θα δίνονταν οι αποζηµιώσεις. Και τώρα
έρχεται η Κυβέρνηση να πει πως ό,τι τους είπε ήταν σκέτη κο-
ροϊδία. Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για τους παραγωγούς
που έπαιρναν για δύο χρόνια µισό ευρώ το κιλό το βερίκοκο
καλής ποιότητας, για να το τρώµε στην κατανάλωση 2,5 και 3
ευρώ!

Άρα δεν µπορεί να είναι συνεχώς και διαχρονικά εχθρική η πο-
λιτική των κυβερνήσεων απέναντι στους παραγωγούς και φιλική
απέναντι στους µεσάζοντες, τους βιοµήχανους και τους τραπε-
ζίτες.

Όµως, και λόγω της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας το απασχολεί το πού πηγαίνει ο αγροτι-
κός τοµέας. Το Αγροτικό Εµπορικό Ισοζύγιο είναι ελλειµµατικό
κατά 21 δισεκατοµµύρια ευρώ την τελευταία δεκαετία.

Η κυρία Υπουργός αναφέρθηκε στον ΕΛΓΑ. Μα, είναι γνωστό
ότι για χρόνια δεν δίνατε τα κονδύλια µέσω του κρατικού ροϋ-
πολογισµού στον ΕΛΓΑ, ενώ οι κυβερνήσεις διαχρονικά λέγατε
να πάει να δανειστεί ο ΕΛΓΑ, προκειµένου να δώσει τις αποζη-
µιώσεις και µάλιστα µε υψηλά επιτόκια από τους φιλικούς προς
εσάς τραπεζικούς οµίλους! Έτσι συγκεντρώθηκε αυτό το ποσό
των 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που µε την αλλαγή του νόµου
πλέον λειτουργεί µε καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια! Επι-
πλέον, αυξήσατε και τις εισφορές των αγροτών για να µην παίρ-
νουν και καθόλου αποζηµιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μάλιστα, τους στείλατε και το πεσκέσι της περαίωσης, διότι
και εκεί υπάρχουν νέοι αγρότες στα προγράµµατα µε βιβλία εσό-
δων-εξόδων. Και τους υποχρεώνετε τώρα να πληρώσουν 5 και 4

χιλιάδες ευρώ, όταν εσείς τους λέτε ότι δεν θα πάρουν ούτε 1
ευρώ αποζηµίωση; Και εδώ ακριβώς είναι το ζητούµενο για το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Εµείς δεν αµφιβάλαµε για την
πολιτική σας και σ’ αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Όµως, είναι η ώρα και γι’ αυτούς τους αγρότες, µαζί µε τους
υπόλοιπους αγρότες, να βγάλουν τα δικά τους χρήσιµα συµπε-
ράσµατα για το ότι πρέπει να βγουν στο δρόµο του αγώνα για να
διεκδικήσουν την αποζηµίωσή τους, να διεκδικήσουν κατώτερες
εγγυηµένες τιµές. Και µαζί µε τον υπόλοιπο εργαζόµενο λαό
πραγµατικά να σας στείλουν το µήνυµα ότι δεν δέχονται να σκύ-
ψουν το κεφάλι, ότι αντιστέκονται, ότι διεκδικούν και ανατρέπουν
καταστάσεις που τους οδηγούν στην εξαθλίωση και στο ξεκλή-
ρισµα της µικροµεσαίας αγροτιάς.

Εµείς θα δώσουµε τον αγώνα µας µαζί τους, για να πάρουν
ό,τι δικαιούνται και µέσα από την αποζηµίωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστολάκη για
να απαντήσει.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, χαρακτηρίσατε ως «αποκα-
λυπτική» την πρωτολογία µου. ∆εν ξέρω αν εσείς τη βρίσκετε
αποκαλυπτική, όµως, εγώ θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι είναι σο-
βαρή και υπεύθυνη.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆ηλαδή, ήταν µη σοβαρή και ανεύθυνη η
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου;

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Επαναλαµβάνω ότι είναι σοβαρή και υπεύθυνη,
κύριε συνάδελφε.

Και όλες αυτές τις φηµολογίες όσον αφορά τις διαβεβαιώσεις
από τους πρώην και τους επόµενους, είναι καλό να τις αφήσετε
στην άκρη και να µιλάµε µε στοιχεία.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆εν είναι φηµολογίες. Ήρθε αντιπροσω-
πεία, κυρία Υφυπουργέ!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζέκη, µη δια-
κόπτετε, σας παρακαλώ. Είχατε πέντε λεπτά να αναπτύξετε την
ερώτησή σας και εγώ σας επέτρεψα να µιλήσετε για άλλα δύο
λεπτά επιπλέον! Είχατε επτά λεπτά για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας!

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Τζέκη, η ασφαλιστική κάλυψη της αγροτι-
κής παραγωγής είναι µια υπόθεση πάρα πολύ σοβαρή, την οποία
έχουµε χρέος να διασφαλίσουµε µε πολιτικές που εξασφαλίζουν
τη βιωσιµότητα του ΕΛΓΑ και την ορθολογική διαχείρισή του,
αλλά ταυτόχρονα και µε πολιτικές που σφυρηλατούν την αξιοπι-
στία της χώρας µας και δεν την καθιστούν έναν αναξιόπιστο συ-
νοµιλητή.

Η «βιοµηχανία» των εθνικών ενισχύσεων πέρα και έξω από το
κοινοτικό πλαίσιο και τους κανονισµούς µε δηµοφιλείς ανακοι-
νώσεις Υπουργών, οι οποίοι ουδέποτε συνόδευσαν αυτές τις
ανακοινώσεις µε τις απαιτούµενες ενέργειες, είναι πολιτικές που
επί της ουσίας δεν στηρίζουν το αγροτικό εισόδηµα ούτε και τον
αγρότη. ∆ιότι ο αγρότης µε τον ίδιο τρόπο που περιµένει την κά-
λυψη της ασφαλιστικής του ζηµιάς από τον ΕΛΓΑ, µε τον ίδιο
τρόπο περιµένει και τις ενισχύσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όταν αυτές οι πολιτικές µας φθάνουν στο να υπονοµεύσουν τη
λειτουργία του ΕΛΓΑ, την ορθολογική του διαχείριση και από την
άλλη πλευρά τη διαπραγµατευτική ισχύ της χώρας µας, εν όψει
µάλιστα και της διαµόρφωσης της νέας Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής, αντιλαµβάνεστε ότι οι αγρότες δεν βγαίνουν κερδισµένοι
από αυτήν την υπόθεση. Ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ είναι συγκε-
κριµένος και ψηφίστηκε πρόσφατα, ενώ συγκεκριµένοι είναι και
οι κίνδυνοι τους οποίους καλύπτει. Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν,
δεν θα µπορούσαν να αποζηµιωθούν οι βερικοπαραγωγοί.

Την ίδια στιγµή, δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις για την υπο-
βολή αιτήµατος για την κατ’ εξαίρεση καταβολή κρατικών ενι-
σχύσεων όσον αφορά τις συγκεκριµένες καιρικές συνθήκες της
22ας Φεβρουαρίου στις οποίες αναφέρεστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Και αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να κάνει πολιτική, όπως
σας είπα και πριν, µε τον τρόπο που έκανε η προηγούµενη κυ-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2341



βέρνηση, δηλαδή µε το να ανακοινώνει πακέτα 500 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ…

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Επί ΠΑΣΟΚ εννοείτε;
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εννοώ την προηγούµενη κυβέρνηση του κ. Κα-
ραµανλή και την πολιτική που ακολούθησε ο κ. Χατζηγάκης, µε
αποτέλεσµα σήµερα η χώρα µας να είναι εκτεθειµένη, να της κα-
ταλογίζονται υψηλότατα πρόστιµα, η αξιοπιστία της χώρας να
διακυβεύεται. Όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα να είµαστε υπο-
χρεωµένοι για περιπτώσεις για τις οποίες πρέπει να δοθούν
µάχες, όπως για παράδειγµα για το πράσινο σκουλήκι, κύριε
Τζέκη, να δίνουµε αυτές τις µάχες από µία υπονοµευµένη θέση.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Και για το πράσινο σκουλήκι σας κάναµε
ερώτηση, κυρία Υφυπουργέ!

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εµείς αυτήν την αξιοπιστία τη χτίσαµε ξανά, την
κατακτήσαµε και δεν πρόκειται να τη θέσουµε σε κίνδυνο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 306/6-12-2010 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρί-
δωνος Χαλβατζή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε την απόλυση συµ-
βασιούχων εργαζοµένων του Ενιαίου Συνδέσµου ∆ήµων και Κοι-
νοτήτων Νοµού Αττικής (ΕΣ∆ΚΝΑ), τον κίνδυνο για τη δηµόσια
υγεία λόγω των σκουπιδιών κ.λπ..

Ο κ. Χαλβατζής θα αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του για
δύο λεπτά. Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι απολύσεις εργαζοµένων, που παίρνουν το χαρακτήρα χιο-

νοστιβάδας ως συνέπεια της κυβερνητικής πολιτικής, συνιστούν
µεγάλο κίνδυνο για τους ίδιους και τις οικογένειές τους.

Οι απολύσεις εργαζοµένων στην καθαριότητα της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και ειδικά στους χώρους υγειονοµικής ταφής απορ-
ριµµάτων, οι απολύσεις στον Ενιαίο Σύνδεσµο ∆ήµων και
Κοινοτήτων Νοµού Αττικής συνιστούν κίνδυνο και για την υγεία
των κατοίκων του Λεκανοπεδίου, συνιστούν κίνδυνο για τη δη-
µόσια υγεία.

Σε πολλούς δήµους γίνονται απολύσεις, απολύσεις εργαζο-
µένων από τις υπηρεσίες καθαριότητας και από άλλες υπηρε-
σίες. Πρόκειται για µια βαθιά, αντιλαϊκή, ταξική πολιτική.
Προωθούνται συνεχώς βάρβαρα µέτρα εναντίον των εργατών,
βάρβαρα µέτρα στη βάση της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης των µονοπωλίων.

Σε αυτήν την κατεύθυνση, σε αυτήν τη δράση της η Κυβέρ-
νηση έχει συµµάχους και οι σύµµαχοί της είναι τα κόµµατα του
ευρωµονόδροµου, τα οποία στηρίζουν αυτές τις πολιτικές και τε-
λευταία γύρισαν την πλάτη στις απολύσεις των εργαζοµένων
στους δήµους.

Την ίδια στιγµή επιχειρείται συνολικά µια απαξίωση του δηµό-
σιου τοµέα και των εργαζοµένων στο δηµόσιο τοµέα και σε ό,τι
αφορά στη διαχείριση των απορριµµάτων. Γίνεται µια συστηµα-
τική προσπάθεια µέσα απ’ αυτήν την υπονόµευση να προετοιµα-
στεί και να παραδοθεί ολοκληρωτικά ο τοµέας διαχείρισης των
απορριµµάτων στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Κατά την άποψή µας οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα πρέ-
πει να έχουν µια µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας, να έχουν
µόνιµη δουλειά, δηµόσιου δικαίου µε πλήρη δικαιώµατα.

Τα ερωτήµατά µας προς την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης είναι:

Θα επαναπροσληφθούν οι απολυθέντες από τον Ενιαίο Σύν-
δεσµο ∆ήµων και Κοινοτήτων Νοµού Αττικής;

Θα έχουν µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας;
Θα αποκατασταθεί πλήρως η επικίνδυνη κατάσταση των εκτε-

θειµένων σήµερα σκουπιδοσωρών και η οµαλή λειτουργία του
Ενιαίου Συνδέσµου και του χώρου υγειονοµικής ταφής απορ-
ριµµάτων µέχρι της µετάθεσής του από το Θριάσιο Πεδίο; ∆εν
µπορεί να εξακολουθεί να υπάρχει εκεί ο ΧΥΤΑ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-

βέρνησης κ. Γεώργιος Ντόλιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης

και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε συνάδελφε, επανέρχεται
στη Βουλή ένα θέµα και το επαναφέρει το κόµµα σας, ένα θέµα στο
οποίο έχουµε απαντήσει δεκάδες φορές και στη Βουλή γενικώς και
σε συναδέλφους από το κόµµα σας ιδιαίτερα. Πρόκειται για το θέµα
των συµβασιούχων.

Τι συνέβαινε στην Ελλάδα για πολλά χρόνια; Υπήρχαν δεκάδες
χιλιάδες άνθρωποι που απασχολούνταν µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου ή µε συµβάσεις έργου. Ποιοι ήταν οι περισσότεροι; Ήταν
οι συµβασιούχοι έργου. Γιατί το επέλεγαν αυτό; Γιατί ήταν ο
τρόπος µέσω του οποίου ξεπερνούσαν τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ.
Ποιες ήταν οι καλύτερες σχέσεις εργασίας; Των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου. Είναι εξαρτηµένη εργασία, είναι ασφαλι-
σµένοι στο ΙΚΑ, είναι κανονικοί. Οι συµβασιούχοι έργου ήταν µε
µπλοκάκι.

Τι αποφασίσαµε στο τέλος του 2009; Να βάλουµε µια τάξη σε
αυτό το καθεστώς. Τι λέει ο νόµος; Λέει για όσους οι συµβάσεις
λήγουν. Από εκεί και πέρα για τους υπόλοιπους συµβασιούχους
γίνεται προκήρυξη και µέσω διαδικασιών µπορούν να είναι
υποψήφιοι για τις νέες θέσεις και αυτοί που δούλευαν µε
συµβάσεις και οι χιλιάδες άνεργοι που δεν δούλευαν. Φροντίζαµε
δε να λαµβάνουµε υπ’ όψιν την εµπειρία όλων των συµβα-
σιούχων, αλλά δεν καταργήσαµε το µπόνους του 50% προσαύ-
ξησης στα µόρια.

Γιατί το έκαναν αυτό; Γιατί διαπίστωσαν ότι για τα επόµενα
είκοσι-τριάντα χρόνια δεν υπήρχε πιθανότητα κανένας άνεργος
να µπει στο δηµόσιο παρά µόνο αυτοί που καθ’ οιονδήποτε
τρόπο «σκάλωσαν» κάποια στιγµή στο δηµόσιο.

Υπήρχε, λοιπόν, µια δίκαιη ρύθµιση. ∆εν έχουµε αλλάξει τίποτα
από εκεί και πέρα. ∆εν έχουµε κάνει καµµία απολύτως εξαίρεση.
Το ίδιο συνέβη και µε τον ΕΣ∆Α, τον Ενιαίο Σύνδεσµο ∆ιαχείρισης
Απορριµµάτων Αττικής. Υπήρχαν συµβασιούχοι, οι συµβάσεις
των οποίων λήγουν από το Σεπτέµβριο µέχρι το ∆εκέµβριο. Είχε
τη δυνατότητα να προγραµµατίσει και να προκηρύξει θέσεις για
συµβασιούχους ορισµένου χρόνου. ∆εν χρειαζόταν έγκριση από
την Κυβέρνηση, γιατί είναι υπηρεσία ανταποδοτικού χαρακτήρα.
Υπήρξε κάποια δικαστική προσφυγή από τους υπαλλήλους.
∆ηµιουργήθηκε ένα θέµα. Εν πάση περιπτώσει, και αυτό
αντιµετωπίστηκε.

Πώς αντιµετωπίζεται; Σε αυτήν την κρίσιµη, την έκτακτη
περίοδο µπορεί να προσλάβει ανθρώπους µε δίµηνα, έτσι ώστε
να έχει το χρόνο στη συνέχεια να προκηρύξει θέσεις, για να
πάρει συµβασιούχους ορισµένου χρόνου.

Αυτά δεν τα λέµε τώρα. Τα έχουµε πει στη Βουλή εδώ και
καιρό. Μάλιστα σε ερώτησή συναδέλφου σας, του κ. Ζιώγα,
είχαµε δώσει συγκεκριµένη απάντηση. Η ερώτηση αφορούσε
όµοιο πρόβληµα στη Θεσσαλονίκη. Είχαµε κάνει και έγγραφο τον
Ιούνιο του 2010 στο Σύνδεσµο Καθαριότητας της Θεσσαλονίκης,
όπου λέγαµε ακριβώς αυτά τα πράγµατα, ότι στις υπηρεσίες
ανταποδοτικών τελών δεν χρειάζεται έγκριση, ότι µπορούν να
πάρουν συµβασιούχους, αρκεί βεβαίως, όπως γινόταν µε τους
συµβασιούχους που είχαν, να υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις
στον οργανισµό τους. Μάλιστα είχαν και τη δυνατότητα όσοι δεν
είχαν κενές οργανικές θέσεις να κάνουν προγραµµατισµό και να
αλλάξουν τον οργανισµό. Όλες οι δυνατότητες ήταν ανοικτές.

Το πρόβληµα σε αρκετές περιοχές δήµων της χώρας είναι να
κρατήσουµε τους ίδιους, αυτούς που τους επιλέξαµε µε τον
τρόπο που τους επιλέξαµε και να µην πάρουµε ποτέ κανέναν
άλλο στο δηµόσιο. Ε, δεν είναι αυτό δίκαιη αντιµετώπιση! Τι θα
πούµε στους εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους της χώρας; Ότι
αυτοί θα ολοκληρώσουν τη ζωή τους, χωρίς να έχουν καµµιά
πιθανότητα να µπουν στο δηµόσιο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο
συνάδελφος κ. Σπυρίδων Χαλαβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε απαντήσει, αλλά τα σκουπίδια είναι

στους δρόµους. Στις λαϊκές συνοικίες της Αθήνας δεν µπορεί να
περάσει ούτε πεζός ούτε καβαλάρης! Όλοι οι δρόµοι είναι
αποκλεισµένοι από σκουπίδια και οι θερµοκρασίες είναι πολύ
υψηλές, εκτός εάν ελπίζετε ότι το Σαββατοκύριακο που θα
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πέσουν οι θερµοκρασίες δεν θα υπάρχουν κίνδυνοι. Υπάρχουν
κίνδυνοι σοβαροί για την υγεία των εργαζοµένων εξαιτίας των
σκουπιδιών. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Το δεύτερο και το πιο σηµαντικό και διαχρονικό θέµα είναι πως
υπάρχουν άνθρωποι που χάνουν τη δουλειά τους. Ήµασταν και
είµαστε και θα εξακολουθήσουµε να είµαστε ενάντια σε αυτήν
την πολιτική πρακτική των συµβασιούχων. Τι θα πει δίµηνα,
τρίµηνα, τετράµηνα, εξάµηνα, οκτάµηνα; Ο εργαζόµενος, ο
άνθρωπος θέλει να φάει τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο
και όχι δύο µήνες, τρεις µήνες, έξι µήνες και άντε πάλι στην
ανακύκλωση!

Το δικαίωµα στη µόνιµη και σταθερή δουλειά το έχουν όλοι οι
εργαζόµενοι. Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στους δήµους και
ειδικά, κύριε Πρόεδρε, στο χώρο της καθαριότητας. Και µη µου
πείτε ότι προσλαµβάνονται για την καθαριότητα, αλλά
ανεβαίνουν µε το ασανσέρ στα γραφεία. Να το λύσετε αυτό το
πρόβληµα. Το θέµα είναι ότι στην καθαριότητα δεν υπάρχει
επαρκής αριθµός εργαζοµένων.

Και εδώ πρέπει να µπούµε στην ουσία και η ουσία είναι στο ότι
µε αυτές τις γενικές πολιτικές που ακολουθούνται τα τελευταία
χρόνια και από τις κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και από
τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ καθηµερινά εργαζόµενοι χάνουν τη
δουλειά τους στα εργοστάσια, στις επιχειρήσεις, στους τόπους
δουλειάς. Υπάρχουν επιχειρήσεις που βγαίνουν µε στυλ
δικτατορικό -«αποφασίζοµεν και διατάζοµεν»- και λένε «Aπό την
1η του ∆εκέµβρη θα δουλεύετε δεκάωρο και κάθε δεύτερο
Σάββατο, χωρίς πληρωµή των υπερωριών.».

Τι να τα κάνουµε τα ευχολόγια -και τα ακούµε και από το Βήµα
της Βουλής και πολύ συχνά στις τηλεοράσεις- γι’ αυτούς τους
χαµηλόµισθους, για τους πένητες, για τους αναξιοπαθούντες;
Από µόνοι τους είναι αναξιοπαθούντες; Ή εξαιτίας αυτής της
σκληρής ταξικής πολιτικής, που στραγγίζει τους εργαζόµενους
στο όνοµα του µνηµονίου, στο όνοµα της καπιταλιστικής κρίσης;
Την κρίση να την πληρώσουν αυτοί, οι οποίοι ευθύνονται: οι µε-
γαλοκαπιταλιστές. Και πάψετε εσείς ως Κυβέρνηση να στηρίζετε
και τους εφοπλιστές και τους µεγαλοτραπεζίτες και το µεγάλο
κεφάλαιο.

Οι άνθρωποι θέλουν δουλειά και θα πρέπει να σταµατήσετε να
απολύετε εργαζόµενους. Και µη χρησιµοποιείτε άλλου είδους
φράσεις «Έληξε η σύµβαση». ∆εν έληξε η σύµβαση. Τους απο-
λύετε, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Εσω-

τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Γε-
ώργιος Ντόλιος έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Έληξε η σύµ-
βαση, κύριε συνάδελφε και θα πρέπει κάποια στιγµή να το
ξεκαθαρίσουµε. Ο εργαζόµενος υπέγραψε µια σύµβαση η οποία
αναφέρει «θα δουλέψω οκτώ µήνες ή δώδεκα µήνες». Μετά λήγει
η σύµβαση.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Και πώς τους είχατε πέντε, έξι χρόνια;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Εγώ σας ρωτώ:
Είναι δίκαιο απέναντι στους χιλιάδες ανέργους που θέλουν να
πάρουν την ίδια θέση, να τους πούµε ότι από τη στιγµή που
µπήκε αυτός, µε τον τρόπο που µπήκε –µιλώ για τους συµβασι-
ούχους έργου- δεν θα φύγει από το δηµόσιο και δεν έχετε εσείς
κανένα δικαίωµα; ∆εν µπορεί να το ισχυριζόµαστε αυτό πλέον.
∆εν µπορεί το δηµόσιο να αφορά µόνο αυτούς που «σκάλωσαν»
καθ’ οιονδήποτε τρόπο.

Όσον αφορά τον ΧΥΤΑ Φυλής –και υποθέτω ότι είναι αυτός
στο Θριάσιο Πεδίο- προβλέπεται στον ΠΕΣ∆Α. ∆εν πρόκειται να
φύγει ο ΧΥΤΑ Φυλής. Γίνονται τα έργα εκεί. ∆εν έχει αλλάξει το
νοµικό πλαίσιο. ∆εν έχει αλλάξει ο νόµος, γιατί αναφέρετε στην
ερώτησή σας ότι διαµορφώνεται τώρα ένα άλλο θεσµικό πλαί-
σιο. ∆εν έχει αλλάξει καθόλου το θεσµικό πλαίσιο. Ο ΧΥΤΑ Φυλής
είναι µέρος του περιφερειακού σχεδιασµού. Συνεχίζεται το έργο
και θα παραµείνει εκεί.

Επειδή µιλάµε για τους σωρούς σκουπιδιών στην Αθήνα και
κυρίως στο ∆ήµο Αθηναίων, να σας πω ότι λειτουργεί ο ΧΥΤΑ

Φυλής. Οι άλλοι δήµοι της ευρύτερης περιοχής, είναι καθαροί.
Το πρόβληµα υπάρχει στην Αθήνα. Γιατί υπάρχει στην Αθήνα;

Σταµάτησε µεν η απεργία, αλλά οι συµβασιούχοι απέχουν από
την εργασία τους λόγω του ότι ζητάνε να ανανεωθεί η σύµβασή
τους για να παραµείνουν στη δουλειά τους.

Πιστεύω ότι ο ∆ήµος Αθηναίων θα φροντίσει, θα βρει έναν
τρόπο µε τους εργαζόµενους που έχει στη διάθεσή του, να αντα-
ποκριθεί στο έκτακτο ζήτηµα, το οποίο έχει ανακύψει.

Εµείς γι’ αυτό το θέµα έχουµε να πούµε το εξής. Και ο ∆ήµος
Αθηναίων –και εδώ υπήρξε και η εξής διαφοροποίηση- µπορούσε
να προβλέψει και να προκηρύξει έγκαιρα θέσεις. Βεβαίως, υπάρ-
χουν και δύο διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ, των οποίων τα προσωρινά
αποτελέσµατα βγήκαν τον Απρίλιο του 2010. Ο ένας διαγωνισµός
αφορούσε διάφορες ειδικότητες -κυρίως την υπηρεσία καθα-
ριότητας- και ο άλλος διαγωνισµός αφορούσε προσλήψεις σε
παιδικούς σταθµούς. Υπήρχε η δυνατότητα µέσα απ’ αυτούς
τους διαγωνισµούς, να προσληφθούν συµβασιούχοι έργου, οι
οποίοι να παραµείνουν στη δουλειά τους µέχρι την οριστικοποί-
ηση της πράξης του ατοµικού τους διορισµού. ∆εν έγινε αυτό.
Υποθέτω ότι δεν έγινε γιατί θα ήταν υπεράριθµοι αυτοί σε σχέση
µε τους συµβασιούχους, τους οποίους έχουµε. Εάν είχε γίνει,
σήµερα θα είχαµε κάποιες εκατοντάδες εργαζοµένων, οι οποίοι
δεν θα έφευγαν ποτέ από το δήµο, µέχρι την οριστικοποίηση της
πράξης του ατοµικού τους διορισµού και δεν θα υπήρχε αυτό το
πρόβληµα.

∆εν µπορούµε, όµως, ως Κυβέρνηση να δίνουµε εντολές και να
παίρνουµε αποφάσεις για λογαριασµό όλων των δήµων της
χώρας και όλων των δηµοτικών συµβουλίων. Υπάρχει ένα νοµικό
πλαίσιο, το οποίο καλό είναι να το γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά,
ώστε να µπορούµε να κατανείµουµε ευθύνες µε τον τρόπο που
πρέπει να κατανείµουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα συζητηθεί η πέ-
µπτη µε αριθµό 303/6.12.2010 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχε-
τικά µε το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, το Ταµείο Παρακαταθηκών
και ∆ανείων και την Αγροτική Τράπεζα κ.λπ..

Ο κ. Λαφαζάνης έχει το λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξει την
ερώτησή του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι που
είστε εδώ. Βεβαίως θα έπρεπε και ο Υπουργός Οικονοµικών να
είναι εδώ, γιατί ο ίδιος έχει τον πρώτο λόγο σ’ αυτού του είδους
τις αποφάσεις που συζητάµε σήµερα.

Εν πάση περιπτώσει, τιµώ την παρουσία σας. Κι αυτό που θέλω
να σας πω είναι να σταµατήσετε επιτέλους να πουλάτε αυτόν τον
τόπο. Να σταµατήσετε να τον ιδιωτικοποιείτε. Να σταµατήσετε
να παραχωρείτε τα πάντα σε ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτό γίνεται
είκοσι χρόνια στο όνοµα είτε του εκσυγχρονισµού είτε της µε-
ταρρύθµισης. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να έχουµε φθάσει στα
πρόθυρα της πτώχευσης και η χώρα αυτή τη στιγµή να µην έχει
µέλλον. ∆υστυχώς βλέπω εσείς να συνεχίζετε αυτή την τακτική
του ξεπουλήµατος, της εκποίησης, την οποία καταγγέλλατε κατά
τα άλλα όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση.

Σας ρωτώ: Τι θα κάνετε µε το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο; Το
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο είναι µια δηµόσια κερδοφόρα επιχεί-
ρηση µε προοπτική και µέλλον. Τι θα κάνετε µε το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο; Θα το αναβαθµίσετε ως δηµόσια τραπεζική δρα-
στηριότητα, µε ένα νέο ρόλο;

Τι θα κάνετε µε την Αγροτική Τράπεζα; Πάτε να συρρικνώσετε
δραστηριότητες και τοµείς και να µειώσετε µε αποφάσεις –άκου-
σον, άκουσον- παρά τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις, τους
µισθούς τουλάχιστον κατά 10%; Έτσι θα εξυγιάνετε υποτίθεται
την Αγροτική Τράπεζα; ∆εν καταλαβαίνετε ότι µε αυτό τον τρόπο
στην ουσία αποσυνθέτετε την Αγροτική Τράπεζα και το µόνο που
θα πετύχετε είναι να την οδηγήσετε στα ιδιωτικά συµφέροντα,
γιατί αυτή είναι η απώτερη επιδίωξή σας;

Γιατί κατατεµαχίζετε επιτέλους το Ταµείο Παρακαταθηκών και
∆ανείων; Το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων είναι µια εύ-
ρωστη επιχείρηση, ένα νοµικό πρόσωπο που αποφέρει έσοδα
στο δηµόσιο, άσχετα αν το ληστεύετε εσείς. Γιατί δεν το ανα-
βαθµίζετε και να το ανασυγκροτήσετε; Γιατί πάτε να το σπάσετε
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σε µητρική και θυγατρική και η θυγατρική µετά δεν ξέρω τι ρόλο
θα παίξει για την ανασυγκρότηση της Αγροτικής Τράπεζας;

Αυτές οι διαδικασίες, τις οποίες έχετε ξεκινήσει, είναι εντελώς
απαράδεκτες, αποσυνθετικές και ξεπουληµατικές, αν µου επι-
τρέπεται ο όρος. Με αυτές τις επιλογές δεν πρόκειται να πάει
µπροστά ο τόπος, θα συνεχίσει να βουλιάζει. Αλλά οι εργαζόµε-
νοι δεν θα το επιτρέψουν. Να ξέρετε ότι πολύ γρήγορα θα έχετε
ένα πολύ µεγάλο ενιαίο µέτωπο απέναντι σ’ αυτές τις επιλογές,
που αυτή την Κυβέρνηση θα τη στείλει εκεί που πρέπει να τη στεί-
λει: στα αζήτητα της ιστορίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, µε το συνάδελφό µου έχουµε ανταλλάξει πολλές
φορές απόψεις και µάλιστα κάποιες από αυτές σε έντονο ύφος,
γύρω από τα ζητήµατα που σχετίζονται µε το σχεδιασµό της οι-
κονοµικής πολιτικής. Σέβοµαι τον προσανατολισµό του και όταν
τα επιχειρήµατά του στηρίζονται σε πραγµατικά δεδοµένα, κα-
λόπιστα συµµετέχω σε µια ανταλλαγή απόψεων, γιατί πιστεύω
ότι και οι δύο ενδιαφερόµαστε για την πρόοδο της χώρας.

Αν, λοιπόν, ακούσει κανείς και επιχειρήσει να αποκωδικοποιή-
σει αυτά που µόλις προηγουµένως είπε ο συνάδελφός µου, κα-
ταλήγει σε δύο συµπεράσµατα. Πρώτον: Για άλλη µια φορά
ακούσαµε µια σειρά από ευχές, ακούσαµε καταδίκη προθέσεων
για επιλογές της Κυβέρνησης, οι οποίες στην ουσία δεν υφίστα-
νται. Αλλά γενικά και αόριστα ερχόµαστε εδώ στη Βουλή και λέµε
«διαβάσαµε κάπου ότι η Κυβέρνηση έκανε το ένα ή έκανε το
άλλο». Το δεύτερο συµπέρασµα είναι ότι ο συνάδελφος ενδεχο-
µένως δεν γνωρίζει τι ακριβώς ισχύει σε σχέση µε τις υποχρεώ-
σεις που έχουµε απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Να γίνω πιο σαφής. Μετά την επιχορήγηση, ή αν θέλετε, µετά
την παροχή κεφαλαίων προς την Αγροτική Τράπεζα αλλά και τις
υπόλοιπες τράπεζες του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος µε
το νόµο που πέρασε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ελέγχει εάν αυτά είναι καθ’ υπέρβαση ενός
συγκεκριµένου ορίου που θέτει κι αν αυτό συµβαίνει, τότε καλεί
τις τράπεζες να προχωρήσουν σ’ ένα σχέδιο αναδιάρθρωσης,
διότι διαφορετικά θεωρεί ότι η ενίσχυση αυτή αποτελεί κατα-
στρατήγηση των κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις.

∆εν µου απάντησε ο συνάδελφος αν το γνωρίζει ή τουλάχιστον
φάνηκε να µην το γνωρίζει. Ισχύει αυτό στην περίπτωση της
Αγροτικής, ναι ή όχι; Επειδή, λοιπόν, ισχύει έχει υποχρέωση -στο
βαθµό που θέλει καλόπιστα να συµµετάσχει στο διάλογο- να µας
πει τι ακριβώς θα πρέπει να περιλαµβάνει αυτό το σχέδιο ανα-
διάρθρωσης της Αγροτικής Τράπεζας. ∆ιότι στη συγκεκριµένη
περίπτωση, όπως αποδείχτηκε και από το τεστ το οποίο έγινε
πριν από λίγο καιρό, η τράπεζα αυτή, σε περίπτωση που βρεθεί
αντιµέτωπη µε µία ακραία κρίση, δεν θα έχει εκείνα τα κεφάλαια
τα οποία είναι αναγκαία για να την αντιµετωπίσει.

Ερωτώ: ∆εν θα πρέπει εµείς να θωρακίσουµε αυτή την τρά-
πεζα; Βεβαίως και θα πρέπει. Αυτή είναι η βούληση της πολιτείας
και η πολιτεία από την πρώτη στιγµή είπε: «Στέκοµαι δίπλα στην
τράπεζα, θα της δώσω την ευκαιρία να προχωρήσει σε εξυ-
γίανση, προκειµένου να θωρακίσω το ελληνικό τραπεζικό σύ-
στηµα». Πώς θα το κάνουµε αυτό; Προχωρώντας βεβαίως σε µία
αναδιάρθρωση του χαρτοφυλακίου. Βεβαίως η τράπεζα δεν θα
πρέπει να έχει µη χρηµατοοικονοµικές συµµετοχές. Βεβαίως η
τράπεζα θα πρέπει να προχωρήσει σε µια αναδιάρθρωση των ερ-
γασιών της. Αυτό µπορεί να περιλαµβάνει κάποια καταστήµατα.
Βεβαίως θα πρέπει να µειώσει το λειτουργικό κόστος και βεβαίως
το ελληνικό δηµόσιο θα συµµετάσχει στην αύξηση του µετοχι-
κού κεφαλαίου που έχει ανακοινώσει η διοίκηση της τράπεζας
κατά ένα δισεκατοµµύριο υπό την προϋπόθεση ότι όλα αυτά θα
συµφωνηθούν και µε την αρµόδια Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνι-
σµού της ΕΕ.

Εµείς καταθέτουµε συγκεκριµένες προτάσεις απέναντι σ’ ένα
πρόβληµα το οποίο προέκυψε. Απέναντι σ’ αυτό το πρόβληµα
δεν είδα κάποια ουσιαστική απάντηση. Βλέπω γενικά και αόρι-
στα ευχολόγια. Το µόνο που ακούω και διαβάζω είναι από δή-
λωση του συναδέλφου µου που έγινε στις 24/7 ότι ο τόπος έχει
ανάγκη από ένα µεγάλο κίνηµα για την άµεση εθνικοποίηση, των

τραπεζών
Κύριε Πρόεδρε, δύο µύθοι κατέρρευσαν στον εικοστό αιώνα,

ο µύθος της αποτελεσµατικότητας των κεντρικά σχεδιαζόµενων
οικονοµιών και ο µύθος της θεοποίησης των αγορών. Απ’ ό,τι κα-
ταλαβαίνω, από την τοποθέτηση που κάνει ο κύριος συνάδελ-
φος, δεν έχει διδαχθεί τίποτε από την ιστορική εµπειρία του 20ου
αιώνα και εξακολουθεί να µιλάει για εθνικοποιήσεις και για κοι-
νωνικοποιήσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Πα-

ναγιώτης Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Η επίκαιρη ερώτησή µου είχε

πολλά σκέλη, κύριε Υφυπουργέ. ∆εν µου απαντήσατε απολύτως
τίποτα -και εύχοµαι να µην το κάνατε σκόπιµα- για το Ταχυδρο-
µικό Ταµιευτήριο. Ποια είναι η θέση σας για το Ταχυδροµικό Τα-
µιευτήριο; Σας ρωτώ. Σας το υπέβαλα στην ερώτηση, σας το είπα
και µε την οµιλία µου. Τηρείτε σιγή ιχθύος! ∆εν είναι δυνατό να
µιλάτε για το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο και την προοπτική του
και το µέλλον του. Τι θα κάνετε επιτέλους µε το Ταχυδροµικό Τα-
µιευτήριο;

∆εύτερον, σας είπα –και το γράφω στην ερώτησή µου και είναι
σαφές το κείµενο- για το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων.
Γιατί το τεµαχίζετε, γιατί το χωρίζετε, γιατί πάτε έτσι να το εκ-
ποιήσετε και να βάλετε σε περιπέτειες και τους εργαζόµενους σ’
αυτό; Και σ’ αυτό τηρήσατε σιγή ιχθύος. ∆εν είπατε τίποτα στην
απάντησή σας. Γιατί δεν απαντάτε;

Πάµε τώρα στο θέµα της Αγροτικής Τράπεζας. Μύθοι, αναλή-
θειες, για να µην πω χονδροειδή ψεύδη, κύριε Υφυπουργέ. Μι-
λήσατε για stress tests και στα stress tests αυτά απέτυχε
–υποτίθεται- η Αγροτική Τράπεζα.

Μα, είναι δυνατόν σ’ αυτήν την Αίθουσα να αναφέρεστε ακόµα
στα περίφηµα αυτά stress tests, αυτήν τη µεγάλη απάτη την
οποία «ενορχήστρωσαν» σε ευρωπαϊκό επίπεδο για να καλύψουν
τις τράπεζες και να βρουν την Αγροτική Τράπεζα ως τη µόνη σχε-
δόν σ’ όλη την Ευρώπη η οποία είχε το πρόβληµα;

Πετυχηµένα stress tests έκαναν και στην Ιρλανδία, κύριε Υφυ-
πουργέ, και µετά τα stress tests, όπου είχαν σοβαρά επιτύχει
όλες οι ιρλανδικές τράπεζες, κατέρρευσαν όλες µία προς µία και
µου αναφέρεστε στα stress tests;

Η Αγροτική Τράπεζα δεν χρειάζεται αυτή την ώρα αυτά τα
µέτρα τα οποία εσείς επιχειρείτε να πάρετε. Άλλα µέτρα χρειά-
ζεται, να σταµατήσετε τις παρεµβάσεις, να σταµατήσετε τις πε-
λατειακές σχέσεις, να σταµατήσετε αυτό το «πάρε-δώσε» που
υπάρχει µεταξύ πολιτικής εξουσίας και κορυφής της Αγροτικής
Τράπεζας, να την αφήσετε να κάνει τη δουλειά της, να την ανα-
βαθµίσετε, να παίξετε το ρόλο σας ως βασικός µέτοχος σε θετική
κατεύθυνση και τότε η τράπεζα θα ανοίξει φτερά και δεν θα έχει
ανάγκη ούτε να περικόψει δραστηριότητες ούτε να περικόψει µι-
σθούς.

Είπατε για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον ανταγωνισµό.
Πρώτον, θα µας δώσετε στη δηµοσιότητα ακριβώς το τι ελέχθη
µε έγγραφα, όχι να µας λέτε τι είπε και τι δεν είπε, για να ξέρουµε
κι εµείς τα έγγραφα τα οποία παρακαλώ, αν υπάρχουν, να τα κα-
ταθέσετε στη Βουλή. Πείτε ότι υπάρχουν αυτά και αµφισβητείτε.
Λάθος αµφισβητείτε διότι ενισχύθηκαν όλες οι τράπεζες από τα
«πακέτα» χρηµατοδότησης της Κυβέρνησης. Γιατί, λοιπόν, η
Αγροτική είναι το «µαύρο πρόβατο» και οι άλλες είναι όλες εντά-
ξει στις υποχρεώσεις τους;

Πέραν αυτού, γιατί δεν αµφισβητείτε αυτά τα οποία λέγονται
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την αρµόδια υπηρεσία του
ανταγωνισµού; Τι γίνεται; ∆ικτατορία έχουµε; ∆εν αµφισβητού-
νται; Θέσφατα είναι; Γιατί δεν παίζετε το ρόλο σας στην υπερά-
σπιση δηµόσιων επιχειρήσεων και δηµόσιων τραπεζών για να
τους δώσετε µια προοπτική; Γιατί τα επικαλείσθε πολλές φορές
ως πρόσχηµα και άλλοθι για να πάτε σε σχεδιασµούς και σε επι-
λογές που έχετε προεπιλέξει; Γιατί θα πάτε να κατατµήσετε το
Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων υποθηκεύοντας το µέλλον
του προκειµένου –υποτίθεται- µε τη θυγατρική τράπεζα που θα
γίνει από το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων να ενισχύσετε
την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της Αγροτικής Τράπεζας; Τι
είναι αυτά τα παιχνίδια; Καταστρέφετε και διαλύετε το σύµπαν.
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Ισχυρά νοµικά πρόσωπα µε κέρδη και µε προοπτική τα διαλύετε,
τα αποσυνθέτετε για να αποσυνθέσετε στο τέλος και την Αγρο-
τική Τράπεζα και εν τέλει να την ξεπουλήσετε και αυτήν σε ιδιω-
τικά συµφέροντα;

Αυτή την ώρα υπάρχει µία εναλλακτική λύση. Οι τράπεζες
έχουν παίξει αυτό το ρόλο που έχουν παίξει. Εγώ δεν θεοποιώ το
δηµόσιο, αλλά εσείς θεοποιείτε τις αγορές, όµως βλέπω ρεαλι-
στικά την προοπτική και το µέλλον αυτής της χώρας. Οι τράπε-
ζες δεν µπορεί µε τις αποταµιεύσεις του ελληνικού λαού να
παίζουν άγρια κερδοσκοπικά παιχνίδια και σε βάρος της οικονο-
µίας και σε βάρος των πολιτών, γι’ αυτό οι τράπεζες πρέπει να
περάσουν σε δηµόσιο και κοινωνικό έλεγχο. Εσείς µιλούσατε για
δηµόσιο πυλώνα τον οποίο τώρα εγκαταλείπετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Οικο-
νοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης έχει το λόγο.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τελικά
αντιλαµβάνοµαι από την τοποθέτηση του συναδέλφου µου ότι
δεν διδάσκεται τίποτα από τη διεθνή εµπειρία, διότι αν κάτι δι-
δαχτήκαµε τις τελευταίες ηµέρες είναι ότι η Ιρλανδία κατέρρευσε
κάτω από το βάρος της κρατικοποίησης του τραπεζικού συστή-
µατος. Η Ιρλανδία είχε ένα πολύ µικρό δηµόσιο χρέος. Ήταν
µόλις και µετά βίας κάτι παραπάνω από το 60%. Όταν όµως ανα-
γκάστηκε να παρέµβει το δηµόσιο προκειµένου να κρατικοποιή-
σει τις τράπεζες της Ιρλανδίας, τότε ξέσπασε η κρίση διότι το
έλλειµµα έφυγε πάνω από το 30%, οι αγορές αµφισβήτησαν την
ικανότητα της Ιρλανδίας να αντεπεξέλθει σ’ αυτές τις υποχρεώ-
σεις της και φτάσαµε εδώ που φτάσαµε. Γι’ αυτό λέω ότι ο συ-
νάδελφός µου δεν διδάσκεται τίποτα. Μένει δογµατικά αγκυ-
λωµένος σε αντιλήψεις οι οποίες έχουν καταρριφθεί και του είπα
ότι αν κάτι διδαχτήκαµε από τον εικοστό και τον εικοστό πρώτο
αιώνα, είναι ότι ταυτόχρονα δύο µύθοι κατέρρευσαν. Κατέρρευ-
σαν και οι µύθοι που ήθελαν να µιλούν για µία αποτελεσµατική
κεντρικά σχεδιαζόµενη οικονοµία, αλλά και οι µύθοι που θεοποι-
ούσαν τις αγορές.

Πάµε τώρα στο προκείµενο. Λέει ο κύριος συνάδελφος: «Οι
άλλες τράπεζες δεν πήραν χρήµατα; Γιατί στην περίπτωση των
υπόλοιπων τραπεζών δεν είχαµε την υποχρέωση να κατατεθούν
σχέδια αναδιάρθρωσης;». ∆ιότι ο κανόνας, αγαπητέ συνάδελφε,
λέει ότι αν το ποσό που πήρε µία τράπεζα είναι πάνω από το 2%
του σταθµισµένου ενεργητικού, τότε υποχρεούται να υποβάλει
σχέδιο αναδιάρθρωσης. Η Αγροτική Τράπεζα είναι µία τέτοια
τράπεζα.

Ο κύριος συνάδελφος έθεσε ένα δεύτερο ζήτηµα: «Εσείς δεν
θα επαναδιαπραγµατευθείτε;». Αυτό κάνουµε, κύριε συνάδελφε.
∆ιαπραγµάτευση κάνουµε, δεν δεχόµαστε άκριτα ό,τι µας λένε,
αλλά από την άλλη µεριά υπάρχει και µια πραγµατικότητα. Όταν
υπάρχουν συγκεκριµένοι κανόνες, διαπραγµατεύεσαι για να πε-
τύχεις αυτό που επιθυµείς.

Τι επιθυµούµε; Επιθυµούµε µία υγιή Αγροτική Τράπεζα και
παίρνουµε µέτρα και πρωτοβουλίες για να διασφαλίσουµε ότι θα
συνεχίσει να υπάρχει η Αγροτική Τράπεζα, ότι θα είναι κεφαλαι-
ακά θωρακισµένη, ότι οι εργαζόµενοι θα διασφαλίσουν τις θέ-
σεις εργασίας, αλλά βεβαίως θα πρέπει να γίνουν αλλαγές. ∆εν
περιµέναµε εµείς να έλθει η τρόικα ή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
να µας πει ότι χρειάζεται να γίνουν αλλαγές. Η ίδια η διοίκηση
της τράπεζας από τη στιγµή που ανέλαβε τα καθήκοντά της είχε
επισηµάνει ότι υπάρχει ανάγκη να γίνουν µια σειρά από αλλαγές.

Ήλθατε εδώ πέρα να µας µιλήσετε για το Ταµείο Παρακατα-
θηκών και ∆ανείων. Ξέρετε πολύ καλά ότι σας δέχθηκα µαζί µε
αντιπροσωπεία των εργαζοµένων στο γραφείο µου και σας είπα
ότι κι εδώ πέρα υπάρχει ζήτηµα στρέβλωσης των κανόνων του
ανταγωνισµού. Η κοινότητα θεωρεί ότι δεν µπορεί το ίδρυµα, το
οποίο έχει µονοπωλιακή θέση στο ζήτηµα των παρακαταθηκών,
ταυτόχρονα να εκτελεί και τραπεζικές εργασίες.

Ποια είναι λοιπόν η υποχρέωση της Κυβέρνησης; Να απαντή-
σει απέναντι σε ένα ζήτηµα του τέθηκε; Τι αποφασίσαµε; Ότι θα
προχωρήσουµε στο νοµικό διαχωρισµό της διαδικασίας της πα-
ρακαταθήκης, η οποία θα µείνει σε ένα νοµικό πρόσωπο το οποίο
θα είναι κάτω από τον απόλυτο έλεγχο και την κυριότητα του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Αυτή η νοµική οντότητα θα έχει ως θυγατρική
µια εταιρεία που θα κάνει πιστωτικές εργασίες. ∆εν µπορώ να

καταλάβω πού είναι το µεµπτό και το επιλήψιµο.
Επιπρόσθετα αναφέρεστε µονίµως σε εκποίηση και σε ξεπού-

ληµα, κύριε συνάδελφε, και επικαλείστε συνέχεια και το παρά-
δειγµα του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου. ∆εν βγήκε η Κυβέρνηση
αυτή τη στιγµή να πει: «Ξέρετε κάτι; Εµείς πάµε τώρα να πουλή-
σουµε το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο». Εµείς αυτή τη στιγµή προ-
σπαθούµε να θωρακίσουµε το τραπεζικό σύστηµα. Πήραµε
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες µέσα από τη δηµιουργία του τα-
µείου χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας στο οποίο δώσαµε 10
δισεκατοµµύρια για να ενισχύσει κεφαλαιακά όποια τράπεζα αν
χρειαστεί. Προχωρήσαµε στην επέκταση του πυλώνα των εγ-
γυήσεων µε 25 δισεκατοµµύρια. Όποια τράπεζα θέλει, µπορεί να
έρθει να πάρει απ’ αυτές τις εγγυήσεις.

∆εν είναι δάνεια αυτά. Είναι εγγυήσεις του ελληνικού δηµο-
σίου προκειµένου να αναπληρώσει ρευστότητα την οποία µπορεί
να χάνει. Είπαµε ότι για να έρθουν να πάρουν χρήµατα από τα 25
δισεκατοµµύρια, θα πρέπει να υπογράψουν και το σύµφωνο ρευ-
στότητας.

Αυτές είναι οι συγκεκριµένες δράσεις και πρωτοβουλίες. Όλα
τα άλλα που αναφέρετε και επικαλείστε στην ερώτηση που κα-
ταθέτετε δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Προ-
σαρµοστείτε στην καθηµερινή πραγµατικότητα και αν θέλετε να
συµµετέχουµε σ’ αυτήν τη συζήτηση καλόπιστα, να µας κάνετε
συγκεκριµένες προτάσεις.

Στην περίπτωση της Αγροτικής, έπρεπε η Αγροτική να πάρει
τους επιτυχόντες του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ ή όχι; Εµείς φρο-
ντίζουµε αυτά τα επτακόσια άτοµα να πάνε σε άλλους τοµείς στο
δηµόσιο. ∆εν θέλουµε να τους αδικήσουµε. Αλλά δεν µπορεί να
έρχεστε εσείς να µας λέτε να πάρει η Αγροτική αυτά τα επτακό-
σια άτοµα τη στιγµή που δεν µπορεί να αντέξει την πρόσληψη.

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή που δείξατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα δύο µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Νέας
Φιλαδέλφειας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η τέταρτη µε αριθµό 298/6-12-2010 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Κυριάκου Βελόπουλου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τον έλεγχο των πο-
σοτήτων πετρελαίου στον Πρίνο κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 286/6-12-2010 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Σπυρίδωνος Μαργέλη προς τον Υπου-
ργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την επίσπευ-
ση των εργασιών για την αποπεράτωση του έργου των λαϊκών
πολυκατοικιών του ∆ήµου Λευκάδας κ.λπ..

Ο κ. Μαργέλης έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το 2003 ένας µεγάλος σεισµός που έγινε στη

Λευκάδα προκάλεσε σηµαντικές ζηµιές στις υποδοµές του νη-
σιού µας αλλά και σε πάρα πολλές κατοικίες. Μεταξύ αυτών προ-
κάλεσε ζηµιές ανεπανόρθωτες στις λαϊκές πολυκατοικίες της
Λευκάδας, όπου στεγάζονταν ογδόντα τρεις οικογένειες.

Κρίθηκε ότι οι πολυκατοικίες δεν ήταν επισκευάσιµες. Κατε-
δαφίστηκαν στις αρχές του 2004. Έκτοτε ξεκίνησε ένα σήριαλ,
που κρατάει πάρα πολλά χρόνια µέχρι να χτιστούν οι καινούρ-
γιες κατοικίες. Η σύµβαση του έργου υπογράφηκε τον Απρίλιο ή
Μάιο 2007. Όφειλαν να έχουν τελειώσει το Μάη του 2009. Μέχρι
σήµερα όµως δεν έχουν τελειώσει.

Έτσι οι ογδόντα τρεις οικογένειες ταλαιπωρούνται. Ζουν σε
µια αγωνία, σ’ ένα άγχος και ένα καθεστώς ανασφάλειας. ∆εν
µπορούν να χρησιµοποιήσουν αυτά τα διαµερίσµατα που θα τους
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δώσουν µια άνεση στη ζωή τους. Πρέπει να τονίσω ότι υπάρχει
µια τεράστια απόκλιση στο αρχικό χρονοδιάγραµµα. Κοντεύει να
διπλασιαστεί ο αρχικός συµβατικός χρόνος.

Και υπάρχει και σηµαντική απόκλιση και από τις δικές σας δε-
σµεύσεις, κύριε Υπουργέ. Όταν ενδιαφερθήκατε για το θέµα -
και σας ευχαριστώ γι’ αυτό- και ήρθατε στη Λευκάδα, είχατε
δεσµευθεί ότι τέλος Ιουλίου θα παραδοθούν οι κατοικίες στους
δικαιούχους.

Παρά ταύτα θεωρώ ότι η διοίκηση δεν έπραξε αυτό που όφειλε
να κάνει. Και παρά τις επανειληµµένες επαφές τις δικές µου και
της επιτροπής των δικαιούχων των κατοικιών µε το διευθυντή της
ΥΑΣ και τις υπηρεσίες και παρά τις επανειληµµένες δεσµεύσεις,
µέχρι σήµερα δεν έχουν ολοκληρωθεί οι κατοικίες, αν και, κύριε
Υπουργέ, υπολείπονται ελάχιστες εργασίες. Και αυτό είναι πραγ-
µατικά τραγικό και πρέπει να σας απασχολήσει. Πώς ένα έργο
µε τέτοια κοινωνική σηµασία κιόλας, στο οποίο υπολείπονται ελά-
χιστες εργασίες, επαναλαµβάνω, αστείες εργασίες, δεν µπορεί
να ολοκληρωθεί και να αποδοθεί στους δικαιούχους.

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, τι σκοπεύει να κάνει το Υπουργείο,
τι πρωτοβουλίες σκέφτεστε να πάρετε, ώστε να απεµπλακούµε
απ’ αυτό το πρόβληµα και να δώσουµε στους δικαιούχους τα σπί-
τια τους, που είναι άνθρωποι ταλαίπωροι και άνθρωποι που έχουν
ανάγκες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Υπο-

δοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, κ. Ιωάννης Μαγκριώτης έχει το
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τα πράγµατα είναι έτσι όπως τα περιέγραψε ο αγαπητός συ-
νάδελφος. Στις 14 Αυγούστου 2003 ο σεισµός. Φλεβάρης 2004,
µετά από µελέτη και προετοιµασία, πριν τις εκλογές του 2004,
πάρθηκαν όλες οι αποφάσεις από την τότε ηγεσία του ΥΠΕΧΩ∆Ε
για να χτιστούν οι νέες πολυκατοικίες, τα νέα διαµερίσµατα, σε
συγκεκριµένες περιοχές που είχαν χωροθετηθεί για να εγκατα-
σταθούν οι σεισµόπληκτες οικογένειες της Λευκάδας.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µετά το 2004 για τρία πε-
ρίπου χρόνια πάγωσε τις εργασίες, την προσπάθεια, τις πρωτο-
βουλίες και έτσι το 2006 ενεργοποιήθηκε και το 2007, όπως
προσδιόρισε ο αγαπητός συνάδελφος, υπήρξε η σύµβαση.

Έπρεπε να είχαν παραδοθεί το 2009. ∆υστυχώς όµως τα οι-
κονοµικά προβλήµατα των κατασκευαστών αλλά και η κακή επι-
κοινωνία µε τη διοίκηση δεν επέτρεψε την ολοκλήρωσή τους.

Θέλω να πω στον αγαπητό συνάδελφο ότι και εγώ έχω στενο-
χωρηθεί πάρα πολύ, γιατί ήµασταν µαζί στη Λευκάδα, στο χώρο
των εργατικών κατοικιών όπου οι αρµόδιοι υπηρεσιακοί παρά-
γοντες, παρουσία και των κατασκευαστών, δεσµεύτηκαν ότι τον
Αύγουστο θα παραδώσουν στην περιοχή «Γήπεδο» τις συγκε-
κριµένες κατοικίες στις σεισµόπληκτες οικογένειες.

∆εν έγινε αυτό. Αυτό οφείλεται κυρίως στην αβελτηρία των κα-
τασκευαστών και φυσικά στον πληµµελή έλεγχο από την πλευρά
της υπηρεσίας. Έχουµε κάνει αλλαγές στην υπηρεσία. Έχουµε
όµως κινητοποιήσει µε βάση και το νοµικό καθεστώς και τη σύµ-
βαση τις αναγκαίες διαδικασίες για την αποπεράτωση του έργου.

Οι κατοικίες στην περιοχή «Γήπεδο» έχουν σχεδόν ολοκληρω-
θεί. Είναι έξω από τη σύµβαση ο περιβάλλων χώρος. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν πρέπει να διαµορφωθεί και αυτός. Φανταζόµα-
στε και πιστεύουµε από την ενηµέρωση που έχουµε –δεν έχουµε
επισκεφθεί πρόσφατα τη Λευκάδα, εσείς γνωρίζετε καλύτερα-
ότι µπορεί στις µέρες αυτές άµεσα να παραδοθούν και να εγκα-
τασταθούν.

Για τις άλλες κατοικίες στην περιοχή «Περιβόλια» υπάρχει ένα
θέµα µε τη ∆ΕΗ και τη σύνδεση µε το δίκτυο. Γνωρίζετε ότι µετά
και από δικό σας αίτηµα το Υπουργείο µας έδωσε µια πρόσθετη
χρηµατοδότηση στη Νοµαρχία Λευκάδας, 250.000 ευρώ, για τη
σύνδεση αυτή. Υπάρχει η εκκρεµότητα της σύνδεσης µε τη ∆ΕΗ.
Φανταζόµαστε και πιστεύουµε και µε τις δικές σας ενέργειες και
τις δικές µας ότι θα το πράξει και η ∆ΕΗ

(Στο σηµείο αυτό τη Βουλευτική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος αυτής, κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Είναι πράγµατι το πρόβληµα πάρα πολύ πιεστικό για τις οικο-

γένειες. Είµαστε στο χειµώνα. Γιορτές µπροστά µας και όλοι
προσπαθούµε να έχουν εγκατασταθεί τουλάχιστον στο πρώτο
συγκρότηµα.

Σε κάθε περίπτωση έχουµε επεκτείνει την επιδότηση και την
κάλυψη του ενοικίου µέχρι το τέλος του χρόνου εκεί όπου πι-
στεύουµε ότι θα έχει υπάρξει και οριστική εγκατάσταση στις κα-
τοικίες στην περιοχή Γήπεδο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Σπυρίδων Μαργέλης.
ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι ακριβώς

έτσι όπως τα είπατε. Αλλά η πραγµατικότητα είναι αυτή που λέτε
και που λέω. Τελικά οι κατοικίες δεν έχουν ολοκληρωθεί. Υπο-
λείπονται ακόµα εργασίες και δεν βλέπω πώς θα τελειώσουν.
Εγώ ζω εκεί και σας µεταφέρω την αγωνία των δικαιούχων, των
σεισµόπληκτων αυτών οικογενειών.

Τηλεφώνησα λίγο πριν στη Λευκάδα. Αυτήν τη στιγµή που κου-
βεντιάζουµε δεν υπάρχει κανένας απολύτως από την πλευρά των
εργολάβων που να εργάζεται ούτε στο ένα ούτε στο άλλο συ-
γκρότηµα. ∆εν ξέρω µ’ αυτή τη διαδικασία πώς είναι δυνατόν να
τελειώσουν οι πολυκατοικίες. Φοβάµαι ότι θα έρθουν τα Χρι-
στούγεννα και δεν θα έχουν ολοκληρωθεί. Αν δεν κάνουµε κάτι
εξαιρετικό θα έλεγα –και θα µου επιτρέψετε να σας πω τι σκέ-
φτοµαι- ότι δεν θα έχουν ολοκληρωθεί ούτε µέχρι το Πάσχα.
Τουλάχιστον το δεύτερο συγκρότηµα δεν υπάρχει καµία περί-
πτωση να έχει ολοκληρωθεί ούτε µέχρι το Πάσχα.

Είπα νωρίτερα ότι µια βασική αιτία είναι και η ελλιπής διοίκηση
του έργου. Είναι χαρακτηριστικό ότι ενώ η αρχική συµβατική
συµφωνία του έργου ήταν να ολοκληρωθεί το Μάιο 2009, δεν
ολοκληρώθηκε. ∆εν επακολούθησε καµµία απολύτως ενέργεια
από την πλευρά της υπηρεσίας προς την ανάδοχο. Και αφού κύ-
λησαν αρκετοί µήνες του δόθηκε παράταση µέχρι το δωδέκατο
του 2009.

Στη συνέχεια, ενώ πάλι δεν ολοκληρώθηκαν οι κατοικίες, δεν
υπήρχε καµµία ειδική διαδικασία, κανένα ειδικό µέτρο, καµµία
κύρωση, αν θέλετε, προς την πλευρά των κατασκευαστών.

Κύλησε πάλι ο χρόνος. Κι ενώ το Μάιο κάναµε µία σύσκεψη
στο γραφείο σας και οι υπηρεσιακοί παράγοντες δεσµεύτηκαν
ότι τέλος Ιουλίου θα παραδοθούν οι κατοικίες κι έστειλαν κι επι-
στολή στο ∆ήµαρχο της Λευκάδας για να κάνει τις διαδικασίες
που χρειάζονται -µε τη ∆ΕΗ, όπως είπατε, µε την κλήρωση των
διαµερισµάτων και των κατοικιών στους δικαιούχους- εντούτοις
πάλι δεν ολοκληρώθηκαν οι εργασίες, που, επαναλαµβάνω, είναι
ελάχιστες.

Επακολούθησε η δική σας επίσκεψη στη Λευκάδα. Η δέσµευσή
σας. Ο κόσµος χάρηκε και σας ευχαρίστησε και µε ευχαρίστησε,
διότι πραγµατικά είδαν έναν Υπουργό που πηγαίνει επιτόπου,
προσπαθώντας να δώσει λύση στο θέµα. ∆υστυχώς, όχι απλά
δεν τελείωσαν οι εργασίες µέχρι το τέλος Ιουλίου, αλλά οι υπη-
ρεσίες σας έδωσαν και καινούργια παράταση στον ανάδοχο
µέχρι το τέλος Αυγούστου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μακάρι να είχε τελειώσει µέχρι τότε. ∆εν τελείωσε. Έχει απευ-
θυνθεί και ειδική πρόσκληση. Έχει εκπνεύσει η προθεσµία και
της ειδικής πρόσκλησης, αλλά δεν έχουν τελειώσει οι εργασίες.

Θα είχε ενδιαφέρον να δει κανείς στην ειδική πρόσκληση τι
υπολείπεται ανά συγκρότηµα, ανά πολυκατοικία. Αν διαβάσει, δη-
λαδή, κάποιος θα δει ότι υπολείπεται η εξώπορτα, η οποία είναι
έτοιµη να µπει, υπολείπονται οι χρωµατισµοί στην είσοδο, µερικά
φώτα σε κάποιες κουζίνες και σε κάποιους διαδρόµους και τα
παράθυρα εξαερισµού στο λεβητοστάσιο. Κι, όµως, αυτά τα ελά-
χιστα πράγµατα ταλαιπωρούν τον κόσµο και δεν τελειώνουν.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να εξα-
ντλήσουµε όλες τις δυνατότητες που µας δίνει ο νόµος. Να κά-
νουµε και κάτι παραπάνω. Να σκεφτούµε, δηλαδή, τι πρέπει να
κάνουµε σε περιπτώσεις σαν αυτή, όπου είναι ολοκληρωµένο το
99% του έργου και υπολείπεται µόνο το 1%. Και σερνόµαστε
µήνες ολόκληρους για ένα έργο που έχει και κοινωνικό χαρα-
κτήρα, κοινωνική αξία. Είναι ογδόντα τέσσερις οικογένειες. Πρέ-
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πει να στεγαστούν. Μερικές, µάλιστα, από αυτές τις οικογένειες,
κύριε Υπουργέ –και το είδατε- µένουν σε containers από το 2003.

Θα µπορούσαµε, λοιπόν –δεν ξέρω, µε νοµοθετική πρωτο-
βουλία και ρύθµιση- να συνεργαστούµε µε το δήµο για κάποιες
εργασίες, όπως η σύνδεση µε το δίκτυο ύδρευσης, η σύνδεση
µε το δίκτυο της αποχέτευσης. Όπως είπατε, µε τα χρήµατα που
έδωσε το Υπουργείο, συν συµπληρωµατικά που έβαλε ο δήµος,
προχώρησε γρήγορα η εργολαβία αυτή. Έχει τελειώσει. Είναι
έτοιµη να δεχθεί τα λύµατα των πολυκατοικιών. ∆εν γίνεται,
όµως, το εσωτερικό δίκτυο.

Να δούµε, δηλαδή, µία συνεργασία ακόµα και µε το δήµο. Να
βοηθήσει και ο δήµος µε τις δικές του δυνατότητες, µε τα δικά
του µηχανήµατα, ώστε να βοηθήσουµε να λυθεί το πρόβληµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε συνάδελφε.

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Με
συγχωρείτε.

∆ιότι έτσι όπως πάµε, δεν θα τελειώσει. Σας διαβεβαιώνω γι’
αυτό, επειδή εγώ κάθε Σαββατοκύριακο είµαι στη Λευκάδα, είµαι
µαζί µε τον κόσµο. Και σας µεταφέρω και τις αγωνίες του. Να
κάνουµε κάτι παραπάνω. Ας χρεωθεί κάποιος άνθρωπος από το
Υπουργείο -θα είµαι στη διάθεσή σας κι εγώ- και µε τη δική σας
καλή θέληση, που είναι δεδοµένη, να λύσουµε αυτό το πρό-
βληµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η συνεργασία της Κυβέρνησης µε τους τοπικούς φορείς είναι

δεδοµένη. Ο στόχος είναι κοινός. Τα έχω πει πολλές φορές από
το Βήµα αυτό. Υπάρχουν, όµως, εµπλοκές στις συµβάσεις και
λόγω, αν θέλετε, κενών των συµβάσεων, αλλά και λόγω αδυνα-
µιών των κατασκευαστών ή και σκοπιµοτήτων πολλές φορές…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πολλές φορές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Πολλές φορές.
…αλλά και αδυναµιών της διοίκησης.
Όπως είπα, υπάρχει η καθυστέρηση από την πλευρά της

προηγούµενης κυβέρνησης, 2004, 2006, 2007. Θα είχαν ολο-
κληρωθεί εάν συνέχιζε ο προγραµµατισµός, όπως είχε γίνει πριν
τις εκλογές του 2004. Υπάρχει η αδυναµία των κατασκευαστών
και οι σκοπιµότητες. Και υπάρχει και η αδυναµία στην άσκηση
της εποπτείας από την πλευρά της διοίκησης.

Γι’ αυτό ακριβώς ενώ όλες οι πλευρές δεσµεύονταν µε πα-
ρουσία και δική µου και του κ. Μαργέλη και του δηµάρχου και
του νοµάρχη, όλων των παραγόντων και των οικογενειών, ότι θα
έχει ολοκληρωθεί στις 3 Αυγούστου -µάλιστα, µας είχαν δώσει
και συγκεκριµένη ηµεροµηνία- δεν συνέβη αυτό.

Γι’ αυτό ακριβώς έγιναν και αλλαγές στη διοίκηση. Ελήφθησαν
πρόσθετα µέτρα απέναντι στους κατασκευαστές.

Εδώ θα ήθελα ο αγαπητός συνάδελφος να δώσει µεγαλύτερη
βαρύτητα, γιατί είναι και γνώστης των θεµάτων και των προβλη-
µάτων που έχει πολλές φορές η διοίκηση µε τους κατασκευα-
στές: Υπάρχει από τη µια πλευρά ο κοινός στόχος να παρα-
δοθούν όσο γίνεται πιο γρήγορα. Αυτό είναι αδιαµφισβήτητο. Θα
πρέπει, όµως, τα βήµατα να είναι κάθε φορά προσεκτικά, γιατί
µπορεί εκεί που προσπαθούµε να δώσουµε µία λύση όσο γίνεται
πιο γρήγορη, να δηµιουργήσουµε µεγαλύτερα προβλήµατα.

Θα πάρουµε όλα τα µέσα που µας παρέχει ο νόµος και φυσικά
η σύµβαση. Όπως είπατε κι εσείς, ήδη το έχουµε πράξει. Θα
υπάρξει πρόσθετη χρηµατοδότηση, όπως υπήρξε, για τον απο-
χετευτικό αγωγό, παρ’ όλη την οικονοµική στενότητα, γιατί εδώ
είναι ύψιστο το κοινωνικό αγαθό που διακυβεύεται και δεν πρέ-
πει να υπάρξει άλλη καθυστέρηση.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, πρέπει να ξέρουµε ότι είµαστε στο
τέλος, στο 99% των εργασιών, όπως είπατε, ειδικά στις κατοικίες
στην περιοχή «Γήπεδο». Όχι ότι χρειάζονται πολύ περισσότερα
στις άλλες κατοικίες. Απλώς εκεί εµπλέκονται κι άλλοι φορείς.
Και δεν πρέπει τώρα, µέσα από κάποια βεβιασµένη κίνηση, να

δηµιουργήσουµε νέα προβλήµατα, όπως άσκηση ένδικων µέσων
από την πλευρά του εργολάβου, και να µας οδηγήσει σε µεγα-
λύτερες καθυστερήσεις. Έχει, δηλαδή, κι αυτός τον τρόπο του
να εκβιάζει τη διοίκηση.

Με αυτό, λοιπόν, τον τρόπο, µε τη δική σας συνεργασία και τη
βοήθεια, αλλά και των δηµοτικών, εκεί, αρχών, είµαι βέβαιος ότι
θα πετύχουµε µέχρι το τέλος του χρόνου -τουλάχιστον για το
πρώτο συγκρότηµα- να έχουµε την εγκατάσταση των οικογε-
νειών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 294/6-12-2010 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Γεράσιµου Γιακουµάτου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τις Μονάδες Φροντίδας Ηλικιωµένων, την εξαίρεση κα-
ταβολής ΦΠΑ κ.λπ..

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γιακουµάτου θα απαντήσει ο κ.
Κουσελάς.

Κύριε Γιακουµάτο, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κάθε ευνοµούµενη πολιτεία, κάθε δηµοκρατική κοινωνία, αυτό
που την χαρακτηρίζει είναι οι ειδικές κοινωνικές οµάδες που
έχουν ανάγκη. Και πώς χαρακτηρίζετε µία πολιτεία εάν δεν συ-
µπεριφέρεται σωστά, ειδικότερα στην τρίτη ηλικία, στους ηλι-
κιωµένους;

Και το λέω αυτό, γιατί στη χώρα µας ένα είναι γεγονός, κυρία
Πρόεδρε: δεν υπάρχουν υποδοµές, δεν υπάρχουν λύσεις για τη
φροντίδα των ηλικιωµένων.

Πρώτον, οι ιδιωτικές µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων είναι οι
µόνες µονάδες που έχουν επιχειρηµατικότητα στην Ελλάδα
χωρίς καµµία σύµβαση ούτε µε το στενότερο ούτε µε τον ευρύ-
τερο δηµόσιο τοµέα. Είναι καθαρά χρηµατοδοτούµενες από τον
οικογενειακό προϋπολογισµό της κάθε οικογένειας, του κάθε ηλι-
κιωµένου που στερείται. Φέτος, στις 4 Μαΐου, είχαµε µία κάθετη
µείωση των συντάξεων –τροµακτική µείωση, δώρα, επιδόµατα
κ.λπ.- µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να ανταποκριθούν στο κο-
στολόγιο και στο µεγάλο ΦΠΑ. Το ένα είναι αυτό.

∆εύτερον, κύριε Υπουργέ, εάν κάνετε µία επίσκεψη στα νοσο-
κοµεία –όπως βλέπετε, σήµερα, στις δαπάνες, η µεγαλύτερη
πληγή στην Ελλάδα είναι τα νοσοκοµεία- θα δείτε ότι το 80% είναι
ηλικιωµένοι. Και σε αυτούς παρέχεται ιατρική υπηρεσία µόνο
κατά 30%. Όλα τα άλλα είναι γιατί δεν ξέρουν πού να τους πάνε.
Κοστίζει στον Έλληνα φορολογούµενο πολίτη 500 ευρώ την
ηµέρα η παραµονή, όχι λόγω ιατρικής φροντίδας, αλλά λόγω πα-
ραµονής στα νοσοκοµεία.

Εδώ, οι µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων δεν επιβαρύνουν
ούτε κατά 1 ευρώ.

Και το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Είναι δυνατόν
να αντέξει η ιδιωτική πρωτοβουλία την αύξηση του ΦΠΑ; Όπως
και στα ξενοδοχεία πήγε στο 6%, ζητάµε κι εµείς να µειωθεί το
ΦΠΑ. Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Φροντίδας Ηλικιωµένων λέει:
«∆εν θα πληρώσουµε!». ∆εν µπορεί να αντέξει αύξηση του ΦΠΑ.
Να υπάρξει µείωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε όλη την Ευρώπη το ΦΠΑ στις µονάδες φροντίδας ηλικιω-
µένων είναι µηδέν. Μόνο στην Ισπανία είναι 7%. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Θα πρέπει, λοιπόν, να δώσουµε µία βάση σε αυτό το ερώτηµα
για να µπορέσουν, πράγµατι, να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα
των ηλικιωµένων.

Αν διαβάσετε την έκθεση Σπράου –δεν είναι δικά µου λόγια-
θα δείτε ότι παλαιά το κοστολόγιο στο νοσοκοµείο είναι 120.000
δραχµές την ηµέρα, ενώ σήµερα είναι 500 ευρώ. Έχω περιστα-
τικά που νοσηλεύονται στα νοσοκοµεία ένα και ενάµιση χρόνο.
∆εν νοσηλεύονται. Περιθάλπονται. Και αυτό λάβετέ το υπ’ όψιν
σας σοβαρά όσον αφορά την πρόταση που σας κάνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ, κύριε
Γιακουµάτο, να ολοκληρώσετε. Έχετε και δευτερολογία.
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ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Εγώ πιστεύω ότι είναι µία δύ-
σκολη οικονοµική κατάσταση για την Ελλάδα. ∆εν ζητάω να απα-
λειφθεί ο ΦΠΑ, γιατί, πράγµατι, η Ελλάδα περνάει µεγάλη
δυσκολία, αλλά έλεος, δεν θα γδάρουµε κι άλλο το συνταξιούχο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον συνάδελφο, κ. Γεράσιµο Γιακουµάτο, για

την ευκαιρία που µου δίνει να ξεκαθαρίσω ορισµένα πράγµατα
σχετικά µε τις δυνατότητες µείωσης των συντελεστών του ΦΠΑ.

Κύριε Γιακουµάτο, κατ’ αρχάς νοµίζω ότι γνωρίζετε κι εσείς
πως σε εφαρµογή της 6ης κοινοτικής οδηγίας που αφορά στην
κωδικοποίηση του ΦΠΑ, σε συνδυασµό µε το άρθρο 22 του
ν.2859/2000, απαλλάσσονται από το ΦΠΑ η παροχή υπηρεσιών
και η παράδοση αγαθών που συνδέονται στενά µε την κοινωνική
πρόνοια, εφόσον αυτή η παροχή υπηρεσιών γίνεται από νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή οργανισµούς ή ιδρύµατα που είναι
αναγνωρισµένα από το κράτος. ∆εν ισχύει, δηλαδή, αυτή η απαλ-
λαγή -και δεν είναι µπορώ να καταλάβω πώς είναι δυνατόν να
ισχύει- σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, εφόσον η παροχή αυτή υπη-
ρεσιών, όπως είπα, γίνεται από επιχειρήσεις, οι οποίες λειτουρ-
γούν µε αυστηρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, όπως οι
επιχειρήσεις, τις οποίες αναφέρατε πριν. Αυτές οι επιχειρήσεις
στη χώρας µας έχουν ΦΠΑ, µέχρι σήµερα,11%.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα σχετικά µε το θέµα της απαλλα-
γής σε ό,τι αφορά το θεσµικό πλαίσιο.

Είναι γνωστό ότι από τις αρχές του 2010 ιδιωτικές επιχειρή-
σεις που αφορούν είτε σε γηροκοµεία -µονάδες φροντίδας ηλι-
κιωµένων- είτε σε ορφανοτροφεία, δεν έχουν ζητήσει απαλλαγή
αλλά µείωση του ΦΠΑ, µετάπτωση στους χαµηλότερους συντε-
λεστές.

Αναγνωρίζουµε ότι οι επιχειρήσεις αυτές συµπληρώνουν τις ελ-
λείψεις των υφισταµένων δηµόσιων υποδοµών αλλά και των προ-
γραµµάτων κοινωνικής πρόνοιας που υπάρχουν στη χώρα µας.
Έχουν, δηλαδή και παίζουν αναµφισβήτητα ένα σηµαντικό ρόλο.

Γι’ αυτό κι εµείς έχουµε εξαντλήσει και εξαντλούµε κάθε περι-
θώριο σε ό,τι αφορά την εξασφάλιση πόρων, προκειµένου να
στηρίξουµε προγράµµατα κοινωνικής πρόνοιας. Ένα µεγάλο
πρόγραµµα είναι η «Βοήθεια στο Σπίτι».

Θέλω εδώ να σας ενηµερώσω, ότι για ηλικιωµένους, άπορους
και ανασφάλιστους, είτε είναι αυτοεξυπηρετούµενοι είτε όχι, το
δηµόσιο υπογράφει συµβάσεις µε µονάδες φροντίδας ηλικιωµέ-
νων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, καλύπτοντας το σύνολο του
ηµερήσιου κόστους. Το λέω αυτό και το τονίζω, για άπορους και
ανασφάλιστους. ∆ιότι οι ασφαλισµένοι, κύριε Γιακουµάτο, έχουν
τη δυνατότητα µε το ασφαλιστικό τους ταµείο να υπογράψουν
µια σύµβαση µε αυτές τις µονάδες και να καλύπτεται από εκεί το
κράτος.

Σύµφωνα µε δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» της 9ης Μαΐου
του 2010, πρόταση για υπογραφή τέτοιων συµβάσεων στις µο-
νάδες φροντίδας ηλικιωµένων έγινε από το δηµόσιο, όπως ο κ.
Προσαλίκας, ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Μονάδων
Φροντίδας Ηλικιωµένων, αναγνωρίζει σ’ αυτό το δηµοσίευµα.

Από εκεί και πέρα αυτό που θέλω να τονίσω κλείνοντας την
απάντησή µου σε αυτά που θέσατε, είναι ότι αυτό που επιχειρή-
σαµε και το καταφέραµε, το αποφύγαµε, ήταν δηλαδή να υπάρ-
ξει µαζική µετάπτωση των συντελεστών από το 11% στο 23%,
πράγµα που θα δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα παντού και
καταφέραµε στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων -που
όπως ξέρετε υπάρχουν τεράστια προβλήµατα σήµερα- να µειώ-
σουµε τους συντελεστές του ΦΠΑ στα φάρµακα, πράγµα το
οποίο θα το απολαύσουν και οι ηλικιωµένοι κυρίως αλλά και ο
κρατικός προϋπολογισµός και τα νοσοκοµεία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχετε και τη δευτε-
ρολογία σας.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.

Σε έναν τοµέα που παίζει πολύ βασικό ρόλο στην ανάπτυξη
της χώρας, στον τουρισµό, οι δύο µειώσεις που έγιναν, έγιναν
µόνο εκεί.

Από εκεί και πέρα δυνατότητες αυτήν τη στιγµή τουλάχιστον
που µιλάµε, δεν υπάρχουν για περαιτέρω µειώσεις του ΦΠΑ.

Εξάλλου, κύριε Γιακουµάτο, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ούτε η
προηγούµενη κυβέρνηση, της οποίας κι εσείς ήσασταν µέλος,
δεν επιχείρησε να κάνει κάτι τέτοιο κάτω από άλλες πολύ καλύ-
τερες για σας τότε συνθήκες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Γιακουµάτο, έχετε το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µια που λέτε για

την προηγούµενη κυβέρνηση, να σας πω ότι από το 9% το πή-
γατε στο 11%, αλλά η προηγούµενη κυβέρνηση κλήθηκε και κα-
ταδικάστηκε κι εύχοµαι να µην έχετε την ίδια τύχη και εσείς. Άρα,
λοιπόν, δεν είναι επιχείρηµα αυτό.

Θέλω, όµως, να πω κάτι. Εµείς αντιλαµβανόµαστε τις δηµο-
σιονοµικές συνθήκες που υπάρχουν σήµερα στον τόπο και δεν
ζητάµε εξάλειψη. Ζητάµε να ξαναπάει στο 9% από 11% που είναι
σήµερα. ∆εν είναι κάτι το δύσκολο, δηλαδή δεν θα σας βλάψει οι-
κονοµικά.

∆εύτερον, να αναλογιστείτε τι χρήµατα εξοικονοµεί το δηµό-
σιο! Αν ήταν ο κ. Λοβέρδος εδώ, θα το καταλάβαινε. Θα το συ-
ζητούσα και µε τον ίδιον. Είναι αδιανόητο!

Προσέξτε, όταν λέµε ηλικιωµένο, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
καταλάβετε ότι µιλάµε για ανθρώπους που έχουν αλτσχάιµερ,
εγκεφαλικά, βαριά επεισόδια. ∆εν είναι, δηλαδή, ότι απλώς παίρ-
νουν οι οίκοι ευγηρίας, οι µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων, έναν
παππού για να τον γηροκοµήσουν. Είναι λάθος αυτή η αντίληψη.
Η αντίληψη που επικρατεί σήµερα είναι ότι η πατριαρχική οικο-
γένεια παραµένει, κρατάει τον παππού στο σπίτι, αλλά όταν φτά-
σει το αλτσχάιµερ ή όταν φτάσει το βαρύ εγκεφαλικό επεισόδιο,
θα τον πάει κάπου για να έχει εξειδικευµένη φροντίδα. Αυτή η
εξειδικευµένη φροντίδα, λοιπόν, είναι αυτή που παρέχουν οι µο-
νάδες φροντίδας ηλικιωµένων. Σε αυτές τις µονάδες ζητάµε να
πάει στο 9% πάλι, τουλάχιστον µε την κρίση που υπάρχει σήµερα.
∆εν θα µπορούσαµε να έχουµε την πολυτέλεια να πούµε να πάει
στο 0%.

Επίσης, µου κάνει εντύπωση, επειδή πραγµατικά υπάρχουν
πάρα πολλοί άποροι, που τους στέλνετε αυτούς που κάνετε συµ-
βάσεις; Με ποιον κάνετε σύµβαση; Με το θεό; Με ποιον; ∆εν
υπάρχουν τέτοια ιδρύµατα, που λέτε κρατικά, όπου να µπορεί να
πηγαίνει να νοσηλεύεται ένας άνθρωπος µε εγκεφαλικό και µε
αλτσχάιµερ. Πείτε µου, που είναι αυτό; Μήπως κάνουµε ασκή-
σεις επί χάρτου και δεν βλέπουµε την πραγµατικότητα; ∆εν βλέ-
πουµε την κοινωνία; Μακάρι να υπήρχαν τέτοια ιδρύµατα, να
µπορούσαν να πηγαίνουν οι άποροι ή να πήγαιναν οι χαµηλοσυ-
νταξιούχοι µε 500 ευρώ, είναι επιθυµία της πανελλήνιας οµο-
σπονδίας.

∆εν υπάρχουν, κύριε Υπουργέ. Κοιτάξτε την πραγµατικότητα.
Κοιτάξτε τα νοσοκοµεία. ∆είτε τι πληρώνει το δηµόσιο και αντι-
ληφτείτε ότι η εξοικονόµηση χρηµάτων, που έχει ανάγκη η χώρα
σήµερα, είναι και ένα µέτρο γι’ αυτές τις µονάδες φροντίδας ηλι-
κιωµένων, που πρέπει να τις περιβάλετε µε µεγαλύτερη εκτίµηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. Ήσα-
σταν και πολύ σύντοµος.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για να δευτερολογήσετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Και

εγώ θα είµαι πολύ σύντοµος, κυρία Πρόεδρε.
Όπως εξήγησα στον κ. Γιακουµάτο, οι άποροι και οι ανασφά-

λιστοι καλύπτονται και καλύπτονται πλήρως.
Έγινε πρόταση και ο πρόεδρος της πανελλήνιας οµοσπονδίας

σε δηµοσίευµα -ανέφερα σχετικό δηµοσίευµα, δεν είναι λόγια
δικά µου- αποδέχτηκε ότι υπήρξε τέτοια πρόταση για συµβάσεις
για αυτούς τους ανθρώπους που είναι άποροι µε τις µονάδες
φροντίδας ηλικιωµένων.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Όχι, δεν υπάρχει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ξα-

ναλέω, υπήρξε τέτοια πρόταση. Ο ίδιος ο πρόεδρος το αποδέ-
χεται αυτό.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πού;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Το
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δηµόσιο, το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών καλύπτουν εξολοκλήρου το ηµερήσιο
κόστος της φιλοξενίας για αυτά τα άτοµα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Σε ιδιωτικά ή σε κρατικά;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ακού-

στε λίγο, κύριε Γιακουµάτο…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαίδου): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε, κύριε Γιακουµάτο! Ζωντανός να είναι ο διάλογος, αλλά
µην κάνετε διακοπές!

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Η Βουλή δεν είναι για να γίνεται
λογοδιάρροια…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαίδου): Κύριε Γιακουµάτο, δεν
έχετε το λόγο. Απαντάει ο κύριος Υφυπουργός και αν δεν συµ-
φωνείτε, επανέρχεστε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Γιακουµάτο, ακούστε µε λίγο.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πείτε µου πού, για να κατα-
λάβω.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σε
ιδρύµατα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, ο πρόεδρος της οµο-
σπονδίας στο δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» αναφέρει ο
ίδιος, να σας το διαβάσω…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Μα, κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ µην διακόπτετε! ∆εν σας ακούει κανείς έτσι και δεν µπο-
ρούν να γραφτούν και Πρακτικά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): ∆εν
έχετε την υποµονή να ακούσετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κύριε
Κουσελά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Έχουµε, λοιπόν, µια κατηγορία ανθρώπων, που είναι οι άποροι
και οι ανασφάλιστοι, την οποία καλύπτει το δηµόσιο.

Η δεύτερη κατηγορία αφορά τους ανθρώπους εκείνους που
είναι ασφαλισµένοι, που καλύπτονται από τα ασφαλιστικά τους
ταµεία.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πού τους καλύπτει;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ακού-

στε µε λίγο, κύριε Γιακουµάτο.
Για να δούµε τελικά τι µας ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέρουν οι

άποροι ηλικιωµένοι, οι χαµηλοσυνταξιούχοι, αυτοί που δεν έχουν
τη δυνατότητα να έχουν τη φροντίδα που πρέπει…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Μας ενδιαφέρουν πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν µπορεί να συνεχί-

σουµε έτσι, κύριε συνάδελφε! Σας παρακαλώ, κύριε Γιακουµάτο!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): …ή

µας ενδιαφέρει η οικονοµική κατάσταση στην οποία βρίσκονται
οι µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων;

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Όχι. Μας ενδιαφέρουν οι ηλι-
κιωµένοι, οι άποροι.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύρια
Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, δεν είναι δυνατόν να γίνει έτσι συζή-
τηση! Ο κύριος Γιακουµάτος δεν δέχεται…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, συνεχίστε
και ολοκληρώστε, αλλά δεν µπορούν να καταγραφούν Πρακτικά
έτσι.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Την ταµπακιέρα θέλω.!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε. Τι θέλετε; Να διακόψουµε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Γιακουµάτο, είµαστε στην Αίθουσα της Βουλής, δεν είµαστε στα
παράθυρα των τηλεοράσεων.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Μην το πάτε εκεί!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας

παρακαλώ πολύ, εγώ δεν σας διέκοψα!
Την προηγούµενη δεκαετία, λοιπόν, τα ιδιωτικά γηροκοµεία

λειτουργούσαν µέχρι και µε λίστες αναµονής. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. ∆ύσκολα και πολλές φορές µε τσιµπηµένες χρεώ-
σεις δέχονταν ασθενείς µε ιδιαίτερα προβλήµατα, αλτσχάιµερ
που αναφέρατε πριν ή κινητικά προβλήµατα.

∆εν τους δέχονταν καθόλου. Ήταν και είναι κατά κανόνα απρό-

σιτα αυτά τα ιδρύµατα, µέχρι σήµερα τουλάχιστον και µε βάση
τις µέχρι σήµερα υφιστάµενες οικονοµικές συνθήκες για χαµη-
λοσυνταξιούχους και τέτοιες οικογένειες.

Το θέµα, λοιπόν, που θέτετε αυτήν τη στιγµή για µείωση του
ΦΠΑ δεν αφορά τους χαµηλοσυνταξιούχους και τους άπορους,
αφορά το περιθώριο κέρδους αυτών των ιδρυµάτων. Σας είπα
ότι µε βάση τις οικονοµικές συνθήκες που υπάρχουν σήµερα δεν
υπάρχει δυνατότητα περαιτέρω µείωσης του ΦΠΑ.

∆εν καταλαβαίνω γιατί επιµένετε, ενώ είστε άνθρωπος ευθύς...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-

σετε, κύριε Υφυπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Με

διακοπές, κυρία Πρόεδρε, µιλάω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο χρόνος όµως περ-

νάει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η πα-

ράταξή σας δυστυχώς, αλλά κι εσείς, κύριε Γιακουµάτο -που σας
εκτιµώ προσωπικά- µπαίνετε στην ίδια λογική και από τη µία
πλευρά µάς ζητάτε αύξηση των δαπανών και από την άλλη µεί-
ωση των εσόδων. Με τη σηµερινή σας ερώτηση αυτό κάνετε.

Λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν φαίνεται να σας ενδιαφέρει η
κατάσταση των απόρων και των χαµηλοσυνταξιούχων, αλλά το
εάν θα υπάρξουν περισσότερα ή λιγότερα κέρδη σ’ αυτές τις µο-
νάδες. Εν πάση περιπτώσει, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε δεν
έχουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουµε σε περαιτέρω µείωση
του ΦΠΑ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Επόµενη είναι η τέ-

ταρτη µε αριθµό 301/6-12-2010 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Παύλου Μαρκάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη διευκόλυνση των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων για δάνεια προς το ΤΕΜΠΜΕ κ.λπ..

Κύριε Μαρκάκη, έχετε δύο λεπτά να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της επίκαιρης ερώτησης που σας θέ-

τουµε σήµερα, είναι πάρα πολύ σοβαρό. Αφορά χιλιάδες µικρές
και πολύ µικρές επιχειρήσεις, οι οποίες µέσα στην κρίση και την
έλλειψη ρευστότητας που είχαν, αναγκάστηκαν σε ένα δανεισµό
από το ΤΕΜΠΜΕ, που είναι πολύ ασφυκτικός. Ο χρόνος εξό-
φλησης αυτών των δανείων είναι τρία χρόνια, δηλαδή σε έξι εξα-
µηνιαίες δόσεις.

Τα δάνεια αυτά είναι δύο ειδών, όπως ξέρετε. Είναι τα αρχικά
που ήταν άτοκα και που, εάν δεν πληρωθούν, µετατρέπονται σε
έντοκα και µετέπειτα πάρθηκαν δάνεια µ’ ένα χαµηλό επιτόκιο
που και αυτό βρίσκεται σε εξέλιξη. Και στις δύο περιπτώσεις
υπάρχει εγγύηση του δηµοσίου και ξέρετε καλά ότι, εάν δεν αντι-
µετωπιστούν οι δόσεις, αυτές οι επιχειρήσεις εγγράφονται στις
επώδυνες διαδικασίες του «ΤΕΙΡΕΣΙΑ».

Οι επιχειρήσεις αυτές, κύριε Υπουργέ, κατά βάση είναι υγιείς
επιχειρήσεις. Έχουν πληρώσει µέχρι σήµερα το µισό των δόσεών
τους και θέλω να πιστεύω ότι ούτε κι εσείς θα θέλατε να µετα-
τραπούν σε προβληµατικές και να οδηγηθούν σε πτώχευση.

Οι σηµερινές πληροφορίες που έχουµε από τις τράπεζες είναι
ότι τα δάνεια αυτά ήδη αρχίζουν και γίνονται επισφαλή και θα
φτάσουν στις τάξεις του 20% έως 30% τον επόµενο χρόνο. Είναι,
λοιπόν, λογικό να ζητούν να πληρώσουν αυτό το δάνειο -δεν
θέλει κανείς να τους το χαρίσει- αλλά να επιµηκυνθεί ο χρόνος
εξόφλησης του κεφαλαίου. Να υπάρξει, δηλαδή, η δυνατότητα
αυτά τα δάνεια να εξοφληθούν αντί σε έξι σε δέκα δόσεις ή, εν
πάση περιπτώσει, να ανασταλεί η πληρωµή δύο εξαµηνιαίων δό-
σεων πληρώνοντας µόνο τους τόκους.

Θα θέλαµε, λοιπόν, αυτήν τη διευκόλυνση να την εξασφαλί-
σετε µέσω των τραπεζών που έχουν χορηγήσει τα δάνεια για να
διευκολυνθούν αυτές οι επιχειρήσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαρκάκη.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκάκη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ.
Ρήγας.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι προφανές ότι σε µία πολύ δύσκολη οι-
κονοµική συγκυρία όπως αυτή που βιώνουµε σήµερα, η δυσκο-
λία των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων να αποπληρώσουν
δάνεια τα οποία έχουν λάβει, είναι µία πραγµατικότητα, είναι µία
διαπίστωση που κάνουµε όλοι µας.

Από εκεί και πέρα βεβαίως θα πρόκειται για µια ιδιαίτερα δύ-
σκολη διαδικασία µε σοβαρότατες επιπτώσεις στο να υπάρξει
µία αλλαγή στον τρόπο εξόφλησης και αποπληρωµής των δα-
νείων και θα πω αµέσως γιατί. Στη δευτερολογία µου µάλιστα θα
µιλήσω πιο αναλυτικά.

Κατ’ αρχάς όλη αυτή η ιστορία του ΤΕΜΠΜΕ δεν λειτούργησε
καθόλου σωστά. ∆εν είναι δικός µου ισχυρισµός, είναι κοινή δια-
πίστωση, κοινή οµολογία. Υπήρξαν τράπεζες οι οποίες από το
2004 µέχρι το 2008 -και αναφέροµαι στις δύο κρατικές, την Αγρο-
τική και την Εθνική- ήταν πολύ φειδωλές για να δίνουν δάνεια
µέσω του ΤΕΜΠΜΕ. Το 2009, όµως, θα έλεγα ότι «ξεσάλωσαν»,
δηλαδή υπερέβησαν κάθε προηγούµενη πρακτική τους. Έχουµε
περίπου 14.000 δάνεια που χορηγήθηκαν από τις δύο αυτές τρά-
πεζες.

Ξέρετε πολύ καλά τον τρόπο µε τον οποίο αξιοποιήθηκαν τα
δάνεια εκείνης της περιόδου και τον τρόπο µε τον οποίο κάποιοι
εκµεταλλεύτηκαν αυτά τα δάνεια και µάλιστα µε εγγυήσεις του
ελληνικού δηµοσίου. Τελικά ήλθε και κάτι άλλο που οφείλουµε
να γνωρίζουµε, το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µας λέει
ρητά ότι «οι επιδοτήσεις επιτοκίου για δάνεια κεφαλαίου κίνησης
παραµένουν εκτός του σκεπτικού και του εύρους της δράσης
του κανονιστικού πλαισίου των διαρθρωτικών ταµείων», δηλαδή
δεν ήταν και επιλέξιµες δαπάνες.

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, έχουµε εµπλακεί σε µια πάρα πολύ
δύσκολη περιπέτεια ως δηµόσιο, γιατί τα δάνεια δίνονται µε εγ-
γυήσεις του ελληνικού δηµοσίου και θα πρέπει να δούµε πώς
µπορεί αυτή η κατάσταση να αντιµετωπιστεί.

Για να υπάρξει αυτό που ζητάτε, θα πρέπει κατ’ αρχάς να
έχουµε αλλαγή της σύµβασης και να το δεχθούν οι τράπεζες. Θα
πρέπει να υπάρξει µία ολοκλήρωση ενός διαλόγου, ώστε οι τρά-
πεζες να αποδεχθούν την παράταση εξόφλησης των δανείων.

∆εύτερον, η παράταση δεν µπορεί να γίνει χωρίς επιτόκιο, του-
λάχιστον για τα άτοκα δάνεια της πρώτης περιόδου. Το επιτόκιο
αυτό δεν µπορεί να το επιβαρυνθεί το δηµόσιο. Θα το επιβαρυν-
θούν οι ίδιοι οι ιδιώτες, οι επιχειρήσεις, οι οφειλέτες. Αυτό δεν
γνωρίζουµε εάν το θέλουν. Πρέπει, λοιπόν, να λυθούν δύο ζητή-
µατα:

Το πρώτο είναι ότι πρέπει να είναι οικειοθελής αυτή η αποδοχή
της παράτασης εξόφλησης του δανείου, να το αποδεχθούν οι
τράπεζες ως τροποποίηση της αρχικής σύµβασης που έχουν
υπογράψει και δεύτερον, να αποδεχθούν οι οφειλέτες ότι θα επι-
βαρυνθούν µε το επιτόκιο της παράτασης εξόφλησης.

Είµαστε σε µια διαδικασία συνεννόησης για να µπορέσουµε
να επιλύσουµε το πρώτο ζήτηµα, γιατί για το δεύτερο δεν ξέ-
ρουµε. Εξαρτάται από τον κάθε ένα οφειλέτη, αν θα αποδεχθεί.
Ο διάλογος αυτός θα ολοκληρωθεί πολύ σύντοµα και θα έχουµε
και αποτελέσµατα.

Θέλω να πω και κάτι άλλο. Σας πληροφορώ ότι οι περισσότε-
ρες από τις καταγγελθείσες δανειακές συµβάσεις δεν αφορούν
δυστυχώς την περίοδο κρίσης, αλλά αφορούν το 2009, όταν η
κρίση ακόµη δεν είχε φτάσει σ’ αυτήν την κορύφωση και τότε
υπήρχαν πολλοί που δεν είχαν επιστρέψει ούτε 1 ευρώ.

Αυτοί, λοιπόν, πιστεύω ότι δεν έχουν καµµία δυνατότητα έστω
και για µια παράταση αποπληρωµής του χρέους για να µπορέ-
σουν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει.

Θα επανέλθω για περισσότερες λεπτοµέρειες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ερωτών

Βουλευτής, κ. Μαρκάκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ που

αναδείξατε κάποια θέµατα.
Κατ’ αρχάς δεν είναι δυνατόν µέσα στις υγιείς επιχειρήσεις να

βάλουµε και αυτές που είναι προβληµατικές ή, εν πάση περι-
πτώσει, πήραν τα λεφτά του ΤΕΜΠΜΕ για άλλους λόγους επί
εποχής της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό όµως δεν µας ενδιαφέρει.

Εµάς µας ενδιαφέρει να σώσουµε τις υγιείς επιχειρήσεις που κιν-
δυνεύουν, δηλαδή µε τα ξερά να µην καούν και τα χλωρά.

Υπάρχει δηλαδή η περίπτωση που είπατε, να δεχθούν οι τρά-
πεζες. Μα, ήδη σήµερα η Εθνική Τράπεζα έχει αναγγείλει το
εξής: «Τριάντα δισεκατοµµύρια ευρώ θα ανέλθουν τα επισφαλή
δάνεια για τις επιχειρήσεις».

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας): ∆εν αφορά το ΤΕΜΠΜΕ.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Αφορά όµως τα δάνεια που έχει δώσει
η Εθνική. Εποµένως και η ίδια η Εθνική λέει ότι θα κάνει αναδια-
πραγµάτευση των δανείων αυτών. Άρα, υπάρχει δυνατότητα από
τις τράπεζες, εφόσον και εσείς ασκήσετε την επιρροή σας, να
γίνει αναδιαπραγµάτευση των δανείων.

∆εύτερον, δεν είναι ανάγκη όλες οι επιχειρήσεις να κάνουν τη
διαπραγµάτευση. Μπορείτε να βάλετε ένα χαµηλό επιτόκιο,
όπως είπατε κι εσείς, για να ανασταλούν κάποιες δόσεις, ώστε να
µπορέσουν αυτές οι επιχειρήσεις που θέλουν να συµµετέχουν σ’
αυτήν τη διαπραγµάτευση, να µπορούν να ικανοποιηθούν.

Να δεχθούν δηλαδή αυτές οι επιχειρήσεις να πληρώσουν τους
τόκους του δανείου, ασχέτως αν το πρώτο ήταν άτοκο, για να
µπορέσουν να πάνε πίσω το αρχικό κεφάλαιο για δύο εξάµηνα,
για να µπορέσουν αυτές να διευκολυνθούν. Αυτή είναι η προ-
σπάθεια που ζητάµε να κάνει η Κυβέρνηση. Εξάλλου αν ήταν
πολύ δύσκολος ο µηχανισµός, σήµερα η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει
µεταθέσει και κάνει επιµήκυνση του χρέους της Ελλάδας των 110
δισεκατοµµυρίων. ∆εν υπάρχει δηλαδή µηχανισµός στην Ευρώπη
που θα µπορούσε να µας πει ότι αφού η Ελλάδα πήρε 110 δισε-
κατοµµύρια δεν γίνεται επιµήκυνση του χρέους.

Αυτό, λοιπόν, που ζήτησε η Ελλάδα και το πέτυχε και είναι εις
όφελος της χώρας µας, δεν µπορεί να το κάνει το κράτος µέσω
ενός ταµείου, το οποίο ιδρύθηκε για να βοηθήσει τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις; Και δεν µπορούν οι τράπεζες να διευκολύ-
νουν για δύο εξάµηνα κάποιες επιχειρήσεις, οι οποίες βρίσκονται
στα πρόθυρα της πτώχευσης και έχουν πληρώσει τις δόσεις τους
µέχρι τώρα;

Βάλτε, λοιπόν, κάποιες προϋποθέσεις. Αυτές που είπατε και
εσείς, δηλαδή να είναι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν εξοφλήσει
µέχρι τώρα τις δόσεις τους, βάλτε επίσης την προϋπόθεση ενός
επιτοκίου χαµηλού και τρίτον, µε τη συνεννόηση αυτών των επι-
χειρήσεων που θα να προχωρήσουν στην επαναδιαπραγµάτευση
των δόσεων των δανείων τους µαζί µε τις τράπεζες και να επι-
µηκύνουν για δύο εξάµηνα το χρέος τους. ∆εν είναι τόσο δύ-
σκολο για ένα ταµείο το οποίο ιδρύθηκε για να βοηθήσει τις
µικρές και τις πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου ): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Ρήγας για να δευτερολογήσει.
Ορίστε, κύριε Ρήγα, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Προφανώς ο κύριος συνάδελφος όταν αναφέρθηκε στα συ-
γκεκριµένα νούµερα, αναφερόταν το σύνολο των εκκρεµουσών
υποθέσεων στην Εθνική Τράπεζα για πάσης µορφής και φύσεως
δάνεια. ∆ιότι όσον αφορά το ΤΕΜΠΜΕ, οι καθυστερήσεις για εγ-
γυήσεις ανέρχονται στο ποσό των 180 εκατοµµυρίων ευρώ για
όλες τις τράπεζες και οι καθυστερήσεις και καταγγελίες των εγ-
γυήσεων στο ποσό περίπου των 50 εκατοµµυρίων ευρώ.

Είπα, κύριε συνάδελφε, ότι αυτός ο τρόπος λειτουργίας του
ΤΕΜΠΜΕ έχει πάρα πολλά κενά και σήµερα αυτή η σύµβαση µας
δηµιουργεί πάρα πολλές δυσκολίες. Γιατί; Κατ’ αρχάς µε βάση τη
σύµβαση και τη λογική λειτουργίας του ΤΕΜΠΜΕ δεν είναι δυ-
νατόν αυτές οι επιχειρήσεις να τύχουν της εφαρµογής των ευ-
εργετικών ρυθµίσεων που αφορά την ευνοϊκή µεταρρύθµιση των
δανειοληπτών, το νόµο που πέρασε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και
αφορούσε όλες τις επιχειρήσεις ή τα φυσικά πρόσωπα τα οποία
είχαν πάρει δάνεια από τράπεζες και δεν µπορούσαν να τα εξυ-
πηρετήσουν. Και αυτό γιατί το δάνειο ήταν άτοκο και ήταν και µε
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου.

∆εύτερον, οι τράπεζες δεν είναι ούτε τόσο εύκολο ούτε τόσο
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αυτονόητο να συµφωνήσουν, διότι, όπως επαναλαµβάνω, υπάρ-
χει εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου και οι τράπεζες αυτήν τη
στιγµή ζητώντας επαναδιαπραγµάτευση της σύµβασης δεν είναι
καθόλου βέβαιο –και αυτό σας το λέω όχι υποθετικά, γιατί έχει
γίνει µία άτυπη συζήτηση- ότι θα παραµείνουν σε αυτό το επιτό-
κιο. Οι τράπεζες ζητούν σήµερα εντελώς διαφορετικό επιτόκιο,
για να δεχθούν παράταση της προθεσµίας εξόφλησης του συ-
γκεκριµένου άτοκου δανείου. Και δυστυχώς αυτό το επιτόκιο µε
την αλλαγή της σύµβασης δεν µπορεί παρά να επιβαρύνει το ελ-
ληνικό δηµόσιο, το οποίο θα δώσει την εγγύηση του.

Εάν, λοιπόν, οι τράπεζες αφ’ ενός αποδεχθούν και, δεύτερον,
αποδεχθούν µε το συγκεκριµένο επιτόκιο του 2%, που είναι ανά
εξάµηνο, εµείς πραγµατικά θα αποπειραθούµε, θα το διαπραγ-
µατευθούµε και βεβαίως, πολύ σύντοµα θα έχουµε απάντηση.
∆εν είµαι όµως τόσο αισιόδοξος. ∆εν µπορώ να δεσµευθώ, γιατί
σας λέω ότι η προϋπόθεση του να αποδεχθούν οι τράπεζες µε
τους συγκεκριµένους όρους την παράταση αποπληρωµής των
δανείων δεν είναι καθόλου µα καθόλου εξασφαλισµένη. Παρ’ όλα
αυτά το ΤΕΜΠΜΕ βρίσκεται σε µία τέτοια συνεννόηση µαζί τους.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου ): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι ∆ηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι οκτώ µαθήτριες κι ένας εκπαιδευτικός-συνοδός από
το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο Καλυβίων Αττικής.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Υπάρχει ένα αίτηµα από τον Βουλευτή, κ. Καρτάλη, ο οποίος
ζητεί ολιγοήµερη απουσία στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου ): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 304/6-12-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς ∆ιώτη προς τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά
µε τη δίκη έντεκα ανηλίκων που κατηγορούνται µε βάση τον «τρο-
µονόµο» στη Λάρισα κ.λπ..

Κυρία ∆ιώτη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα ξεκίνησε η δίκη στο Τριµελές ∆ικα-

στήριο Ανηλίκων της Λάρισας των έντεκα ανηλίκων που είχαν
συλληφθεί στις 8 και 9 ∆εκεµβρίου του 2008 στα γεγονότα που
ακολούθησαν την πορεία διαµαρτυρίας για τη δολοφονία του
Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου.

Οι έντεκα ανήλικοι είχαν συλληφθεί µαζί µε οκτώ ενηλίκους και
εναντίον τους συστάθηκε βαρύ κατηγορητήριο βασισµένο στο
µεγαλύτερο µέρος του στον «τροµονόµο», που τους καταλόγιζε
έντεκα αξιόποινες πράξεις, οι οποίες, σύµφωνα µε το κατηγο-
ρητήριο, τελέστηκαν από κοινού µε τους ενήλικους κατηγορού-
µενους.

Το Συµβούλιο Εφετών Λάρισας, µετά από εισαγγελική πρό-
ταση, εξέδωσε απαλλακτικό βούλευµα, που είδε το φως της δη-
µοσιότητας στις 25 Μαρτίου του 2010, σύµφωνα µε το οποίο
έκρινε ότι δεν υπάρχουν επαρκείς ενδείξεις κατά των οκτώ ενη-
λίκων κατηγορουµένων για τις ίδιες αξιόποινες πράξεις, για τις
οποίες και σήµερα κατηγορούνται και οι ανήλικοι συλληφθέντες.

Είναι αδιανόητο, κύριε Υπουργέ, να κατηγορούνται ανήλικοι
µαθητές που έπραξαν απλώς το αυτονόητο, να κατέβουν δηλαδή
στη διαδήλωση για τη δολοφονία του Αλέξανδρου Γρηγορόπου-
λου και να σέρνονται στα δικαστήρια µε τον «τροµονόµο». Η κοι-
νωνία της Λάρισας είναι ανάστατη και περιµένει απαντήσεις. Η
χρήση του περιβόητου «τροµονόµου» για να περιοριστούν δι-
καιώµατα και ελευθερίες και να σταλούν µηνύµατα πειθάρχησης
είναι εξοργιστική για τον οποιονδήποτε πολίτη.

Να σας θυµίσω ότι σε συνέντευξη σας στις 17/12/2008, ως
υπεύθυνος, ως πολιτικός εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ για θέµατα

εσωτερικών είχατε πει ότι «δεν συλλαµβάνεις ένα δεκατριάχρονο
ή δεκατετράχρονο παιδί επειδή πάνω στην οργή του διαµαρτύ-
ρεται».

Επίσης, παριστάµενος στην ολοµέλεια των προέδρων των ∆ι-
κηγορικών Συλλόγων της χώρας που πραγµατοποιήθηκε στις 13
Νοεµβρίου του 2009 στη Λάρισα, πριν την έναρξη των εργασιών
είχατε συναντηθεί ως Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων µε τους γονείς των συλληφθέντων και
στις δηλώσεις που είχατε κάνει στα µέσα, είχατε δηλώσει ότι:
«όσες δηλώσεις έχω κάνει στο παρελθόν και λίγο µετά τα γεγο-
νότα του περασµένου ∆εκεµβρίου και για τα παιδιά της Λάρισας,
ισχύουν στο ακέραιο και τώρα. Εκείνο, λοιπόν, που έχω να πω
είναι ότι ο νόµος για την κουκούλα θα καταργηθεί άµεσα και από
την πλευρά µας θα καταδειχθεί µε κάθε δυνατό τρόπο, ότι οι δι-
καστές απονέµουν τη δικαιοσύνη, όπως πρέπει να την απονεί-
µουν».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Πέραν των δεσµεύσεων σας για την κατάργηση των επίµαχων

διατάξεων για την κατάργηση του ν. 3772/2009, γνωστού και ως
«κουκουλονόµου», που δεν τις τηρήσατε, έρχεται να προστεθεί
και µέσα στο καλοκαίρι µε συνοπτικές διαδικασίες µια σειρά τρο-
ποποιήσεων του «τροµονόµου», που ουσιαστικά στρέφονται ενά-
ντια στο κοινωνικό κίνηµα και τις πολιτικές ελευθερίες, κύριε
Υπουργέ. Γι’ αυτό και σας ρωτάµε αν θα τηρήσετε τις δεσµεύσεις
σας όσον αφορά τον «κουκουλονόµο» και αν θα δηλώσετε δη-
µόσια ότι επ’ ουδενί εµπίπτει στις διατάξεις του οποιουδήποτε
«τροµονόµου» η περίπτωση των έντεκα ανηλίκων της Λάρισας.
Και δεύτερον, αν θα καταργήσετε τον «τροµονόµο», ο οποίος έρ-
χεται σε ευθεία αντιπαράθεση µε αυτές του ελληνικού Συντάγ-
µατος, που προστατεύει ελευθερίες και δικαιώµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου ): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. ∆ιώτη θα απαντήσει ο Υπουρ-

γός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ.
Καστανίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή την ερώτηση
θα επαναλάβω ακριβώς τα ίδια πράγµατα που έχω πει και στο
πρόσφατο ή απώτερο παρελθόν: Όλες οι δεσµεύσεις µας ισχύ-
ουν.

Μπορώ να εικάσω µε βάση το απαλλακτικό βούλευµα για τους
ενηλίκους, ποια θα είναι η πιθανή συνέχεια και η απόφαση του ∆ι-
καστηρίου της Λάρισας. Ωστόσο δεν είµαι εγώ αυτός, ο οποίος
θα υποδείξω στους δικαστικούς λειτουργούς τι ακριβώς θα πρά-
ξουν.

Κρίνοντας γενικότερα και µιλώντας πολιτικά για το θέµα,
θεωρώ προφανές πως ένα ανήλικο παιδί πρέπει να υφίσταται δια-
φορετική κατ’ αρχάς µεταχείριση από έναν ενήλικα, πολύ περισ-
σότερο, όταν εκφράζει διαµαρτυρόµενος την οργή του για
συγκεκριµένες κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες.

Σε περιόδους οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης οι κατασταλ-
τικοί µηχανισµοί πρέπει να είναι εξαιρετικά προσεκτικοί και συ-
γκρατηµένοι. Η δε δικαιοσύνη, όπως και οι ίδιοι οι πολιτικοί
µηχανισµοί, πρέπει να αντιµετωπίζουν τη νεολαία σε τέτοιες πε-
ριόδους κρίσης όχι µε διάθεση καταστολής, αλλά µε διάθεση και
µε πνεύµα συγκατάβασης, κατανόησης και επιείκειας.

Έτσι δικαιώνεται και το νόηµα της δηµοκρατίας. Γιατί η δηµο-
κρατία δοκιµάζεται στις δύσκολες συνθήκες και όχι όταν όλα κυ-
λούν σε συνθήκες ευηµερίας και ανάπτυξης. Έχω την εντύπωση
ότι δικαστικοί λειτουργοί, πολιτικοί και εκπρόσωποι άλλων υπη-
ρεσιών, όπως η Ελληνική Αστυνοµία θα αντιληφθούν και θα συµ-
µεριστούν τη διατύπωση στην οποία µπορούµε σήµερα όλοι µαζί
να συµφωνήσουµε ότι ιδιαίτερα απέναντι στους ανήλικους, απέ-
ναντι στη νεολαία, ανεξαρτήτως της ενηλικότητας ή της ανηλι-
κότητάς της, θα πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί, να
στηρίζουµε τη διάθεσή της να εκφράσει τη διαµαρτυρία της -
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µέσα στα όρια, βέβαια, της νοµιµότητας- και όχι να την κατα-
στέλλουµε, να καταστέλλουµε τις διαθέσεις της και τα αιτήµατά
της.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής κ. Ηρώ ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κύριε Υπουργέ, κρατώ ότι θα τηρήσετε τις δε-

σµεύσεις σας. Όµως, νοµίζω ότι θα πρέπει να είναι πολύ ξεκά-
θαρο πως δεν µπορεί να εµπίπτουν οι έντεκα ανήλικοι σε τέτοιες
περιπτώσεις, δηλαδή, σε οποιονδήποτε «τροµονόµο». ∆εν είναι
µόνο το αποτέλεσµα της δίκης, αλλά και η ταλαιπωρία που έχουν
υποστεί δύο χρόνια τώρα οι µαθητές και οι αδιανόητοι περιορι-
σµοί που τους έχουν επιβληθεί, να παρουσιάζονται, δηλαδή,
κάθε 1η του µηνός στο αστυνοµικό τµήµα και να µην µπορούν
να συµµετέχουν ούτε σε σχολική εκδροµή στο εξωτερικό, ως
ύποπτοι φυγής. Ποιος θα τους αποζηµιώσει για όλη αυτή την τα-
λαιπωρία; ∆εν υπάρχουν εδώ ηθικά ζητήµατα και ζητήµατα δι-
καίου; Ποιος θα αποζηµιώσει τους ανήλικους που απαλλάχθηκαν
µε το βούλευµα για το χρόνο που κάθισαν στη φυλακή; Ποιος;
Ποιος θα απαντήσει στον κόσµο της Λάρισας και τους γονείς των
παιδιών πώς γίνεται να εξαφανίζονται ως διά µαγείας οι εµπλε-
κόµενοι στο σκάνδαλο της «SIEMENS», ενώ και τα δικά τους παι-
διά αντιµετωπίζονται ως εγκληµατίες;

Στο θέµα του «τροµονόµου», κύριε Υπουργέ, µοιάζει να νοµο-
θετείτε για να αντιµετωπίσετε κάποιον εσωτερικό εχθρό, τη
στιγµή που ταυτόχρονα οι πολίτες πλήττονται βάναυσα από την
πολιτική της Κυβέρνησης και τα µέτρα που εφαρµόζονται. Για
παράδειγµα, να σας θυµίσω ότι ψηφίσατε στη Βουλή τη µετα-
τροπή σε κακούργηµα που επισύρει βαρύτατες ποινές, τη µη
συµµόρφωση σε διαταγή πολιτικής επιστράτευσης, προκειµένου
να αντιµετωπίσετε την απεργία των ιδιοκτητών φορτηγών.

Επίσης, µέσα στο κατακαλόκαιρο, ψηφίσατε τη δεύτερη κατά
σειρά τροποποίηση του «τροµονόµου» του 2001, διευρύνοντας
το πεδίο εφαρµογής του, έτσι που να πιάνει διαδηλωτές, απερ-
γούς, καταληψίες και κάθε µορφή κοινωνικής αντίδρασης, την
οποία ευθέως ποινικοποιείτε και την εντάσσετε στην, όπως τη
λέτε, τροµοκρατία.

Χρησιµοποιήσατε ως πρόσχηµα την κύρωση της Σύµβασης
του Παλέρµο του ΟΗΕ, η οποία, παρεµπιπτόντως, µιλάει για το
οργανωµένο έγκληµα και όλοι µέσα στην Αίθουσα το γνωρίζουν
αυτό και τη χρησιµοποιήσατε εσείς εδώ για να δικαιολογήσετε
µία πρωτοφανή αυταρχική νοµοθεσία που στρέφεται ενάντια
ακόµα και στις ίδιες τις συνδικαλιστικές ελευθερίες. ∆ιότι, για
παράδειγµα, τροµοκρατική οργάνωση µπορεί να θεωρηθεί
ακόµη και η οµάδα που διαπράττει πληµµέληµα, όπως η παρα-
κώλυση των συγκοινωνιών. Έτσι, µπορεί να συλληφθούν και να
δικαστούν για τροµοκρατικές πράξεις όσοι συµµετέχουν σε µία
µαθητική πορεία, διότι καταργείται η διάταξη του νόµου που προ-
έβλεπε ότι δεν δικάζεται ως τροµοκρατική µία πράξη, αν εκδη-
λώνεται ως προσπάθεια εγκαθίδρυσης του δηµοκρατικού
πολιτεύµατος ή διαφύλαξης ή αποκατάστασης αυτού ή ως
δράση υπέρ της ελευθερίας ή αποσκοπεί στην άσκηση θεµελιώ-
δους ατοµικής, πολιτικής ή συνδικαλιστικής ελευθερίας.

Η κατάργηση της διάταξης αυτής µπορεί να είναι ταφόπλακα
στα δικαιώµατα της συνδικαλιστικής δράσης, κάτι που θα εξαρ-
τάται από αυτόν που την ερµηνεύει και εφαρµόζει το νόµο ανά-
λογα µε τις συνθήκες, διότι εισάγεται η έννοια της απειλής.
Προβλέπεται ότι όποιος απειλεί µε τέλεση εγκλήµατος, για πα-
ράδειγµα -θα µπορούσε αυτό να είναι µία κατάληψη- και έτσι
προκαλεί τρόµο, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών.
Επίσης, ο κύκλος των µελών µία οργάνωσης περιλαµβάνει πλέον
και όποιους παρέχουν κάθε είδους περιουσιακά στοιχεία, υλικά
ή άυλα, κινητά ή ακίνητα, ή κάθε είδους χρηµατοοικονοµικά µέσα
και η ποινή και γι’ αυτούς είναι κάθειρξη µέχρι δέκα χρόνια. ∆η-
λαδή, όποιος παρέχει άσυλο σε καταδιωκόµενους διαδηλωτές,
ας πούµε, ή στέλνει ρούχα και τρόφιµα στην Παλαιστίνη, δύνα-
ται να χαρακτηριστεί «παροχή υλικής βοήθειας στην τροµοκρα-
τία».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε, αν έχω την ανοχή σας.

Μάλιστα, ο νέος νόµος διευκρινίζει ρητά ότι αυτή η κατηγορία
απευθύνεται ανεξάρτητα από τη διάπραξη οποιουδήποτε εγκλή-
µατος από τα αναγραφόµενα στην παράγραφο 1. Και µη µου
απαντήσετε ότι εσείς δεν το εννοείτε έτσι. Η νοµοθεσία που ψη-
φίσατε αυτό λέει.

Κύριε Υπουργέ, κλείνω, λέγοντας ότι θα γνωρίζετε ότι ο κό-
σµος είναι τροµοκρατηµένος από τα µέτρα και οι αντιδράσεις
του σε αυτά δεν αντιµετωπίζονται µε τέτοιες νοµοθεσίες και µε
καταστολή. Το είπατε κι εσείς. ∆εν υπάρχει κανένας εσωτερικός
εχθρός εκεί που τον ψάχνετε. Ο µόνος εσωτερικός εχθρός είναι
η πολιτική της Κυβέρνησης που στοχοποιεί τη νοµοθεσία για να
αντιµετωπίσει τα εσωτερικά προβλήµατα. Και σας καλούµε να
αλλάξετε πορεία και σας καλούµε να καταργήσετε τον «τροµο-
νόµο», γιατί είναι όνειδος για µία δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Το πάθος της αγό-
ρευσης θα πρέπει να µη σας οδηγεί σε λανθασµένες νοµικές
εκτιµήσεις! Λίγο έως πολύ, µου είπατε «µη µου απαντήσετε µε
έναν ορισµένο τρόπο». ∆εν το εκλαµβάνω ως υπόδειξη για το
πώς θα σας απαντήσω, ταυτόχρονα, όµως, να µου επιτρέψετε
τη σύσταση ότι, όταν ασχολείστε µε ένα νοµικό κείµενο, θα ήταν
χρήσιµο να το έχετε διεκπεραιώσει καλά. ∆ιότι είναι προφανές
ότι µε καµµία διάταξη δεν διώκεται ούτε αυτός που προσφέρει
άσυλο στους διαδηλωτές ούτε µε καµµία διάταξη του ποινικού
µας δικαίου διώκεται αυτός ο οποίος θα στείλει βοήθεια στην Πα-
λαιστίνη.

Θα σας πω, επίσης, παρ’ ότι το κόµµα σας δεν το έθεσε µε
αυτό τον τρόπο όταν συζητούσαµε την κύρωση της σύµβασης
του Παλέρµο, ότι ο ν. 3875 κάνει ένα βήµα περαιτέρω για την
υπεράσπιση των δικαιωµάτων. Η αιτιολογική έκθεση του νόµου
µε τον οποίο κυρώνουµε το Παλέρµο εξηγεί ότι η διατύπωση της
παραγράφου 8, του άρθρου 187Α είναι στενότερη των διατυπώ-
σεων της Σύµβασης για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και του
Συντάγµατος. Η παράγραφος 8 του άρθρου 187Α δεν περιλαµ-
βάνει δικαιώµατα που προστατεύονται από το άρθρο 7 του Συ-
ντάγµατος, ενώ κάνει ρητή αναφορά στο άρθρο 5 του Συντά-
γµατος. Και είχα δηλώσει ότι η περιοριστική διατύπωση του άρ-
θρου 187Α, παράγραφος 8, είναι προτιµότερο να καταργηθεί και
να ισχύει η αντίστοιχη διάταξη του άρθρου 2 -αν θυµάµαι καλά,
διότι δεν το έχω πρόχειρο αυτήν την ώρα- της Ευρωπαϊκής Σύµ-
βασης για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου, όπως επίσης οι διατά-
ξεις του Συντάγµατος και ιδιαίτερα το ακροτελεύτιο άρθρο, µε το
οποίο, σε απόπειρα καταργήσεως ή προσβολής των δηµοκρατι-
κών θεσµών ανατίθεται στον Έλληνα πολίτη να πράξει κατά τη
συνείδησή του και να χρησιµοποιήσει κάθε µέσο.

Ισχυρίστηκα και ισχυρίζοµαι και τώρα µε επιµονή, ότι τόσο το
Σύνταγµα, όσο και η Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου προστατεύουν πολύ καλύτερα ατοµικά και συλλογικά
δικαιώµατα, τα οποία µε στενότερο τρόπο πιθανόν -τονίζω τη
λέξη πιθανόν- προστατεύονταν µε την παράγραφο 8 του άρθρου
187Α.

Σε ό,τι αφορά τις δεσµεύσεις δεν ανήκω στην κατηγορία εκεί-
νων που δεν τηρούν αυτά τα οποία έχουν πει. Η νοµοπαρασκευ-
αστική επιτροπή υπό τον οµότιµο καθηγητή Μανωλεδάκη, ήδη
είχε ετοιµάσει την αναµόρφωση του Γενικού Μέρους του Ποινι-
κού Κώδικα και έτσι είχα την ευκαιρία, σε συµφωνία µε τη νοµο-
παρασκευαστική επιτροπή να αποσπάσουµε τις διατάξεις που
ήδη είχαν ετοιµαστεί για τον εκσυγχρονισµό του συστήµατος ποι-
νών και να τις εντάξουµε στο νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό
στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης που ήδη βρίσκεται στην
κοινοβουλευτική επιτροπή και συζητείται σήµερα σε δεύτερη
ανάγνωση.

Η υπό τον κ. Μανωλεδάκη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή
αυτήν την ώρα ταχέως διεκπεραιώνει και την αναµόρφωση του
Ειδικού Μέρους του Ποινικού Κώδικα και τα θέµατα του «κου-
κουλονόµου» εντάσσονται σε πλειάδα διατάξεων του Ειδικού Μέ-
ρους. Αναµένω, λοιπόν, µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να
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µου υποβληθεί το νοµοσχέδιο που αφορά την αναµόρφωση του
συνόλου του Ποινικού Κώδικα, για να το συζητήσω µαζί σας και
για να ψηφίσουµε τις σχετικές διατάξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση

της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί από το 6ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου
Αττικής.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εισερχόµεθα στην ηµε-
ρήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «∆ιαµεσολάβηση σε αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 2-12-2010, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση.

Πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή της πλειοψηφίας, κ. Ανδρέα
Τριανταφυλλόπουλο, σας ενηµερώνω ότι για τη σηµερινή συζή-
τηση έχουν οριστεί από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σκυλ-
λάκος, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ειδικός αγορητής ο
Βουλευτής κ. Πλεύρης Αθανάσιος και ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Άδωνις Γεωργιάδης και από
το ΣΥΡΙΖΑ Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει οριστεί ο Βου-
λευτής κ. Βασίλειος Μουλόπουλος.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ανδρέας Τρια-
νταφυλλόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση
που επικρατεί σήµερα στα δικαστήρια της χώρας κρίνεται επιει-
κώς, θα έλεγα, κοινωνικά, ηθικά και πολιτικά απαράδεκτη. Χιλιά-
δες δίκες εκκρεµούν και µία ολόκληρη κοινωνία ταλαιπωρείται,
πολίτες, δικαστικοί λειτουργοί, δικηγόροι. Τα στοιχεία από τις εκ-
κρεµείς υποθέσεις δείχνουν το αδιέξοδο. Τα δικαστήρια της
χώρας ασφυκτιούν υπό το βάρος του µεγάλου όγκου των υπο-
θέσεων και εισάγονται, µε αποτέλεσµα να εκκρεµούν προς εκδί-
καση υποθέσεις ακόµα από το 1990.

Στα διοικητικά δικαστήρια εκκρεµούν περισσότερες από τε-
τρακόσιες πενήντα χιλιάδες υποθέσεις, ενώ στο Συµβούλιο της
Επικρατείας µε τριάντα χιλιάδες εκκρεµείς υποθέσεις βγαίνουν
κάθε χρόνο πέντε έως έξι χιλιάδες αποφάσεις. Αυτή η τεράστια
καθυστέρηση απονοµής της δικαιοσύνης έχει οδηγήσει στο θε-
όρατο νούµερο των πάνω από ενάµισι εκατοµµυρίου εκκρεµών
υποθέσεων συνολικά. Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε φθάσει στα όρια της αρνησιδικίας.

Τίθεται πλέον το ερώτηµα: Είναι κράτος δικαίου αυτό; Είναι δι-
καιοσύνη αυτή; Και βεβαίως, η απάντηση είναι αυτονόητη και µο-
νοσήµαντη.

Η µη έγκαιρη απονοµή της δικαιοσύνης προκαλεί τεράστιες
κοινωνικές και οικονοµικές συνέπειες και παρακωλύει την ίδια τη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Ουσιαστικά αφαι-
ρείται το συνταγµατικό δικαίωµα στην παροχή έννοµης προστα-
σίας από τα δικαστήρια. Είναι εντελώς αποτρεπτικό για τον
πολίτη να διεκδικήσει το δίκιο του µέσα από µία τέτοια ατελέ-
σφορη διαδικασία.

Σ’ αυτήν την παθογένεια, σ’ αυτό το αδιέξοδο η πολιτική από-
φαση της Κυβέρνησης και του Υπουργού ∆ικαιοσύνης είναι κα-
θαρή, σαφής και αδιαπραγµάτευτη. Με αποφασιστικότητα,
µεθοδικότητα και αποτελεσµατικότητα προσπαθούµε να βά-
λουµε τέλος σ’ αυτήν την απαράδεκτη κατάσταση.

Με τέσσερις νοµοθετικές πρωτοβουλίες το Υπουργείο ∆ικαιο-
σύνης κάνει µία εκτεταµένη παρέµβαση για τον εξορθολογισµό
στην απονοµή της δικαιοσύνης. Σήµερα συζητάµε το νοµοσχέ-
διο για τη διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις.
Ολοκληρώθηκε χθες η ψήφιση του νοµοσχεδίου για τον εξορ-
θολογισµό των διαδικασιών και την επιτάχυνση της διοικητικής
δίκης. Ήδη το µεσηµέρι ολοκληρώνουµε στην επιτροπή µας, το
νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό και τη βελτίωση στην απο-
νοµή της ποινικής δικαιοσύνης, ενώ η τέταρτη παρέµβαση θα
αφορά την πολιτική δίκη. Έτσι, µε συγκεκριµένες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες κι όχι µε λόγια και αοριστίες υλοποιούµε τις δε-
σµεύσεις µας προς τον ελληνικό λαό.

Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων παρουσιάζει σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα

νοµοσχέδιο, αποτέλεσµα ουσιαστικής και µακράς διαβούλευσης,
δηµιουργικών σκέψεων και προβληµατισµών µε φορείς αλλά και
µέσω της ανοιχτής διαβούλευσης. Με βάση όλη αυτήν τη διαδι-
κασία αξιοποιήθηκαν οι παρατηρήσεις, έγιναν βελτιώσεις και συ-
µπληρώσεις, ώστε να καταστεί κατά το δυνατόν ένα πλήρες και
αποτελεσµατικό νοµοσχέδιο και γι’ αυτό χαίρει της αποδοχής
της πλειοψηφίας των κοινοβουλευτικών παρατάξεων.

Η κοινωνική διαβούλευση και η δηµιουργική σύνθεση κατά τη
διαδικασία επεξεργασίας και διαµόρφωσης του παρόντος νοµο-
σχεδίου εκφράζει τη βούληση του κυρίου Υπουργού για ουσια-
στική αναδιάρθρωση της δικαιοσύνης µε όρους διαφάνειας,
διαλόγου και αξιοπιστίας. Αποτελεί δε µια πραγµατικά καλή κοι-
νοβουλευτική πρακτική και γι’ αυτόν το λόγο το αναφέρω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία σύγχρονη κοινωνία οφείλει
να προσφέρει στους πολίτες εναλλακτικούς τρόπους επίλυσης
των διαφορών, πέρα από το συνηθισµένο µοντέλο της δίκης που
ολοκληρώνεται µε τη δικαστική απόφαση. Με τον τρόπο αυτό δι-
ευκολύνεται η ελεύθερη επιλογή των πολιτών να επιλέξουν τη
βέλτιστη γι’ αυτούς λύση.

Στους εναλλακτικούς τρόπους επίλυσης των διαφορών, που
αφορούν εµπορικές και αστικές υποθέσεις, περιλαµβάνεται και η
διαδικασία της διαµεσολάβησης. Πρόκειται για µία εκούσια δια-
δικασία, µέσω της οποίας πιστοποιηµένοι διαµεσολαβητές προσ-
διορίζουν τις επιµέρους πτυχές της διαφοράς, ερευνούν
εναλλακτικές λύσεις και επιχειρούν να καταλήξουν σε συµφωνία
κοινά αποδεκτή, έτσι ώστε η υπόθεση να µην εισαχθεί στα δικα-
στήρια.

Επίσης, η διαµεσολάβηση θα µπορούσε να γίνει ακόµα και για
υποθέσεις που έχουν εισαχθεί προς δίκη, αν αυτό βεβαίως συµ-
φωνηθεί από τους δύο διαδίκους.

Η διαµεσολάβηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία δια-
δικασία η οποία εφαρµόζεται εδώ και αρκετά χρόνια τόσο στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής όσο και στην Ευρώπη.

Η διεθνής εµπειρία έχει δείξει ότι η διαµεσολάβηση, όταν διε-
νεργείται από ειδικά εκπαιδευµένο και έµπειρο διαµεσολαβητή,
έχει εξαιρετικά ποσοστά επιτυχίας. Ενδεικτικά στην Αµερική,
όπου η διαµεσολάβηση έχει πλέον εδραιωθεί, το 85% διεκπε-
ραιώνεται µέσω αυτής της διαδικασίας. Επίσης και βαλκανικές
χώρες, όπως η Σλοβενία και η Σερβία έχουν εισαγάγει ήδη το θε-
σµό της διαµεσολάβησης στα δίκαια τους µε ιδιαίτερη επιτυχία.

Όπως δείχνουν οι στατιστικές µελέτες σε ποσοστό 75% η δια-
φορά µέσω της διαµεσολάβησης επιλύεται επιτυχώς στη διάρ-
κεια της µίας µέρας.

Αντίθετα, στη χώρα µας η εξωδικαστική επίλυση πολιτικών
υποθέσεων, που προβλέπεται µε το άρθρο 214Α του Κώδικα Ποι-
νικής ∆ικονοµίας, είναι απογοητευτική. Μόνο το 3% µε 4% των
αγωγών που κατατίθενται στα πρωτοδικεία οδηγούνται σε πρα-
κτικό συµβιβασµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία της διαµεσολάβη-
σης είναι κατ’ αρχάς µία διαδικασία µη δεσµευτική. Είναι καθαρά
µία ιδιωτική µέθοδος επίλυσης των διαφορών, ενώ παράλληλα
δεν αµφισβητείται σε καµµία περίπτωση ούτε υποκαθίσταται το
κύρος της δικαιοσύνης, µε την έννοια ότι αν τα δύο µέρη δεν
συµφωνήσουν στη διαµεσολάβηση, η υπόθεση θα ακολουθήσει
τη δικαστική οδό.

Οι διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου θεσµοθετούν διαδι-
κασίες διαµεσολάβησης για εσωτερικές, αστικές και εµπορικές
υποθέσεις, αλλά και για διασυνοριακές, καθώς µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ενσωµατώνουµε την οδηγία 52/2008 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. Ενσωµατώνουµε, λοιπόν, αυτήν την οδηγία στην
ελληνική νοµοθεσία.

Στις εγχώριες διαφορές το έργο του διαµεσολαβητή ανατίθε-
ται σε δικηγόρο ύστερα από πιστοποίηση και διαπίστευση από
τους αρµόδιους φορείς. Η επιλογή αυτή γίνεται, προκειµένου να
καταστεί ο δικηγορικός κόσµος αποφασιστικός µοχλός κίνησης
της διαδικασίας διαµεσολάβησης, διότι είναι κρίσιµος παράγο-
ντας για την επιτυχία του θεσµού να υποστηριχθεί απ’ όλο το δι-
κηγορικό κόσµο.

Σε ό,τι αφορά τις διασυνοριακές διαφορές ο διαµεσολαβητής
µπορεί να έχει και τη δικηγορική ιδιότητα, αλλά υπάρχει δυνα-
τότητα ο διαµεσολαβητής να είναι άλλος που έχει άλλη επιστη-
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µονική ιδιότητα. Τούτο επιβάλλεται για λόγους ενοποίησης των
κανόνων που διέπουν τη διαµεσολαβητική διαδικασία στα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ας δούµε τώρα µε βάση το παρόν σχέδιο νόµου, πώς προχω-
ράµε στη διαδικασία πιστοποίησης και διαπίστευσης των διαµε-
σολαβητών.

Κατά το πρώτο στάδιο, δηµιουργούνται οι φορείς κατάρτισης
των διαµεσολαβητών, που είναι εταιρείες αστικές µη κερδοσκο-
πικές τις οποίες θα συστήνουν ένας δικηγορικός σύλλογος και
τουλάχιστον ένα επιµελητήριο, είτε αυτό λέγεται τεχνικό είτε
εµπορικό είτε βιοµηχανικό κ.λπ..

Το δεύτερο στάδιο αφορά στον καθορισµό των προγραµµά-
των εκπαίδευσης και µετεκπαίδευσης, καθώς επίσης και στα προ-
σόντα των εκπαιδευτών. Επίσης, σ’ αυτό το άρθρο καθορίζεται ο
αριθµός των εκπαιδευοµένων, καθώς και οι επιστηµονικές ειδι-
κότητες που θα τύχουν αυτής της εκπαίδευσης.

Στο τρίτο στάδιο συνίσταται πενταµελής επιτροπή πιστοποίη-
σης διαµεσολαβητών. Με απόφαση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ορίζονται, ως πρόε-
δρος και µέλη της επιτροπής µε τους αναπληρωτές τους τρεις,
διαπιστευµένοι διαµεσολαβητές µε άρτια εκπαίδευση και επαρκή
εµπειρία, καθώς επίσης και δύο δικηγόροι που υποδεικνύονται
από την ολοµέλεια των προέδρων των δικηγορικών συλλόγων.

Στην αρµοδιότητα αυτής της επιτροπής υπάγονται η πιστο-
ποίηση των διαµεσολαβητών, ο έλεγχος και η τήρηση των υπο-
χρεώσεων των φορέων κατάρτισης, καθώς και ο έλεγχος της
συµµόρφωσης των διαπιστευµένων διαµεσολαβητών µε τον κώ-
δικα δεοντολογίας, ο οποίος θα θεσπιστεί.

Το τέταρτο στάδιο είναι η πιστοποίηση του διαµεσολαβητή
που γίνεται ύστερα από εξετάσεις ενώπιον τριµελούς εξεταστι-
κής επιτροπής, όπου τα δύο µέλη προέρχονται από την Επιτροπή
Πιστοποίησης, έτσι όπως την περιγράψαµε προηγούµενα, καθώς
επίσης και από ένα δικαστικό λειτουργό.

Στο πέµπτο στάδιο καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
για την τελική διαπίστευση των διαµεσολαβητών από αρµόδιο
τµήµα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου ρυθµίζονται οι προϋποθέ-
σεις, ώστε οι συµφωνίες που επιτεύχθηκαν κατά τη διάρκεια της
διαµεσολάβησης να αποκτούν το κύρος εκτελεστού τίτλου. Θε-
σπίζεται το απόρρητο της διαµεσολάβησης τόσο επί της διαδι-
κασίας όσο και επί του περιεχοµένου της συµφωνίας στην οποία
ενδέχεται να καταλήξουν τα µέρη.

Κρίσιµοι παράγοντες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την
ουσιαστική λειτουργία και επιτυχία του θεσµού της διαµεσολά-
βησης αποτελούν τόσο η συστηµατική ενηµέρωση των ενδιαφε-
ρόµενων µερών όσο και η υποστήριξή του από τους σχετι-
ζόµενους φορείς.

Στο σηµείο αυτό, επιτρέψτε µου να αναφέρω ορισµένα από τα
πλεονεκτήµατα της διαδικασίας διαµεσολάβησης.

Πρώτον, γίνεται χωρίς συνθήκες δηµοσιότητας, κάτι που δια-
σφαλίζει τυχόν εµπιστευτικές πληροφορίες, ενώ τα µέρη αφή-
νονται ελεύθερα να επιλέξουν µε ποιο τρόπο θα λύσουν τις
διαφορές τους. Η εµπιστευτικότητα και η εχεµύθεια αποτελούν
θεµελιώδη στοιχεία της διαδικασίας της διαµεσολάβησης. Στην
πράξη, αυτό συµβάλλει στη διατήρηση της κοινωνικής ειρήνης
και συνοχής.

∆εύτερον, υπάρχει και δυνατότητα εντάξεως και τρίτων προ-
σώπων στη συµβιβαστική διαδικασία και διάσωση του γοήτρου
µέσω της αποφυγής της συνέπειας της νικητή και του ηττηµέ-
νου. Η δυνατότητα επανασυµφιλίωσης σ’ αυτήν την περίπτωση
θεωρείται ως ένα σπουδαίο πλεονέκτηµα.

Τρίτον, αποφεύγεται η άκαµπτη λύση του «όλα ή τίποτα», ανα-
φορικά µε τις έννοµες συνέπειες που είναι χαρακτηριστικές σε µία
δικαστική απόφαση. Οι εναλλακτικές µορφές διευκολύνουν λύ-
σεις που ανταποκρίνονται στα συµφέροντα και των δύο διαδίκων.

Επίσης, υπάρχει η δυνατότητα συνεκτίµησης και µη νοµικών
στοιχείων, κάτι που είναι πάρα πολύ σηµαντικό σ’ αυτές τις πε-
ριπτώσεις και κάτι το οποίο δεν είναι δυνατόν να εφαρµοστεί στο
πλαίσιο της κλασικής δίκης.

Επίσης, υπάρχει εξοικονόµηση χρήσιµου παραγωγικού χρό-
νου των διαδίκων, εξοικονόµηση χρηµάτων και µείωση του φόρ-

του εργασίας των δικαστηρίων, γεγονός το οποίο στην περί-
πτωσή µας είναι κρίσιµο και είναι και το ζητούµενο της φιλοσο-
φίας αυτού του σχεδίου νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µ’ αυτό το σχέδιο νόµου θε-
σµοθετούµε τη διευθέτηση διαφορών µακριά από δικαστικές αί-
θουσες, µε τρόπο ώστε η απονοµή της δικαιοσύνης να γίνεται
µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα και ταχύτητα.

Σκοπός µας είναι ο εξορθολογισµός της δικαιοσύνης, προκει-
µένου να προστατεύσουµε την τιµή και την υπόληψη των πολιτών
και των δικαστικών λειτουργών, να αποκαταστήσουµε την εµπι-
στοσύνη του πολίτη στην απονοµή της δικαιοσύνης και στο περί
δικαίου αίσθηµα των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κάνουµε τα πρώτα σηµαντικά βήµατα σ’ αυτήν την κατεύ-

θυνση µε σύνεση, διάλογο και επίγνωση των ευθυνών µας.
Σας καλώ να υποστηρίξουµε όλοι αυτήν τη µεγάλη προσπά-

θεια ψηφίζοντας αυτό το σχέδιο νόµου και στηρίζοντας έµπρα-
κτα την ουσιαστική ενεργοποίηση και λειτουργία αυτού του
θεσµού ως εναλλακτικής αξιόπιστης µεθόδους επίλυσης των δια-
φορών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Τριανταφυλλόπουλε.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νι-
κόλαος ∆ένδιας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θα καταναλώσω
το χρόνο του Σώµατος για να επαναλάβω αναφορές στις διατά-
ξεις. Άλλωστε, νοµίζω ότι είναι γνωστό πως επί της αρχής η Νέα
∆ηµοκρατία ψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Επίσης, ο επι-
µελής αγαπητός συνάδελφος εισηγητής της Πλειοψηφίας είχε
την καλοσύνη να αναπτύξει από αυτό το έδρανο περίπου το σύ-
νολο του νοµοθετήµατος. Κατά συνέπεια, νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει λόγος να αναφερθώ και εγώ αναλυτικά σε όλα αυτά.

Η Νέα ∆ηµοκρατία ψηφίζει το σχέδιο νόµου επί της αρχής,
επειδή επί των ηµερών της είχε δηµιουργηθεί νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή για τη δηµιουργία αυτού του νοµοθετήµατος, η
οποία µάλιστα είχε εξάγει και ένα προϊόν. Το προϊόν αυτό σε ένα
βαθµό έχει υποστεί κάποιες αλλαγές, αλλά η βασική ιδέα του νο-
µοθετήµατος δεν έχει µεταβληθεί.

Εµείς µόνο σε δύο σηµεία έχουµε ερωτηµατικά και γι’ αυτό θα
µας επιτρέψετε να δηλώσουµε ότι δεν θα τα ψηφίσουµε.

Κατ’ αρχάς, έχουµε ερωτηµατικά όσον αφορά στα άρθρα 6 και
7 που έχουν να κάνουν µε τον, κατά την άποψή µας, στενό τρόπο
µε τον οποίο το Υπουργείο ελέγχει τη διαδικασία της δηµιουρ-
γίας αυτού του νέου θεσµού των διαµεσολαβητών και από την
άλλη -εάν καλώς η µνήµη µου µε υπηρετεί και δεν κάνω λάθος
αναφορά- στο άρθρο 9 παράγραφος 2 που έχει να κάνει µε την
εκτελεστότητα του πρακτικού, για την οποία έχω κάποια νοµικά
ερωτήµατα. Για το λόγο αυτό, θέλω να δηλώσω ότι εµείς θα από-
σχουµε από την ψηφοφορία αυτών των διατάξεων.

Από την άλλη, όµως, είναι φανερό ότι είναι ένας θεσµός, ο
οποίος αν καταφέρει να τον ενστερνιστεί κυρίως ο δικηγορικός
κόσµος της χώρας, θα µπορέσει σε ένα βαθµό –και για να είµα-
στε ειλικρινείς όχι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό- να βοηθήσει στην
επίλυση ενός µέρους των απίστευτα µεγάλων προβληµάτων που
αντιµετωπίζει η απονοµή της δικαιοσύνης στην Ελλάδα σήµερα.

Και αφού κατανάλωσα τα πρώτα λεπτά του χρόνου µου για να
αναφερθώ στο νοµοθέτηµα, θα µου επιτρέψετε να χρησιµοποι-
ήσω ένα µέρος από τον υπόλοιπο χρόνο µου –δεν θα τον χρησι-
µοποιήσω όλο- για να αναφερθώ σ’ αυτό που εγώ θεωρώ πολύ
σηµαντικό και ευρύτερο, δηλαδή στα ευρύτερα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει η δικαιοσύνη στην Ελλάδα.

Και θα το κάνω αυτό, παίρνοντας ακριβώς λαβή από την απο-
στροφή του αγαπητού συναδέλφου εισηγητή της Πλειοψηφίας
περί σηµαντικών βηµάτων επίλυσης αυτών των προβληµάτων.

Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι στα θέµατα απονοµής της δικαιο-
σύνης πρέπει κανείς να µη µπαίνει µέσα στα «κανάλια» ή στα στε-
γανά της κοµµατικής αντιπαράθεσης, γιατί υπερβαίνουν κατά

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2355



πολύ τη διάρκεια µιας κυβέρνησης και τη στόχευση ενός κόµµα-
τος. Έχουν να κάνουν συνολικά µε τη λειτουργία της κοινωνίας
και του πολιτεύµατος και µ’ αυτόν τον τρόπο θα πρέπει να τα
βλέπουµε.

Πρέπει, επίσης, να αντιληφθούµε το µέγεθος των προβληµά-
των που αντιµετωπίζει η απονοµή της δικαιοσύνης στην Ελλάδα,
µια απονοµή της δικαιοσύνης που σε σηµαντικό βαθµό δεν χρη-
µατοδοτείται. Οι πόροι τους οποίους απορροφά είναι σχετικά
ασήµαντοι και φαντάζοµαι ότι θα γίνουν ακόµα λιγότεροι στο
πλαίσιο του προϋπολογισµού ο οποίος συζητείται αυτές τις
µέρες. Όσον αφορά τον προϋπολογισµό, θα τοποθετηθώ στην
Ολοµέλεια κατά τη συζήτησή του.

Μάλιστα, οι δαπάνες για τη δικαιοσύνη αντιµετωπίζονται ως
µη παραγωγικές, κάτι που θα µου επιτρέψετε να πω πως είναι τε-
λείως λανθασµένο. Ένα κράτος που δεν έχει γρήγορη και ορθή
απονοµή δικαιοσύνης είναι ένα κράτος που δυσχεραίνει ιδιαίτερα
τις επενδύσεις και τη δυνατότητα ανθρώπων εκτός της χώρας
να επενδύσουν χρήµατα στον τόπο, κάτι που για την Ελλάδα σή-
µερα είναι απαραίτητο.

Εκτός αυτού, όµως, η δικαιοσύνη συνολικά στην Ελλάδα έχει
να αντιµετωπίσει µια κατάσταση που είναι πρωτόγνωρη. Σε αυτό
θέλω να σταθώ.

Έχω το φόβο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν έχουµε
αντιληφθεί το µέγεθος της πρόκλησης. Το µέγεθος της πρόκλη-
σης έχει να κάνει µε το σύνολο των ανθρώπων που οι θεσµοί κα-
λούνται να ρυθµίσουν.

Η ελληνική κοινωνία είχε άλλα χαρακτηριστικά εδώ και πέντε
µόλις χρόνια –δεν µιλάω για δέκα-είκοσι χρόνια πίσω- έχει άλλα
χαρακτηριστικά τώρα και είναι προφανές ότι θα αποκτήσει τε-
λείως άλλα χαρακτηριστικά τα χρόνια που έρχονται.

Πολύ φοβούµαι –ειλικρινά σας το λέω- ότι ο τρόπος που βλέ-
πουµε και αντιµετωπίζουµε το δίκαιο, ιδιαίτερα το Ποινικό ∆ίκαιο,
δεν είναι επαρκής, για να αντιµετωπίσουµε αυτά που έρχονται.

Κατ’ αρχάς, όλοι όσοι έχουν ασκήσει εξουσία σε αυτόν τον
τόπο –βάζω µέσα και τις δικές µας κυβερνήσεις και αν θέλετε και
εµένα προσωπικά- έχουν οδηγηθεί πολλές φορές στην εισήγηση
προς το Σώµα –και το Σώµα έχει ψηφίσει- νοµοθετηµάτων που
οδηγούν σε µια συνολική ανειλικρίνεια ποινικής πρόβλεψης υπό
την εξής έννοια:

Υπάρχουν φυλακίσεις τριών, τεσσάρων και πέντε ετών. Στην
πραγµατικότητα όλα αυτά έχουν καταστεί εξαγοράσιµα. Όλες οι
ποινές έχουν καταστεί µη ποινές µέσα από άλλες ευεργετικές
διατάξεις, που κατά καιρούς περνούν και που είναι κατανοητές
µέσα στο στενό τους πλαίσιο, υπέρ ανθρώπων που δεν έχουν τη
δυνατότητα να πληρώσουν αυτές τις ποινές. Όµως, πίσω απ’ όλα
αυτά υπάρχει η απίστευτη και τεράστια αδυναµία να αντιµετωπί-
σουµε τα τεράστια προβλήµατα του σωφρονιστικού συστήµατος
της χώρας. Έτσι, µέσα απ’ όλα αυτά έχουµε οδηγηθεί σε µια συ-
νολική ανειλικρίνεια του συστήµατος.

Αυτό το αντιλαµβάνεται κανείς ευχερέστατα, αν προσπαθήσει
να συνοµιλήσει µε Υπουργούς ή µε Βουλευτές άλλων χωρών,
όπου, παραδείγµατος χάριν, η φυλάκιση έξι µηνών είναι βαρύ-
τατη ποινή, διότι εκεί εκτελείται. Στην Ελλάδα η φυλάκιση έξι
µηνών αντιµετωπίζεται ως αστείο, ως ανέκδοτο. Ήδη µε τα νέα
νοµοθετήµατα -µε το σύστηµα συγχώνευσης των ποινών, που
δεν έχει έννοια να το αναπτύξω εδώ- και τα τρία και τα τέσσερα
και τα παραπάνω χρόνια αντιµετωπίζονται ανάλογα.

Θυµάµαι καλά ότι, ο αγαπητός συνάδελφος κ. Πλεύρης, είχε
αναπτύξει στην επιτροπή ένα απολύτως ορθό σκεπτικό: Μια δε-
καετής φυλάκιση κατέληγε στο τέλος σε ένα χρόνο και κάτι και
µάλιστα, µέσα από ένα-δυο άλλα νοµοθετήµατα, κατέληγε στην
εξαγορά της και στην απελευθέρωση, βεβαίως, του ποινικά κα-
ταδικασθέντος.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι οι προκλήσεις που έρχονται
δεν αντιµετωπίζονται µε αυτόν τον τρόπο. Θα πρέπει να καταλά-
βουµε ότι η ανθρώπινη «µάζα» -δεν το λέω µε αρνητικό χαρα-
κτήρα- οι άνθρωποι που καλείται να ρυθµίσει αυτό το δίκαιο δεν
είναι οι ίδιοι. ∆εν θα είναι καν ένας µεγάλος αριθµός απ’ αυτούς
Έλληνες. Είναι άνθρωποι που έχουν έρθει και έρχονται καθηµε-
ρινά στην Ελλάδα από άλλες χώρες, µη νόµιµα οι περισσότεροι
εξ αυτών, ζώντας µ’ έναν τρόπο, που, εν πάση περιπτώσει, βρί-

σκεται στα όρια, σε επαφή πάντοτε µε τη νοµιµότητα. Μπορούµε
µε αυτόν τον τρόπο να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα;

Στο διαπιστωτικό µέρος, όποιος είναι ειλικρινής –τουλάχιστον
µε τον εαυτό του- νοµίζω ότι θα συµφωνήσει µαζί µου. Το ερώ-
τηµα, λοιπόν, που αµέσως ανακύπτει είναι τι κάνουµε απ’ εδώ και
πέρα.

Κατ’ αρχάς, το πρώτο που πρέπει να κάνουµε είναι να ρίξουµε
τις παρωπίδες, δηλαδή να σταµατήσουµε να πιστεύουµε ότι µε
νοµοθετήµατα όπως το σηµερινό -ξαναλέω ότι το ψηφίζουµε επί
της αρχής, γιατί είναι ένα νοµοθέτηµα θετικό- ή όπως το άλλο
που θα συζητήσουµε στις δύο η ώρα στην επιτροπή αντιµετωπί-
ζονται τα προβλήµατα. ∆εν αντιµετωπίζονται! Όπως δεν αντιµε-
τωπίζει τον καρκίνο η ασπιρίνη, µε τον ίδιο τρόπο και τα
νοµοθετήµατα αυτά δεν αντιµετωπίζουν τις προκλήσεις της
πραγµατικότητας.

Ακριβώς, επειδή όλα αυτά τα προβλήµατα υπερβαίνουν µια κυ-
βέρνηση ή ένα κόµµα και οφείλει κάθε προσπάθεια να έχει µακρό
ορίζοντα ετών, νοµίζω πως αυτό που πρέπει να γίνει είναι, αφού
αντιληφθούµε το µέγεθος της πρόκλησης, αφού αντιληφθούµε
την ανάγκη να εφαρµόζονται αυστηρά όσα προβλέπονται στο δί-
καιο, διότι αλλιώς ο κοινωνικός ιστός θα διαλυθεί, έχοντας υπ’
όψιν µας ως αυτονόητη υποχρέωση –άλλωστε η Ελλάδα, ως ευ-
ρωπαϊκή χώρα, δεν µπορεί να κάνει αλλιώς, γιατί έχει υπογρά-
ψει όλα τα διεθνή κείµενα- τον ανθρώπινο σεβασµό στα
ανθρώπινα δικαιώµατα, να δούµε πώς µπορούµε να αναµορφώ-
σουµε το δίκαιο της χώρας, για να αντέξει στις προκλήσεις των
νέων καιρών.

Η Νέα ∆ηµοκρατία προς την κατεύθυνση αυτή, διά του Προέ-
δρου της Αντώνη Σαµαρά, νοµίζω ότι έκανε ένα θαρραλέο βήµα.
Αυτό το θαρραλέο βήµα είναι η δηµιουργία µιας επιτροπής που
θα µελετήσει την αναθεώρηση του Συντάγµατος, µια αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, που –επιτρέψτε µου να σας προλέξω-
δεν θα είναι µια αναθεώρηση διά το θεαθήναι. ∆εν θα είναι µια
αναθεώρηση ανάλογη µε τις αναθεωρήσεις του 2001 και της
επόµενης αναθεώρησης που επιχείρησε η Νέα ∆ηµοκρατία.

Θα είναι µια πολύ βαθύτερη προσπάθεια, µια απόπειρα τοµής
στον καταστατικό χάρτη της χώρας, µε ένα ευρύτερο σκεπτικό
για το πώς η ελληνική κοινωνία µπορεί και έχει τη δυνατότητα να
πορευθεί στις δεκαετίες που έρχονται.

Η Νέα ∆ηµοκρατία σε αυτήν την προσπάθειά της χρειάζεται
θεσµικούς συνοµιλητές και οι θεσµικοί συνοµιλητές δεν µπορεί
παρά να είναι τα άλλα κόµµατα. Όµως, για να είναι τα άλλα κόµ-
µατα, θα πρέπει να ενστερνιστούν αυτήν ακριβώς τη µεγάλη ανά-
γκη της συνολικής αλλαγής του δικαίου στη χώρα, βάσει των
αναγκών των ετών που έρχονται σε µια πάρα πολύ µεγάλη σειρά
από ζητήµατα που, εκτός από το Ποινικό ∆ίκαιο, έχουν να κάνουν
µε τον έλεγχο της συνταγµατικότητας των νόµων, µε τις ίδιες τις
βάσεις απονοµής δικαιοσύνης, την πρόδηλη ανάγκη επιτάχυν-
σης και µια σειρά από άλλα που είναι γνωστά σε όλους.

Νοµίζω, λοιπόν, πως εκεί πρέπει να στρέψουµε την προσοχή
µας από εδώ και πέρα, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν θα εν-
θαρρύνουµε κάθε προσπάθεια που θα κάνει ο Υπουργός ∆ικαιο-
σύνης προς την ορθή κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε ∆ένδια.
Το λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντώνης Σκυλλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Χρειάζεται αλλαγή του δικαίου σε

όλες τις πλευρές. Ίσως χρειάζεται και συνταγµατική αναθεώ-
ρηση. Μόνο που για τις αλλαγές αυτές έχουµε διαφορετική
άποψη απ’ ό,τι έχουν τα κόµµατα εξουσίας.

Η βασική λογική των κοµµάτων εξουσίας είναι να διευκολυν-
θούν οι επιχειρηµατίες, να έρθουν επενδύσεις, να προχωρήσει η
καπιταλιστική ανάπτυξη. Αυτό είναι η ουσία του ζητήµατος. Οι
όποιες προσαρµογές και στο δίκαιο θα είναι προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Εµείς αντίθετα είµαστε υπέρ των λαϊκών στρωµάτων και των
δικαιωµάτων τους. ∆υστυχώς, έχουν περάσει οι καιροί, έχει αλ-
λάξει η κατάσταση. Οι ανταγωνισµοί είναι σκληροί. Τα µνηµόνια
έρχονται και θα επανέρχονται, δηλαδή θα έχουµε συνεχώς απο-
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φάσεις, είτε οικονοµικού είτε κοινωνικού περιεχοµένου είτε πε-
ριεχοµένου που αφορούν τη δικαιοσύνη, που θα είναι σε αντι-
δραστικότερη και αντιλαϊκότερη κατεύθυνση.

Το µέγα πρόβληµα που πάει να αντιµετωπίσει αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι η έλλειψη προσωπικού, η έλλειψη γραµµατέων και
δικαστικών υπαλλήλων. Γενικά, οι υποδοµές δεν επαρκούν.
Υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις.

Αυτό το κρύβει ακόµη µια φορά η εισηγητική έκθεση. Το ανα-
γνωρίζει η Νέα ∆ηµοκρατία τελευταίως. Από την άλλη, όµως, τα
ψηφίζει τα νοµοσχέδια. Μάλιστα, υπάρχει και η εξής αντίφαση:
Σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί µε το νοµοσχέδιο για τη
διαµεσολάβηση, ενώ χθες στον αντίστοιχο θεσµό διαµεσολάβη-
σης στη διοικητική δικαιοσύνη ήταν αρνητική. Καταψήφισε τη
σχετική διάταξη. Λέει «ναι» µεν σε µερεµέτια που δεν αντιµετω-
πίζουν το ζήτηµα και χειροτερεύουν τις προϋποθέσεις της σω-
στής απονοµής της δικαιοσύνης. Λέει «Τι να κάνουµε; Είναι
αναγκαίο και θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.», όµως, δέχεται ότι
υπάρχει µεγάλο πρόβληµα που δεν αντιµετωπίζεται. ∆εν συµ-
φωνούµε µε αυτήν την προσέγγιση.

Το νοµοσχέδιο αυτό ξεκίνησε, για να εφαρµοστεί η σχετική
κοινοτική οδηγία και να αντιµετωπιστούν µε διαµεσολάβηση οι
διασυνοριακές διαφορές. Το ένα µέρος στη µία χώρα, το άλλο
µέρος στην άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα έπρεπε να
εφαρµοστεί ο θεσµός της διαµεσολάβησης που προβλέπεται
στην κοινοτική οδηγία.

Εµείς και µόνο γι’ αυτόν το λόγο θα µπορούσαµε να έχουµε
καταψηφίσει το νοµοσχέδιο, διότι αυτή η ρύθµιση αφορά έναν
κρίκο σε µια γενικότερη αλυσίδα και στο χώρο της ασφάλειας
και της δικαιοσύνης, που είναι ένας από τους χώρους που ενο-
ποιούνται, κοινοτικοποιούνται, στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όλα ξεκινούν από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Και όσον αφορά
το χώρο ασφάλειας και δικαιοσύνης, εξειδικεύονται τα όσα λέει
το Μάαστριχτ µε πενταετή προγράµµατα που αφορούν το χώρο
αυτό.

Και µόνο γι’ αυτούς τους λόγους εµείς θα µπορούσαµε να εί-
µαστε αντίθετοι. ∆ιότι η όλη προσπάθεια και µε το Μάαστριχτ και
µε την ενοποίηση του χώρου και την ενδυνάµωση του ενιαίου
χώρου, ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης, οδηγεί στο να
διευκολυνθεί περισσότερο η κίνηση και η ευελιξία του κεφαλαίου
και η λειτουργία της εσωτερικής αγοράς σε βάρος των λαϊκών
στρωµάτων όλης της Ευρώπης.

Με την αποδοχή αυτής της τροπολογίας, βρήκε την ευκαιρία
η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει το ζήτηµα της διαµεσολάβησης
και στο εσωτερικό της χώρας. ∆εν έχει αποδώσει µέχρι σήµερα
η εξώδικη επίλυση διαφορών και δεν ξέρω πόσο θα αποδώσει κι
αυτή η προσπάθεια που γίνεται.

Υπάρχει ένα ζήτηµα. Πρόκειται για ένα θεσµό εισαγόµενο από
το αγγλοσαξονικό δίκαιο. Εφόσον είναι σωστός αυτός ο θεσµός,
γιατί δεν τον εφαρµόζαµε τόσα χρόνια; Για ποιο λόγο δεν παρέ-
στη ανάγκη να τον εφαρµόσουµε; ∆ιότι θεωρούσαµε ότι δεν ήταν
σωστός ο θεσµός. Αλλιώς θα τον είχαµε υιοθετήσει εδώ και
πολλά χρόνια, πριν προκύψει η συσσώρευση υποθέσεων και ου-
σιαστικά η άρνηση απονοµής της δικαιοσύνης.

Οι εκατοντάδες χιλιάδες υποθέσεις που οφείλονται στην έλ-
λειψη δικαστών κ.λπ., είναι που δηµιουργούν αυτό το ζήτηµα. Αλ-
λιώς τέτοιοι θεσµοί θα είχαν εφαρµοστεί από παλιότερα.

Υπάρχει και το εξής επιχείρηµα: Αφού το δέχονται και τα δύο
µέρη της διαµεσολάβησης, γιατί είστε αντίθετοι; Κοιτάξτε, προ-
σπάθειες συµβιβασµού να τα βρουν οι δυο πλευρές, στην πράξη
γίνονται. Μεσολαβούν οι δικηγόροι, το κουβεντιάζουν και οι ίδιοι.
Τελικά καταλήγουν στο δικαστήριο. Εάν η δίκη γίνονταν γρήγορα
και εάν κόστιζε λίγα χρήµατα –συνολικά η απονοµή της δικαιο-
σύνης να κόστιζε λίγα χρήµατα- δεν θα πηγαίναµε σε θεσµούς
διαµεσολάβησης. Θα γίνονταν άτυπα προσπάθειες, όπως γίνο-
νται τώρα και µετά θα επιλύονταν στα δικαστήρια οι υποθέσεις
αυτές.

Εµείς δεν συµφωνούµε µε το διαµεσολαβητή, διότι πρόκειται
για ιδιώτη και όχι για δικαστή. Ο διαπιστευµένος διαµεσολαβητής
θα είναι δικηγόρος στην περίπτωση της εσωτερικής διαµεσολά-
βησης. Στη διασυνοριακή διαµεσολάβηση µπορεί και να µην είναι
δικηγόρος. Σε κάθε περίπτωση –ανεξάρτητα αν θα έχει τη µόρ-

φωση ή αν ήταν σωστός δικηγόρος, έµπειρος, αν εκπαιδεύτηκε
σωστά κ.λπ.- δεν είναι δικαστής. Υπάρχει ρητό άρθρο του Συ-
ντάγµατος που αναφέρει ότι ο καθένας έχει δικαίωµα στο φυ-
σικό δικαστή. Αυτός ο θεσµός έρχεται σε αντίθεση µε τη λογική
του Συντάγµατος, πολύ περισσότερο που δεν έχει τα εχέγγυα
του δικαστή. Θα µου πείτε: Όλοι οι δικαστές είναι σωστοί; ∆εν εί-
δατε τι έγινε µε το παραδικαστικό; ∆εν είπαµε ότι όλοι είναι σω-
στοί. Εν πάση περιπτώσει λειτουργεί, ανεξάρτητα αν παίζουν
όλοι το ρόλο τους όπως θα έπρεπε να τον παίζουν. Άλλο αυτό και
άλλο ένας ιδιώτης. Πρόκειται για ιδιωτικοποίηση µέρους της
απονοµής της δικαιοσύνης. Θα έχουµε και άλλα τέτοια παρα-
δείγµατα στην πορεία και γι’ αυτό είµαστε αντίθετοι.

Στη δικονοµία υπάρχουν εγγυήσεις, στοιχειώδης κανόνες. Εδώ
δεν υπάρχει κανένας κανόνας για το πως θα λειτουργεί το σύ-
στηµα της διαµεσολάβησης. Θα υπάρξει µόνο ένας κώδικας δε-
οντολογίας, που δεν µπορεί να αντικαταστήσει και να αναπλη-
ρώσει τους δικονοµικούς κανόνες που υπάρχουν στα δικαστή-
ρια. Έτσι, το αδύνατο µέρος θα βρίσκεται ακόµη σε πιο δύσκολη
θέση -βρίσκεται που βρίσκεται σε αδύναµη θέση- διότι θα πη-
γαίνει στο διαµεσολαβητή και θα καταλαβαίνει ακόµη καλύτερα
και διά στόµατος του διαµεσολαβητή, ότι αν προχωρήσει η υπό-
θεση στο δικαστήριο, θα κρατήσει τόσα χρόνια και θα πληρώσει
τόσα χρήµατα. Ενώ έτσι θα γλιτώσει χρόνο και χρήµα.

Αντί να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα µε περισσότερους δικα-
στές, περισσότερες υποδοµές και άρα, να έχουµε τσάµπα, δω-
ρεάν απονοµή της δικαιοσύνης, χωρίς να πληρώνονται υπέ-
ρογκες αµοιβές σε κάποιους δικηγόρους -που αναγκάζονται να
δίνουν αυτοί που νιώθουν ανασφάλεια, εν πάση περιπτώσει- ερ-
χόµαστε και λέµε ότι ένας ιδιώτης που θα τηρεί έναν κώδικα δε-
οντολογίας, θα υποκαθιστά τον φυσικό δικαστή.

Εµείς ως επιχείρηµα χρησιµοποιήσαµε στην επιτροπή το πα-
ράδειγµα της εργατικής διαφοράς και µας είπε ο κύριος Υπουρ-
γός ότι δεν συµπεριλαµβάνονται οι εργατικές διαφορές. Μετά τη
συζήτηση, όµως, είπε ότι στο µέλλον σκέπτονται να εντάξουν και
τις εργατικές διαφορές κι αν κατάλαβα καλά και τις φορολογικές
διαφορές ή µέρος των φορολογικών διαφορών.

Πού πάµε κατά αυτόν τον τρόπο; ∆εν ξέρω αν συµφωνεί η Νέα
∆ηµοκρατία µε αυτά τα πράγµατα, δηλαδή στο σκεπτικό της Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος να υπάρχει «σκούπα» για όλα αυτά
που ξέραµε, που σπουδάσαµε στη Νοµική Σχολή ως βασικές
αρχές του δικαίου µας.

Εµπλέκονται σ’ αυτήν την υπόθεση και οι δικηγορικοί σύλλογοι
και τα επιµελητήρια, µε τους µηχανισµούς δηλαδή πιστοποίησης
των διαµεσολαβητών. Θα παρίστανται και οι δικηγόροι. Αυτό
είναι παραχώρηση στους δικηγόρους για να µην αντιδράσουν σ’
αυτήν τη λογική. ∆εν µας περιποιεί τιµή να µεταχειριζόµαστε έτσι
τον δικηγορικό κλάδο.

Τέλος, αρνητικό είναι ότι παρεµποδίζεται, περιορίζεται η δη-
µοσιότητα της δίκης. Όλες οι δίκες γίνονται δηµόσια, δεν υπάρ-
χουν κρυφά χαρτιά. Εδώ υπάρχουν πολλά κρυφά χαρτιά. Ο
διαµεσολαβητής θα µπορεί να κρατά για τον εαυτό του τις εµπι-
στευτικές πληροφορίες, κάτι που στη δηµόσια δίκη δεν υπάρχει.

Για όλους αυτούς τους λόγους, εµείς είµαστε αντίθετοι και επί
της αρχής και στο σύνολο των άρθρων που αφορούν αυτόν το
θεσµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πραγµατικά µε ενδιαφέρον άκουσα -και θα µπω άµεσα στο νο-

µοσχέδιο- ό,τι ειπώθηκε από τον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας αναφορικά µε την ανάγκη µιας πραγµατικής αναθεώρησης
-στη βάση ουσιαστικά- του Συντάγµατος, µε βάση τις νεότερες
ανάγκες που υπάρχουν, µε βάση τις σηµερινές κοινωνικές ανα-
γκαιότητες. Ενδεχοµένως µια τέτοια πραγµατική αναθεώρηση
που θα άγγιζε ακόµη και δοµές και µη αναθεωρητέες διατάξεις,
θα µπορούσε να ήταν η νέα συµφωνία του πολιτικού κόσµου µε
τους πολίτες. Κάποια στιγµή θεσµικά δεν θα µπορούσαµε να συ-
ζητήσουµε την πλήρη εξάλειψη των σχέσεων εκτελεστικής και
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νοµοθετικής εξουσίας; ∆ηλαδή, όσοι είναι Υπουργοί να µην µπο-
ρούν να είναι Βουλευτές; ∆εν θα µπορούσαµε να συζητήσουµε
κάποια στιγµή ότι αυτός που διατηρείται σε θέση Υπουργού, δεν
θα µπορεί να πολιτεύεται ως Βουλευτής στις επόµενες αµέσως
εκλογές, ώστε να περιορίζεται το πελατειακό σύστηµα; ∆εν θα
µπορούσαµε να συζητήσουµε ότι η θητεία θα είναι τέσσερα έτη
υποχρεωτικά παρά µόνο αν χαθεί η αρχή της δεδηλωµένης, ώστε
να µην είναι έρµαιο; ∆εν θα µπορούσαµε να συζητήσουµε, ώστε
η Κυβέρνηση να µην πιέζεται κάθε φορά µε το «πηγαίνετε, πη-
γαίνετε σε εκλογές»;

Τέτοιες θεσµικές αλλαγές θεωρώ ότι θα µπορούσαν να συζη-
τηθούν µε µία ευρύτητα πνεύµατος στη λογική του να πάµε,
όπως και στην πλήρη ελευθερία της δικαιοσύνης, να πούµε ότι
δεν θα µπορεί η ηγεσία της δικαιοσύνης να διορίζεται από τον
Υπουργό ή το Υπουργικό Συµβούλιο ακόµα και µε τις τελευταίες
διατάξεις που υπήρξαν µε κάποια παρουσία του νοµοθετικού σώ-
µατος, δηλαδή την ακρόαση από τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
Είναι θέµατα που κάποια στιγµή θα µπορούσαν να ανοίξουν και
να συζητηθούν.

Αν θέλετε την άποψή µου, θεωρώ ότι το Σύνταγµα θα πρέπει
να είναι ένα ευέλικτο κείµενο µε σύντοµες διατάξεις και όχι τελικά
να ρυθµίζονται τα πάντα µέσα στο Σύνταγµα όπως έγινε και στην
Αναθεώρηση του 2001 ειδικά όπου µπήκαν θέµατα που δεν άπτο-
νται συνταγµατικού επιπέδου. Αναφέροµαι χαρακτηριστικά στον
βασικό µέτοχο. Το Σύνταγµα πρέπει να έχει τις γενικές κατευ-
θύνσεις στη δοµή του πολιτεύµατος, στα ατοµικά και κοινωνικά
δικαιώµατα, στη διάκριση των εξουσιών και όχι να λύνει άλλης
φύσεως θέµατα. ∆εν είναι βέβαια της παρούσης αυτό, αλλά
επειδή το έθιξε ο κ. ∆ένδιας, έκανα µία σύντοµη τοποθέτηση.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά αυτό το νοµοθέτηµα είναι ένα
καλό νοµοθέτηµα και είναι στη σωστή κατεύθυνση. Εγώ οφείλω
να παραδεχτώ –το έχω δει και σε άλλα νοµοθετήµατα και είναι
σηµαντικό- ότι δεν µένετε στο να εφαρµόζετε οδηγίες και να τις
φέρνετε όπως έρχονται. Πιστεύω ότι αυτή είναι η δουλειά της
εκτελεστικής εξουσίας όταν φέρνει οδηγίες. Θα πρέπει να κάνει
τις απαιτούµενες προσαρµογές τις οποίες θα συζητάµε γιατί η ει-
κόνα πολλές φορές είναι να έρχεται µία οδηγία, να µην βλέπουµε
τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και απλώς να την εφαρµό-
ζουµε. Εδώ πέρα λοιπόν, πράγµατι, υπάρχουν και κάποιες αλλα-
γές προς την κατεύθυνση του να δούµε τα πραγµατικά δεδοµένα
που υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Άλλο το Ποινικό ∆ίκαιο που
είναι ο σκληρός πυρήνας της πολιτείας -εκεί πέρα πραγµατικά
δεν θα µπορούσαµε να µπούµε σε διάφορες συζητήσεις για την
εξουσία που µπορεί να έχουν τα µέρη- άλλο το ∆ιοικητικό ∆ίκαιο
που εκεί πέρα έχουµε την προστασία του πολίτη έναντι του κρά-
τους από ενδεχόµενες παρεµβάσεις και παραβάσεις της διοίκη-
σης και άλλο το Αστικό ∆ίκαιο το οποίο κυρίως βρίσκεται στη
σφαίρα της ιδιωτικής πρωτοβουλίας.

Γι’ αυτόν το λόγο δεν µπορώ να αντιληφθώ τους φόβους και
τις ενστάσεις που ακούγονται όταν το αστικό δίκαιο είναι στην
πλήρη ευχέρεια των µερών όχι µόνο γιατί το λέει εδώ το νοµο-
θέτηµα, αλλά αν τα µέρη θέλουν θα πάνε στα δικαστήρια, αν
έλθει στο ένα από τα δύο µέρη µία καλή προσφορά, µπορεί να
την αποδεχθεί και να µη συνεχίσει τη διαδικασία.

Ακόµα και στο φόβο που έχει αναπτυχθεί αναφορικά µε τα ερ-
γασιακά θέµατα –που βέβαια δεν ρυθµίζονται εδώ- θεωρώ ότι και
ο εργοδότης -που βρίσκεται σε µια πιο ισχυρή θέση- αν θέλει να
κλείσει την υπόθεση µε τον εργαζόµενο, θα βρει τρόπο να την
κλείσει. Αν ζητάει ο άλλος δεκαπέντε χιλιάδες ευρώ και ξέρει ότι
µε τα εργατικά όπως είναι σήµερα θα πάρει δικάσιµο το 2012 και
θα µπορέσει να πάρει µία αναβολή και θα πάει να δικάσει την υπό-
θεσή του το 2013, πιστέψτε µε ότι εύκολα και ο εργαζόµενος εκεί
πέρα, µόλις θα έλθει ο άλλος και θα του πει «οκτώ χιλιάδες, εν-
νιά χιλιάδες» και ο ίδιος ο δικηγόρος του θα του πει ότι «αποτέ-
λεσµα απ’ αυτήν την υπόθεση θα έχουµε το 2013», θα πάει.

∆εν πιστεύω ότι επειδή έρχεται µία διαµεσολάβηση, βρίσκεται
σε χειρότερη θέση το αδύναµο µέρος, διότι στην πράξη όπως
λειτουργεί η δικαιοσύνη µε τις καθυστερήσεις που υπάρχουν,
όποιος χρειάζεται λεφτά θα πάει. Ας µην πούµε µόνο για τον ερ-
γαζόµενο αλλά και για ένα θύµα απάτης που το έχουν εξαπατή-

σει και έχει χάσει εκατό χιλιάδες ευρώ. Πιστέψτε µε ότι χθες
πήγα στο πολυµελές και πήρα δικάσιµο για τις 21 Μαΐου του
2013 και βάλτε και µια αναβολή που τη δίνουν πάντα τα δικα-
στήρια, πήγαµε δηλαδή κατά τον Οκτώβριο του 2014 και εννιά
µήνες να βγει η απόφαση, φτάσαµε στα µέσα του 2015. Αν δεν
είναι άµεσα εκτελεστή η απόφαση γιατί συνήθως δεν έχουν να
πληρώσουν το παράβολο και έχουν αναγνωριστική αγωγή, περι-
µένουµε και το εφετείο, φτάσαµε δηλαδή το 2016. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα στην πολιτική δίκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Η αστική διαµεσολάβηση είναι στη σωστή κατεύθυνση, αν θέ-
λετε, κύριε Υπουργέ, και σε επίπεδο φυσιογνωµίας διότι πολλές
φορές τα µέρη επιλέγουν µία δικαστική διαδικασία ενώ πολλά
θέµατα µπορούν να λυθούν εξωδικαστικά. Αυτό που πρέπει να
σας προβληµατίσει –αυτό ήταν και η βάση της συζήτησης στην
επιτροπή- είναι το πώς θα λειτουργήσει αυτός ο θεσµός. Το
214α’ του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας –το λέω για όσους δεν
είναι νοµικοί- λέει ότι: τα µέρη, όταν έχουν διαφορά που είναι στα
πολυµελή πρωτοδικεία, δηλαδή άνω των ογδόντα χιλιάδων ευρώ,
προκειµένου να µπορέσουν να πάνε να δικάσουν αυτή την
αγωγή, υποχρεωτικά θα πρέπει να κάνουν συµβιβαστική επίλυση
της διαφοράς, δηλαδή να συναντηθούν και να συζητήσουν για
το αν µπορούν να λύσουν τη διαφορά τους. ∆υστυχώς αυτός,
ένας σχετικά σοφός θεσµός όταν ψηφίστηκε στον Κώδικα Πολι-
τικής ∆ικονοµίας, έµεινε ένα γράµµα και πρακτικά τι γίνεται; ∆εν
εµφανίζονται ποτέ τα µέρη και γίνεται ένα πρακτικό αποτυχίας.

Κύριε Υπουργέ, ίσως θα µπορούσαµε να εξετάσουµε µήπως
είναι υποχρεωτική η παρουσία στη συµβιβαστική επίλυση της
διαφοράς, δηλαδή να µη δίνεται η δυνατότητα του να µην προ-
σέλθει το άλλο µέρος, να έχει ενδεχοµένως κάποιες κυρώσεις
στα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη συζήτηση της αγωγής.
Θα µου πείτε: Αν δεν υπάρχει βούληση, θα βρεθεί ένα αποτέλε-
σµα; Πολλές φορές όµως ειδικά όπου έχουµε να κάνουµε µε νο-
µικά πρόσωπα, αυτά τα θεωρούν πολύ τυπικά. Χαρακτηριστικά
αναφέρω περιπτώσεις που µπορείτε να τις δείτε και στην πρα-
κτική όπου ο εναγόµενος είναι ένα νοσοκοµείο, λόγου χάριν, που
µόλις δει ότι η αγωγή πάει το 2013, δεν ασχολείται καθόλου και
ασχολείται είκοσι-είκοσι πέντε µέρες πριν την αγωγή, δεν εµφα-
νίζεται στη συµβιβαστική επίλυση της διαφοράς καθώς έχει το
δικαίωµα, µε αποτέλεσµα απλώς να έχουµε µία τυπική διαδικα-
σία, ενώ ενδεχοµένως αν γινόταν αυτή η συνάντηση σ’ ένα προη-
γούµενο χρόνο –γιατί η συµβιβαστική επίλυση συνήθως µπαίνει
γρήγορα- µπορεί να υπήρχε ένα αποτέλεσµα. Θα εξαναγκαζό-
ταν δηλαδή το νοµικό πρόσωπο να κοιτάξει νωρίτερα την υπό-
θεση και να φτάσει σ’ ένα αποτέλεσµα. Αυτό είναι κάτι που θα
µπορούσαµε να συζητήσουµε.

Για την αστική διαµεσολάβηση το µεγάλο στοίχηµα, κύριε
Υπουργέ, είναι πώς θα ενηµερωθεί ο πολίτης σωστά –το βάζετε
αυτό µέσα στις διατάξεις και ειδικά στο άρθρο 13 ή 14, αν θυ-
µάµαι καλά, για την ανάγκη ενηµέρωσης του κοινού- αλλά και
πώς θα πιστέψει σ’ αυτήν τη διαδικασία.

Πρέπει να καταλάβουµε κάτι: η αστική διαµεσολάβηση δεν εί-
ναι η διαιτησία. Ο διαµεσολαβητής δεν αποφασίζει αλλά ουσια-
στικά παίρνει τις θέσεις των µερών και προσπαθεί µε αµοιβαίες
συζητήσεις µε τα µέρη να τα οδηγήσει σ’ ένα αποτέλεσµα. ∆εν
είναι δηλαδή ένα στάδιο διαιτησίας που βγαίνει µία απόφαση και
η απόφαση αυτή µπορεί να έχει εκτελεστό χαρακτήρα. Άρα
υπάρχει ένα κίνητρο να πάνε τα µέρη εκεί. Για ποιο λόγο υπάρ-
χει κίνητρο; Πρώτον, διότι τα πρακτικά σε περίπτωση που δεν
υπάρξει συµφωνία των µερών, δεν χρησιµοποιούνται πουθενά.
∆εν κρατούνται µάλλον πρακτικά, αλλά δεν χρησιµοποιείται και
πουθενά η µαρτυρία του διαµεσολαβητή. Άρα τι µπορούµε να πε-
τύχουµε; Από µία διαδικασία µπορεί ενδεχοµένως το µέρος που
πολύ πιθανά θα χάσει την αγωγή να ενηµερωθεί ή να καταλάβει
από τη διαδικασία ότι η υπόθεσή του δεν προχωρά, χωρίς να έχει
τον κίνδυνο αυτό να µαθευτεί σ’ ένα επόµενο στάδιο, αλλά σί-
γουρα µπορεί να το προβληµατίσει και να πει: «Αφού βλέπω, έχω
µία εικόνα, δεν έχω θολωθεί ενδεχοµένως και από το νοµικό µου
συµπαραστάτη που θα θέλει σώνει και καλά να κάνουµε την
αγωγή, µήπως τελικά πρέπει να επανεξετάσω το θέµα;».
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Για να προχωρήσουµε όµως τη διαµεσολάβηση, θα πρέπει να
την πιστέψει οπωσδήποτε η δικηγορική κοινότητα. Θα πρέπει να
την πιστέψουν οι συνάδελφοι δικηγόροι και να επενδύσουν σ’
αυτό το θεσµό. Πιστεύω ότι και ο δικηγορικός κόσµος θα το πι-
στέψει διότι σήµερα όπως είναι οι διαδικασίες αντικειµενικά είναι
ασύµφορη η όλη διαδικασία.

Κύριοι συνάδελφοι, µην κοροϊδευόµαστε. Ο δικηγόρος στην
Ελλάδα πληρώνεται κυρίως στο ακροατήριο. Όταν λοιπόν τα
ακροατήρια είναι το 2013, ένας νέος δικηγόρος που θα ξεκινήσει
τώρα να κάνει αγωγές σίγουρα µπορεί να πιστέψει σ’ έναν θεσµό
που εξωδικαστικά θα λύσει την υπόθεση και ενδεχοµένως προ-
φανώς, επειδή θα έχει λυθεί, θα πάρει και την αµοιβή του.

Παρ’ όλο που ο διαµεσολαβητής σ’ όλη την υπόλοιπη Ευρώπη
δεν χρειάζεται να είναι δικηγόρος, ένα πρώτο στάδιο ίσως είναι
σωστό. Προβληµατίζοµαι εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ, αλλά ίσως
αυτό είναι σωστό και καταλήγω ότι είναι σωστό, διότι για έναν
καινούργιο θεσµό ας έχουµε τα εχέγγυα ενός ανθρώπου που θα
γνωρίζει τη νοµική επιστήµη. Μακάρι να προχωρήσει αυτός ο θε-
σµός και να µας απασχολήσει σ’ ένα άλλο στάδιο το ότι δεν χρει-
άζεται ο διαµεσολαβητής να είναι δικηγόρος.

Λέχθηκε επίσης η παράσταση να γίνεται µε δικηγόρους. Είτε
µπει είτε δεν µπει, σωστό είναι που µπαίνει γιατί πρέπει να δια-
σφαλίζουµε τα µέρη, αλλά θεωρώ ότι ούτως η άλλως η πρωτο-
βουλία πάλι θα είναι στον δικηγορικό κόσµο. ∆εν νοµίζω κάποιος
να πάει στη διαµεσολάβηση ακόµα και αν είχε τη δυνατότητα
χωρίς δικηγόρο.

Θα ήθελε να είχε κάποιον άνθρωπο να µπορεί να παρακολου-
θεί την όλη κουβέντα και αυτά που λέει ο διαµεσολαβητής κατά
πόσο ευσταθούν.

Μια ένσταση που έχουµε και εµείς, αλλά ψηφίζουµε βέβαια τα
άρθρα είναι γι’ αυτόν τον εκτελεστό τίτλο, κύριε Υπουργέ, στο
άρθρο 9 παράγραφος 3. Μας προβληµατίζει γιατί λόγου χάρη
µια επιταγή αυτήν τη στιγµή δεν είναι εκτελεστός τίτλος. Πρέπει
να βγάλει ο άλλος µια διαταγή πληρωµής, ένα ιδιωτικό συµφω-
νητικό που γίνεται εκτός διαµεσολάβησης. ∆ηλαδή, αν µαζευ-
τούν τα µέρη και συµφωνήσουν και πουν «µην κάνεις αγωγή, σου
χρωστάω τις 30.000 ευρώ, δεν µπορώ να τις πληρώσω και υπο-
γράφουµε ένα συµφωνητικό», αυτό από µόνο του δεν είναι εκτε-
λεστός τίτλος. Έχει µια διαδικασία για να γίνει εκτελεστός τίτλος.

Για ποιο λόγο στο πρακτικό της διαµεσολάβησης να το πάµε
άµεσα εκτελεστό τίτλο; Γιατί να µην έχει τα χαρακτηριστικά που
έχει η επιταγή, ο εξώδικος συµβιβασµός που µπορεί ο άλλος να
πάει να βγάλει µια διαταγή πληρωµής; Και σας λέω ότι είναι νο-
µική κυρίως η ένσταση. Για ποιο λόγο από µόνο του να αποτελεί
εκτελεστό τίτλο; Είναι ένας νοµικός προβληµατισµός. ∆εν µας
οδηγεί βέβαια στο να καταψηφίσουµε. Αλλά µήπως αλλάζει τη
φυσιογνωµία των εκτελεστών τίτλων, όπως είναι στο 904 του Κώ-
δικα Πολιτικής ∆ικονοµίας;

Μια άλλη ένσταση που είχαµε -σε µεγάλο βαθµό µας πείσατε
βέβαια- από την συζήτηση στην επιτροπή, είναι πότε αίρεται το
απόρρητο της διαµεσολάβησης. Βάζετε εδώ κάποιους όρους.
Λέτε «είτε να είναι κανόνας δηµοσίας τάξεως είτε να αφορά την
προστασία της ανηλικότητας, ή της σωµατικής ακεραιότητας και
ψυχικής υγείας». Τα δεύτερα τα καταλαβαίνουµε. Είναι ξεκά-
θαρα. Αν ο διαµεσολαβητής από τη διαδικασία καταλάβει ότι κιν-
δυνεύει ανήλικο άτοµο ή ότι κινδυνεύει η σωµατική και ψυχική
ακεραιότητα µερών, να µην υπάρχει δυνατότητα απορρήτου.

Όµως, κανόνας δηµοσίας τάξεως λόγου χάρη είναι η κατα-
χρηστική άσκηση δικαιώµατος, το 281 του Α.Κ.. ∆ηλαδή, ότι κά-
ποιος ασκεί το δικαίωµά του καταχρηστικά. Κοιτάξτε τι κίνδυνος
υπάρχει εκεί. Ο διαµεσολαβητής να διαµορφώσει µια εντύπωση
ότι το ένα µέρος ασκεί καταχρηστικά την απαίτησή του και εν-
δεχοµένως µε κάποιες διαβουλεύσεις που θα υπάρξουν να εµ-
φανιστεί σε ένα δικαστήριο και να πει «πράγµατι αυτό ασκείται
καταχρηστικά. Κανόνας δηµοσίας τάξεως». Και αυτό δεν το λέω
µε την έννοια ότι δεν πιστεύω ότι µπορεί να είναι φερέγγυα
άτοµα οι διαµεσολαβητές, αλλά ότι η διάταξη αυτή όπως µπαίνει
µπορεί να είναι λόγος αποτροπής των µερών να επιλέξουν τη δια-
µεσολάβηση. Εκεί λοιπόν, είχαµε έναν προβληµατισµό.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι είναι προς
την σωστή κατεύθυνση το νοµοθέτηµα. Από µόνο του δεν µπορεί

να προσφέρει τίποτα. Μακάρι να το πιστέψει ο νοµικός κόσµος.
Μακάρι να το πιστέψει το υπουργείο σας και να το προωθήσει.
Και µακάρι να δούµε να διαφηµίζονται περιπτώσεις µεγάλων, εν-
δεχοµένως, διαφορών που θα απασχολούν τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης να µη λύνονται στις αίθουσες των δικαστηρίων,
αλλά να λύνονται στη διαµεσολάβηση. Αυτή θα είναι η καλύτερη
διαφήµιση του θεσµού. Και µακάρι αυτός ο αµιγώς φιλελεύθε-
ρος θεσµός ότι, δηλαδή, αφήνουµε τα µέρη να ρυθµίζουν πιο εύ-
κολα τις διαδικασίες, να βρει ανταπόκριση στην ελληνική
κοινωνία.

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να επενδύσουµε σ’ αυτό το θεσµό
όπως πρέπει να επενδύσουµε και στο 214α του Κώδικα Πολιτικής
∆ικονοµίας, τη συµβιβαστική επίλυση της διαφοράς και να ανα-
ζητήσουµε τους λόγους για τους οποίους απέτυχε αυτός ο θεσµός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πλεύρη, ειδικό αγορητή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνασπισµού.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Μουλόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς για δώδεκα λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενδιαφέρουσες οι απόψεις για

αναθεώρηση του Συντάγµατος. Αλλά αν δεν κάνω λάθος ένα Σύ-
νταγµα αναθεωρηµένο ή όχι θα πρέπει να τηρείται.

Και έχω την εντύπωση ότι ως προς την τήρηση του Συντάγµα-
τος τον τελευταίο καιρό έχουµε αρκετά προβλήµατα από την
πλευρά της Κυβέρνησης.

Εµείς κρίνουµε πως το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θα µπο-
ρούσε να συµβάλει σε ταχύτερη επίλυση διαφορών, αποσυµφό-
ρηση των δικαστηρίων και µείωση του κόστους δικαστικής
προστασίας. Πρόκειται για µια τεχνική µέσω της οποίας πιστο-
ποιηµένοι διαµεσολαβητές ερευνούν εναλλακτικές λύσεις και επι-
χειρούν να καταλήξουν σε συµφωνία κοινά αποδεκτή έτσι ώστε
η υπόθεση να µην εισαχθεί στα δικαστήρια.

Η προσέγγιση όµως του νοµοσχεδίου έρχεται σε πλήρη αντί-
θεση µε το άρθρο 3β της οδηγίας 2008/52 της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης η οποία αναφέρει «ως διαµεσολαβητής νοείται ο οιοσδήποτε
τρίτος από τον οποίο ζητείται να αναλάβει διαµεσολάβηση µε κα-
τάλληλο αποτελεσµατικό και αµερόληπτο τρόπο ανεξαρτήτως
της ονοµασίας ή του επαγγέλµατός του στο αντίστοιχο κράτος
µέλος».

Πιστεύουµε ότι εκεί υπάρχει πρόβληµα. Το έχουµε πει και στην
επιτροπή. Πιστεύουµε ότι δεν προάγουν το θεσµό της διαµεσο-
λάβησης αποκλεισµοί εκ των προτέρων, επαγγελµατικών κλά-
δων. Κανένα κράτος δεν διαθέτει τέτοιους περιορισµούς που
περιορίζουν αντί να προωθούν το θεσµό αυτό.

Κατά την άποψή µας, ο διαµεσολαβητής πρέπει να είναι ικα-
νός. Και ικανοί δεν είναι µόνο και δεν είναι πάντα οι δικηγόροι. Το
επάγγελµα του διαµεσολαβητή πρέπει να αξιολογείται µε βάση
την ικανότητα και αξιοπιστία του διαµεσολαβητή ανεξάρτητα από
τον επαγγελµατικό κλάδο που προέρχεται.

Οι διατάξεις του νοµοσχέδιου θα εφαρµόζονται τόσο στη δια-
µεσολάβηση σε διασυνοριακές διαφορές όσο και σε εγχώριες
διαφορές. Αυτό δηµιουργεί διαµεσολαβητές δύο ταχυτήτων,
αφού στις εγχώριες διαφορές το έργο του διαµεσολαβητή ανα-
τίθεται σε δικηγόρο ύστερα από πιστοποίηση και διαπίστευση
από αρµόδιους φορείς.

Στις περιπτώσεις όµως των διασυνοριακών διαφορών κατά την
έννοια των διατάξεων του άρθρου 2 της κοινοτικής οδηγίας πα-
ρέχεται η δυνατότητα στα µέρη να ορίσουν ως διαπιστευµένο δια-
µεσολαβητή τρίτο πρόσωπο που δεν είναι δικηγόρος. ∆ηλαδή, έχει
άλλες επιστηµονικές ιδιότητες. Εποµένως, αυτό που είπα και πριν,
ότι θα υπάρχουν και άλλες ειδικότητες διαµεσολαβητή πλην των
δικηγόρων για τις διασυνοριακές διαφορές, αλλά όχι για τις εγ-
χώριες. Εµείς πιστεύουµε ότι το ποιος θα είναι ο διαµεσολαβη-
τής θα πρέπει να το αποφασίσει ο ενδιαφερόµενος.

Και θέλω να αναφέρω από την εµπειρία που υπάρχει στο εξω-
τερικό όπου εφαρµόζεται αυτός ο θεσµός -το είπα και στην επι-
τροπή- η διαµεσολάβηση των ψυχολόγων σε οικογενειακές
διαφορές έχει κριθεί και έχει αποδειχθεί ότι είναι πιο πολύτιµη
από τον αν ήταν δικηγόρος.
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Ολοκληρώνοντας, κατανοώ ότι υπάρχουν επιχειρήµατα υπέρ
και κατά του δικηγόρου διαµεσολαβητή. Κατανοώ αυτά που είπε
ο υπουργός. Όµως υπάρχουν επιχειρήµατα υπέρ και κατά του
µη δικηγόρου διαµεσολαβητή. Πιστεύουµε ότι ο νοµοθέτης οφεί-
λει να αφήσει το επάγγελµα ανοιχτό και ας επιλέξουν τα άτοµα
που θα προσφύγουν στη διαµεσολάβηση τι είδους διαµεσολα-
βητή θέλουν.

Όπως είπα και στην αρχή ας έχει την επιλογή ο πολίτης τι εί-
δους διαµεσολαβητή θα επιλέξει.

Γι’ αυτόν το λόγο θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βασίλειο Μουλόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδων Μοσχόπουλος, Βουλευτής
Κεφαλληνίας του ΠΑΣΟΚ για επτά λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, προχωρούµε

σήµερα στη θεσµοθέτηση ενός νέου, σύγχρονου θεσµού για την
επίλυση αστικών και εµπορικών διαφορών. Προχωρούµε στη θε-
σµοθέτηση ενός εναλλακτικού τρόπου επίλυσης ιδιωτικών δια-
φορών πρωτόγνωρου για τη χώρα µας που ξεφεύγει από το
συνηθισµένο µοντέλο της διοίκησης. Προχωρούµε µε το παρόν
νοµοσχέδιο στη θεσµοθέτηση της διαδικασίας διαµεσολάβησης
σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις που η σύγχρονη έννοµη
τάξη οφείλει να προσφέρει στους πολίτες ως προαιρετική, µη
δεσµευτική αλλά καθαρά ιδιωτική µέθοδο επίλυσης των διαφο-
ρών που επαφίεται στην πρωτοβουλία των µερών εσωτερικών ή
διασυνοριακών.

Προχωρούµε στην ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου που
προήλθε από διαβούλευση, συζήτηση και µελέτη. Και θεωρώ
χρέος µου εδώ να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων αλλά και
όλους τους πολίτες, φορείς και Βουλευτές όλων των πτερύγων
που συνέβαλαν στην βελτίωσή του κατά τη διάρκεια της διαβού-
λευσης και της εποικοδοµητικής συζήτησης στην αρµόδια κοι-
νοβουλευτική επιτροπή µε τις προτάσεις και υποδείξεις τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµί-
σεις που κάνουν ελκυστική την επίλυση αστικών και εµπορικών
υποθέσεων που επιτρέπει το εφαρµοστέο δίκαιο, µε τη διαδικα-
σία της διαµεσολάβησης. Και αυτό γιατί διασφαλίζει την εχεµύ-
θεια και την εµπιστευτικότητα της όλης διαδικασίας, αφού δεν
επιτρέπει την κοινοποίηση οποιασδήποτε πληροφορίας, που
αντλεί ο διαµεσολαβητής από το ένα µέρος στο άλλο, χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη τους.

Απαγορεύει την κατάθεση, ως µαρτύρων, σε δικαστική ή διαι-
τητική διαδικασία όλων όσων εµπλέκονται στη διαµεσολαβητική
διαδικασία.

∆εν επιτρέπει να διαταχθεί από οποιαδήποτε δικαστική αρχή η
αποκάλυψη πληροφορίας που έχει προέλθει από τη διαδικασία της
διαµεσολάβησης, εκτός άκρως εξαιρετικών περιπτώσεων που αφο-
ρούν την προστασία ανηλίκων, τη ζωή και την ψυχική υγεία.

Είναι πράγµατι θετικό το έργο του διαµεσολαβητή στις εγχώ-
ριες διαφορές. Και είναι θετικό να ανατίθεται σε δικηγόρο,
ύστερα βέβαια από πιστοποίηση και διαπίστευση από τους αρ-
µόδιους φορείς. Και αυτό γιατί έχει υψηλό επίπεδο νοµικών γνώ-
σεων, διαθέτει εµπειρία από την καθηµερινή επαγγελµατική του
ενασχόληση στα δικαστήρια και εµπνέει σιγουριά στα δύο µέρη,
αφού είναι επιλογή τους ως πρόσωπο κοινής αποδοχής.

Για τις διασυνοριακές διαφορές ο διαµεσολαβητής µπορεί να
είναι και άλλο πρόσωπο, διαπιστευµένο και πιστοποιηµένο, για
λόγους ενοποίησης, κυρίως, των κανόνων που διέπουν αντίστοι-
χες διατάξεις των κρατών – µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία της διαµεσολάβη-
σης χαρακτηρίζεται από ευελιξία, αφού η πορεία της προσδιο-
ρίζεται ελεύθερα από το διαµεσολαβητή σε συνεργασία µε τα
µέρη, ελέγχεται από τους ίδιους και σε αυτούς εναπόκειται το
πώς και το πότε θα επιλέξουν να επιλύσουν τη διαφορά τους, αν
θα καταλήξουν σε φιλικό διακανονισµό ή θα αποτύχουν και θα
προσφύγουν σε δικαστική επίλυση.

Είναι κατανοητό ότι µε τη διαδικασία αυτή αποφεύγονται ση-
µαντικές δαπάνες και κερδίζεται πολύτιµος χρόνος. Συναποφα-

σίζεται αν θα συµπεριληφθούν πρόσθετα κριτήρια στην επίλυση
της υπόθεσής τους, κάτι που δεν µπορούσε να γίνει µε τη δικα-
στική επίλυση και δηµιουργείται στα µέρη ικανοποίηση της φιλι-
κής επίλυσης της διαφοράς τους.

Το νοµοσχέδιο, όµως, εξασφαλίζει και την ποιότητα των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών από το διαµεσολαβητή, αφού προβλέπει
µε σαφήνεια τους φορείς κατάρτισης, που συνιστούν από κοινού
ένας τουλάχιστον δικηγορικός σύλλογος κι ένα τουλάχιστον επι-
µελητήριο.

Οι όροι, οι προϋποθέσεις άδειας λειτουργίας των φορέων κα-
τάρτισης, τα προγράµµατα εκπαίδευσης, τα προσόντα των εκ-
παιδευτών, οι κυρώσεις που θα επιβάλλονται στους φορείς όταν
δεν τηρούν τις υποχρεώσεις τους, καθορίζονται µε προεδρικά
διατάγµατα µετά από πρόταση των συναρµόδιων Υπουργών.

Προβλέπεται, ακόµη, φορέας πιστοποίησης διαµεσολαβητών,
ο τρόπος πιστοποίησης και διαπίστευσής τους, καθώς επίσης θε-
σπίζεται Κώδικας ∆ιαπιστευµένων ∆ιαµεσολαβητών µε επιβολή
συγκεκριµένων κυρώσεων.

Τέλος, για να ενθαρρυνθεί η χρήση της διαµεσολάβησης και
να επιτύχει η άµεση εκτέλεση της συµφωνίας που επιτεύχθηκε
κατά τη διαδικασία αυτή, χωρίς την εµπλοκή άλλων δικαστικών
διαδικασιών, συντάσσεται σχετικό πρακτικό από το διαµεσολα-
βητή, υπογράφεται από όλα τα µέρη και κατατίθεται στη γραµ-
µατεία του οικείου µονοµελούς πρωτοδικείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλες αυτές τις ρυθµίσεις γί-
νεται κατανοητό σε όλους ότι δεν πρόκειται για ιδιωτικοποίηση
της κρατικής δικαιοσύνης, γιατί κανείς δεν αποκλείει από κανέ-
ναν την ευχέρεια προσφυγής σε αυτή. Εξάλλου η διαµεσολά-
βηση επιλέγεται. ∆εν επιβάλλεται.

Οι ρυθµίσεις που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο θα αποβούν
προς όφελος όλων:

Προς όφελος των δικαστών που θα αυξήσουν τον κοινωνικό
τους ρόλο και ταυτόχρονα θα τους δοθεί η δυνατότητα να ασχο-
ληθούν περισσότερο µε υποθέσεις που πράγµατι χρειάζονται
διερεύνηση και απόφαση.

Προς όφελος των δικηγόρων που ως διαµεσολαβητές τους δί-
νεται η δυνατότητα ενεργής συµµετοχής, αλλά και της πολύτι-
µης συµβολής τους στη διαδικασία αυτή.

Τέλος, προς όφελος των πολιτών που τους δίνεται η δυνατό-
τητα µε τη συζήτηση, την αλληλοκατανόηση, την ελεύθερη δια-
πραγµάτευση και τη λιγότερο δαπανηρή διαδικασία να
προσπαθήσουν να επιλύσουν τη διαφορά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει
ρυθµίσεις που σίγουρα δεν επιλύουν όλα τα προβλήµατα. Συνι-
στούν, όµως, ένα ακόµη σηµαντικό βήµα στο δρόµο που έχει χα-
ράξει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, πάντα βέβαια σε συνεργασία µε
τους αρµόδιους φορείς και θεσµούς, για να ανατραπούν όλα τα
κακώς κείµενα και να εκσυγχρονίσουµε το χώρο της δικαιοσύ-
νης στις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες προς όφελος των πολι-
τών. Θα πρέπει αυτό το δρόµο να τον περπατήσουµε όσο πιο
σύντοµα γίνεται.

Γι’ αυτό σας καλώ να υπερψηφίσουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μοσχόπουλο, Βουλευτή Κεφαλληνίας του ΠΑΣΟΚ.
Το λόγο έχει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος, Βουλευτής Α’ Αθη-

νών της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία, όπως τόνισε ο εισηγη-

τής µας, υπερψηφίζει το σχέδιο νόµου. Είναι µία προσαρµογή
στην κοινοτική οδηγία 52/2008. Πρέπει, όµως, να πούµε ότι υπερ-
βαίνει κατά πολύ την οδηγία. Και ορθώς. Η οδηγία αυτή αφορά
διαφορές που έχουν διασυνοριακή υφή. Ορθώς το νοµοσχέδιο
επεκτείνει τη διαµεσολάβηση και σε θέµατα τα οποία δεν έχουν
διασυνοριακό χαρακτήρα.

Η διαµεσολάβηση είναι ένας θεσµός, ο οποίος κατακτά ολοένα
και περισσότερο έδαφος. Ξέρουµε ότι υπάρχει σε πολλούς το-
µείς. Υπάρχει στην πολιτική δικονοµία µε την εξώδικη επίλυση
των διαφορών και µε τη διαιτησία εδώ και πολλά χρόνια. Υπάρ-
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χει ακόµα και στο χώρο του Ποινικού ∆ικαίου, στις ενδοοικογε-
νειακές διαφορές. Θεσµοθετείται η ποινική διαµεσολάβηση που
θα συζητήσουµε σε λίγη ώρα στην επιτροπή, υπάρχει στο Πτω-
χευτικό ∆ίκαιο και είναι πολύ χρήσιµος θεσµός.

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να τονίσουµε ότι η διαµεσολά-
βηση έχει την εξής µεγάλη σηµασία: ∆εν είναι µόνον ότι αφαιρεί
βάρος από τη δικαιοσύνη, αλλά διευκολύνει την επίλυση των δια-
φορών µε φιλικό τρόπο κι εποµένως συµβάλει στην κοινωνική ει-
ρήνη. Και πρέπει να ενισχύσουµε αυτές τις προσπάθειες.

Αν πήρα το λόγο, κύριε Υπουργέ, το έκανα περισσότερο γιατί
πιστεύω ότι πρέπει εν όψει και των άρθρων να διευκρινίσουµε
ορισµένα θέµατα, τα οποία αφορούν τη νοµική φύση της διαµε-
σολάβησης.

Ορθώς, όπως είπα προηγουµένως, έχουµε τις ιδιοµορφίες που
αφορούν την ελληνική πραγµατικότητα, γιατί δεν είναι µόνο προ-
σαρµογή στη διασυνοριακή διαφορά. Πρέπει, όµως, να ξεκαθα-
ρίσουµε ποια είναι η νοµική φύση και ποιες οι συνέπειες, για να
ξέρουµε τι πρόκειται να αποδώσει η εφαρµογή και, ενδεχοµέ-
νως, να επιφέρουµε ορισµένες τροποποιήσεις στα άρθρα.

Πρώτα – πρώτα ξεκινάµε από τη συνταγµατική βάση. Είναι
σαφές ότι αυτή η διαµεσολάβηση βασίζεται στο άρθρο 5 του Συ-
ντάγµατος περί προστασίας της προσωπικότητας και στο άρθρο
361 του Αστικού Κώδικα, δηλαδή στην ελευθερία των συµβά-
σεων. Γιατί εκείνος ο οποίος προσφεύγει στη διαµεσολάβηση,
στην ουσία ελευθέρως προβαίνει σε µία ενοχική δικαιοπραξία για
την επίλυση διαφοράς.

Επίσης, το πρακτικό το οποίο καταρτίζεται, είναι ένα πρακτικό
το οποίο λειτουργεί ως αµφοτεροβαρής σύµβαση, κατά το
άρθρο 374 του Αστικού Κώδικα.

Εδώ θα πρέπει να τονίσω, ότι ιδίως σε ό,τι αφορά τα εµπράγ-
µατα δικαιώµατα -όπου έχουµε, δηλαδή, εµπράγµατα δικαιώµατα
στα οποία επεµβαίνει η διαµεσολάβηση- εκεί τίθεται ένα ζήτηµα:
Εάν και κατά πόσο το πρακτικό, το οποίο αποτελεί τη βάση της
διαµεσολάβησης, σε τελική ανάλυση χρειάζεται µεταγραφή. ∆εν
είναι έτσι. Είναι ενοχική δικαιοπραξία που προηγείται της
εµπράγµατης. Εποµένως, δεν χρειάζεται στον τοµέα αυτόν καµ-
µία απολύτως µεταγραφή, ακόµη κι αν η διαµεσολάβηση αφορά
εµπράγµατες δικαιοπραξίες.

Εκείνο, επίσης, το οποίο θα πρέπει να διευκρινίσουµε, είναι ότι
ισχύουν εδώ όλες οι διατάξεις του Αστικού Κώδικα σχετικά µε
την ακυρότητα και την ακυρωσία, ως προς τη δικαιοπραξία η
οποία καταρτίζεται µε το πρακτικό αυτό.

Ακόµη, νοµίζω ότι εκείνο που είναι επιβεβληµένο να διευκρινί-
σουµε –και πρέπει να το διευκρινίσει ο Υπουργός, για την ερµη-
νεία των σχετικών διατάξεων- είναι ότι η διακοπή της παρα-
γραφής ή της αποσβεστικής προθεσµίας, την οποία επιφέρει η
διαµεσολάβηση, δεν λειτουργεί µόνο µεταξύ των µερών, λει-
τουργεί και erga omnes, δηλαδή και έναντι των τρίτων εκείνων οι
οποίοι έλκουν οποιοδήποτε έννοµο συµφέρον από τη σχετική
διαφορά η οποία επιλύεται.

Υπάρχουν, επίσης, ορισµένα ζητήµατα τα οποία πρέπει να ξε-
καθαρίσουµε.

Κύριε Υπουργέ, σας έθεσα και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή
ένα θέµα: Μήπως θα πρέπει να δούµε εάν και κατά πόσο, όταν συ-
νιστάται για πρώτη φορά µία έννοµη σχέση, ab initio, θα µπορούσαν
τα µέρη -όπως ακριβώς συµβαίνει και στη διαιτησία- να συµφω-
νήσουν, ότι τις διαφορές οι οποίες θα προκύπτουν, θα µπορούν
να τις λύσουν µε διαµεσολάβηση; Θα διευκόλυνε πολύ, αυτό.

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω και κάτι άλλο, το οποίο το
θεωρώ σηµαντικό.

Αν υποθέσουµε ότι κατά τη διάρκεια της διαµεσολάβησης προ-
κύψουν θέµατα, τα οποία συναρτώνται µε το αρχικό αντικείµενο,
τα οποία, όµως, δεν έχουν αποτελέσει αντικείµενο της διαµεσο-
λάβησης µε βάση το πρακτικό το οποίο καταρτίσθηκε, µήπως θα
έπρεπε στην περίπτωση αυτή να προβλέψουµε ή να πείτε -και να
προκύπτει από τα Πρακτικά σαν ερµηνευτική δήλωση δική σας,
η οποία θα διευκόλυνε την πράξη- ότι είναι δυνατόν τα µέρη να
επεκτείνουν το αρχικό περιεχόµενο της διαµεσολάβησης και στα
συναφή ζητήµατα, τα οποία αφορά το πρακτικό για το οποίο µι-
λάµε. Είναι κάτι το οποίο νοµίζω ότι θα διευκόλυνε πάρα πολύ,
ώστε να µην δηµιουργούνται ερµηνευτικά ζητήµατα στην πορεία.

Επίσης, εδώ τίθεται ένα άλλο ζήτηµα -νοµίζω το πιο σηµαντικό-
το οποίο αφορά την έκταση εφαρµογής. Το έθεσα και στην επι-
τροπή, το ξαναθέτω και εδώ.

Λέµε ότι η διαµεσολάβηση αυτή µπορεί να αφορά όλες τις
ιδιωτικού δικαίου διαφορές, δηλαδή τις διαφορές που υπάγονται
στη δικαιοδοσία των πολιτικών δικαστηρίων.

Το ερώτηµα είναι: Καταλαµβάνει αυτή η διαµεσολάβηση ή πρέ-
πει να καταλαµβάνει και διαφορές ιδιωτικού δικαίου, οι οποίες
γεννώνται µεταξύ νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή νοµι-
κών προσώπων ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα;

Ξέρουµε ότι το δηµόσιο και τα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου
δικαίου, δηλαδή ο στενός δηµόσιος τοµέας, συνήθως λειτουρ-
γεί ως imperium, λειτουργεί στο πλαίσιο της άσκησης δηµόσιας
εξουσίας και οι διαφορές που δηµιουργούνται είναι διοικητικές
και υπάγονται στη δικαιοδοσία των διοικητικών δικαστηρίων.
Είναι σαφές ότι αυτές οι διαφορές δεν υπάγονται στη διαµεσο-
λάβηση. Ξέρουµε, όµως, ότι σε πάµπολλες περιπτώσεις -και όσο
περνούν τα χρόνια αυτό διευρύνεται- το δηµόσιο και τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου συµπεριφέρονται και ως fiscus, δη-
λαδή, λειτουργούν µε κανόνες ιδιωτικού δικαίου. Οι διαφορές
που δηµιουργούνται είναι διαφορές ιδιωτικού δικαίου. Και µε
βάση µάλιστα τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας
περί υποκείµενης αιτίας, πολλές διαφορές, παραδείγµατος
χάριν, διαφορές περί τον ΚΕ∆Ε -του Κώδικα Εισπράξεως ∆ηµο-
σίων Εσόδων- θεωρούνται, όταν η υποκείµενη αιτία είναι ιδιωτι-
κού δικαίου, και αυτές διαφορές ιδιωτικού δικαίου.

Τι γίνεται µε αυτές τις περιπτώσεις; Υπάγονται αυτές οι περι-
πτώσεις στη διαµεσολάβηση; Εάν κοιτάξει κανείς τη διάταξη,
όπως έχει σήµερα, αδιάστικτη, θα µπορούσε να πει ότι και εδώ
ισχύει η διαµεσολάβηση.

Πιστεύω ότι αυτές οι διαφορές δεν πρέπει να υπάγονται στη
διαµεσολάβηση. Το λέω αυτό -κι εδώ πρέπει να συµπεριλάβουµε
και όλες τις υπόλοιπες περιπτώσεις των νοµικών προσώπων ιδιω-
τικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, που ούτως ή
άλλως είναι ιδιωτικού δικαίου διαφορές- γιατί και όταν λειτουρ-
γεί ως fiscus το δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα δεν παύουν, λόγω της καταγωγής τους, λόγω του
προορισµού τους, να διαχειρίζονται δηµόσιο συµφέρον, άσχετα
αν το δηµόσιο συµφέρον αυτό υπάγεται σε κανόνες ιδιωτικού δι-
καίου για λόγους που αφορούν το νοµοθέτη.

Μπορεί να υπαχθούν σε διαµεσολάβηση, λοιπόν, αυτές οι υπο-
θέσεις,όταν βασικό σηµείο της διαµεσολάβησης, κύριε Υπουργέ,
είναι ότι έχεις δικαίωµα διάθεσης του αντικειµένου της δίκης;

Έχουµε µάθει, όµως, και ξέρουµε όλοι ότι και όταν ενεργεί ως
fiscus το δηµόσιο, δεν έχει αυτό το δικαίωµα. Επειδή πρόκειται
περί δράσεως η οποία αφορά το δηµόσιο συµφέρον, δεν υπάρ-
χει δυνατότητα διάθεσης του αντικειµένου της δίκης.

Μη θεωρήσετε συντηρητική την άποψή µου. Είναι µια άποψη
η οποία στηρίζεται στην πράξη. Αφήστε που θα ήταν πολύ δύ-
σκολο να αποφασίσει ο οποιοσδήποτε από το δηµόσιο, ένα νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, να προβεί σε διαµεσο-
λάβηση φοβούµενος ακριβώς τι σηµαίνει διάθεση του αντικείµε-
νου της δίκης και φοβούµενος τις διατάξεις περί απιστίας, οι
οποίες είναι πολύ κοινές σε αυτές τις περιπτώσεις, εάν υποθέ-
σουµε ότι συµφωνήσει κάτι χωρίς να υπάρχει δικαστική από-
φαση.

Για να αποφύγουµε, λοιπόν, όλη αυτή τη σύγχυση, θεωρώ ότι
θα πρέπει να τροποποιηθεί η σχετική διάταξη και να τεθεί ρητώς
ότι εξαιρούνται από τη διαµεσολάβηση, καίτοι είναι ιδιωτικού δι-
καίου διαφορές, όλες οι διαφορές, όπου το ένα από τα µέρη
λόγω των οποίων δηµιουργείται η διαφορά, είναι είτε το δηµό-
σιο είτε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου είτε νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ο
τοµέας οριοθετείται κατά βάση κάθε φορά. Αυτήν τη στιγµή οριο-
θετείται µε το ν.1256/1982, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί στη
συνέχεια.

Με αυτές τις σκέψεις νοµίζω ότι πρέπει να επέλθουν αυτές οι
µεταβολές. Θα τις δούµε και στα άρθρα.
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Ευχαριστώ πολύ. Με συγχωρείτε για την υπέρβαση του χρό-
νου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ τον κ. Προκόπη Παυλόπουλο, Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δώδεκα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το Γενικό Λύκειο Ελληνογαλλικής Σχολής ο «Άγιος
Παύλος», καθώς επίσης και δώδεκα µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί από το 2ο ΕΠΑΛ Θήρας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Σερρών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης για επτά λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε ένα θέµα για τις ποινές και την επιείκεια που

ετέθη και από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. Νοµίζω ότι είναι
τελείως λάθος αυτό που γίνεται, δηλαδή να µπαίνουν τεράστιες
ποινές, οι οποίες να ακούγονται εξαιρετικά βαριές και κατόπιν µε
διάφορα νοµοθετήµατα χάριν της επιείκειας αυτές οι ποινές να
µην ισχύουν.

Εάν κρίνει η νοµοθετική εξουσία και η εκτελεστική, ότι η ποινή
για ένα αδίκηµα πρέπει να είναι έξι µήνες, δεν υπάρχει κανένας
λόγος να βγαίνουν αποφάσεις από τα δικαστήρια για είκοσι χρό-
νια και κατόπιν να γίνονται έξι µήνες. Αφού είναι η ποινή έξι
µήνες, να είναι έξι µήνες για όλους.

Επίσης, να τίθεται και το θέµα γιατί έχουµε µικρά µεν αδική-
µατα, τα οποία γίνονται κατ’ επανάληψη, κατ’ επάγγελµα και παρ’
όλα αυτά να συνεχίζεται αυτή η ευνοϊκή µεταχείριση.

Τι θέµα πάει να λύσει το παρόν νοµοσχέδιο: Πάει να λύσει τις
καθυστερήσεις στη δικαιοσύνη, οι οποίες είναι ένα τεράστιο ζή-
τηµα. Έχει, πράγµατι, µεγάλο κόστος για την οικονοµία.

Εδώ θα διαφωνήσω µε αυτό που αναφέρθηκε, ότι αν θέλουν
κάποιοι ξένοι να έρθουν να επενδύσουν τα λεφτά τους εδώ και
βλέποντας την κατάσταση αυτή στη δικαιοσύνη και στις καθυ-
στερήσεις στα δικαστήρια, φεύγουν πίσω, κυρίως ταλαιπωρού-
νται οι Έλληνες. Και οι Έλληνες δεν επενδύουν τα λεφτά τους
λόγω του νοµικού πλαισίου που υπάρχει στην Ελλάδα. Αυτό είναι
το µεγάλο θέµα και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε µε τον έναν ή
τον άλλο τρόπο.

Το νοµοσχέδιο κινείται στη σωστή κατεύθυνση, αλλά θα πω ότι
είναι άτολµο. ∆εν παίρνει τα απαραίτητα µέτρα και δεν είναι αρ-
κετά αιχµηρό, ούτως ώστε πράγµατι να εφαρµοστεί.

Τι είναι αυτό που δεν κάνει. Κατ’ αρχάς διαπνέεται όλο από
ένα χαρακτήρα προαιρετικό. Εφόσον είναι προαιρετική η εξέ-
ταση του θέµατος από το διαµεσολαβητή, πρέπει να δούµε αν
κάποια άλλα συµφέροντα ενδεχοµένως δεν θα αφήνουν τα µέρη
αυτά να προχωρούν και να πηγαίνουν στο διαµεσολαβητή.

Θα πρέπει, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου µέσα σε κάποιο πλαίσιο
για ορισµένα είδη αδικηµάτων, για ορισµένα είδη διαφορών να
υπάρξει µια υποχρεωτικότητα του να πάνε, δηλαδή, στο διαµε-
σολαβητή και αν παρά τη γνώµη του διαµεσολαβητή κάποιος επι-
µένει να πάει τελικά στην δίκη και χάσει το δικαστήριο, τότε να
έχει ένα επιπλέον κόστος. Αυτό νοµίζω ότι θα δηµιουργήσει ένα
αντικίνητρο, γιατί σήµερα δεν υπάρχει ένα αντικίνητρο στο να
µην πάει κάποιος στο διαµεσολαβητή.

∆εύτερο θέµα είναι το θέµα των αµοιβών των δικηγόρων. Θα
πρέπει να φροντίσετε µε κάποιον τρόπο, ούτως ώστε να είναι οι-
κονοµικώς συµφέρον για τους δικηγόρους να πάνε στη διαµε-
σολάβηση και όχι στο δικαστήριο, δηλαδή να µην τορπιλίσουµε
αυτήν τη διαδικασία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Και για τους πολίτες.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Για τους πολίτες υποχρεωτικά είναι συµ-
φέρον.

Το θέµα, όµως, είναι να είναι και για τους δικηγόρους, ούτως
ώστε να µην συµβουλεύουν τους πολίτες να πάνε στο δικαστή-

ριο µε σκοπό να µεγιστοποιήσουν τη δική τους αµοιβή. Να είναι
µεγαλύτερη η αµοιβή -δεν ξέρω αν θα θεσµοθετηθεί, προφανώς
το πάτε σε υπουργική απόφαση για την αµοιβή των δικηγόρων,
ή αν θα υπάρχει κάποια τέτοια ρύθµιση, να είναι πάντως µεγα-
λύτερη- ούτως ώστε να έχουν συµφέρον και οι δικηγόροι να λύ-
σουν σε αυτό το στάδιο της διαµεσολαβήσεως, γιατί αλλιώς θα
τορπιλίσουν αυτήν τη διαδικασία.

Ρυθµίζετε πάρα πολλά θέµατα µε υπουργική απόφαση και θα
κάνω µια αναφορά σε αυτό, ότι θα πρέπει να δείτε να υπάρχει
µέσα και µια βαθµολογία των διαµεσολαβητών -εννοώ της απο-
τελεσµατικότητάς τους- µε κάποια κριτήρια, ούτως ώστε να έχει
κάποιο κριτήριο ο πολίτης όταν επιλέγει τον άλφα ή τον βήτα.

Γιατί το κριτήριο δεν θα µπορεί να είναι µόνο η αµοιβή, η οποία
ούτως ή άλλως είναι σταθερή ή µόνο οι δηµόσιες σχέσεις. Να
δει ότι αυτός ο άλφα διαµεσολαβητής κατόρθωσε να συµβιβάσει
το 50% των υποθέσεων, άλλος των 30%, άλλος το 70% και επι-
πλέον να υπάρχει –εκτός της βαθµολογίας- και µια εξειδίκευση,
που να λέει δηλαδή σε ποιους συγκεκριµένους τοµείς έχει εξει-
δίκευση στις διαµεσολαβήσεις ο συγκεκριµένος κάθε φορά.

Παραδείγµατος χάριν, αυτός που ασχολείται µε εµπορικές δια-
φορές και αυτός που ασχολείται µε διαφορές που έχουν σχέση
µε το Ναυτικό ∆ίκαιο, µε τις εφοπλιστικές διαφορές, νοµίζω ότι
είναι τελείως διαφορετικοί µεταξύ τους και θα πρέπει να έχει και
εκεί την άποψη ο πολίτης που απευθύνεται στο Υπουργείο ∆ι-
καιοσύνης ή µε κάποιο άλλο τρόπο, που εσείς θα κρίνετε πρό-
σφορο, στο πώς να βρει τον κατάλληλο διαµεσολαβητή.

Γιατί αλλιώς θα έχουµε πάλι το φαινόµενο να δηµιουργούνται
διαπλεκόµενες σχέσεις µεταξύ δικηγόρων και δικηγορικών γρα-
φείων µε τους διαµεσολαβητές και αυτό βέβαια θα είναι το κα-
λύτερο. Θα πρέπει δηλαδή µε κάποιο τρόπο ο πολίτης να έχει
άποψη για το συγκεκριµένο θέµα.

Επίσης, δεν νοµίζω ότι είναι επαρκές αυτό που γράφεται, ότι
µε όλους τους πρόσφορους τρόπους θα φροντίσει να κάνει γνω-
στή τη διαδικασία αυτή. Γιατί αν µείνουµε µόνο σ’ αυτήν τη δια-
δικασία -που από ό,τι φαίνεται δεν έχει και ιδιαίτερο ενδιαφέρον
για τη Βουλή- και δεν γίνει ιδιαίτερος ντόρος στα Μέσα Ενηµέ-
ρωσης, καταλαβαίνετε ότι πρέπει να γίνει πάρα πολύ µεγάλη
προσπάθεια ούτως ώστε να έχει αποτέλεσµα αυτό και να µειώ-
σει τις υποθέσεις που φτάνουν στα δικαστήρια. Χρειάζεται µε-
γάλη προσπάθεια από το Υπουργείο. Αυτό πρέπει να σας
προβληµατίσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πολατίδη, Βουλευτή Σερρών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού.

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Παπουτσής, Βουλευτής Καβάλας
του ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θεωρώ ιδιαιτέρως

τυχερό τον εαυτό µου που αυτή τη στιγµή, απευθυνόµενος στο
Σώµα, έχω επίσης ενώπιόν µου την κριτική µατιά των νεαρών µα-
θητών που µας παρακολουθούν από τα θεωρεία και τους ευχα-
ριστούµε γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω και σήµερα το λόγο
στο συζητούµενο σχέδιο νόµου, γιατί θέλω επίσης από την
πλευρά µου να στηρίξω τη συνολική προσπάθεια που γίνεται από
την πλευρά της ηγεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης προς την
κατεύθυνση συνολικότερα του εξορθολογισµού των διαδικασιών
στην απονοµή της δικαιοσύνης, µιας προσπάθειας η οποία λαµ-
βάνει χώρα και κατά την τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο και
η οποία αποτελείται από τέσσερις ουσιαστικές και επιστηµονικά
τεκµηριωµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, στις οποίες ως τώρα
έχουν ενσωµατωθεί πολλά σχόλια και παρατηρήσεις και από τη
γνωστή σε όλους δηµόσια διαβούλευση.

Αναφέροµαι στα σχέδια νόµου που αφορούν στον εξορθολο-
γισµό της διοικητικής δίκης, η συζήτηση του οποίου ολοκληρώ-
θηκε χθες, στην επιτάχυνση της ποινικής δικαιοσύνης που ξεκινά
την επόµενη εβδοµάδα και τη συζητούµε σήµερα σε δεύτερη
ανάγνωση, σε λίγο, στην αρµόδια επιτροπή, το σχέδιο νόµου που
αναµένουµε σύντοµα για την πολιτική δίκη και το υπό συζήτηση
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σχέδιο νόµου για τη διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές
υποθέσεις. Να θυµίσω επίσης ότι εκκρεµεί στο αµέσως προσεχές
διάστηµα και η εισαγωγή µιας άλλης νοµοθετικής πρωτοβουλίας
που αφορά στη Σχολή των ∆ικαστικών Λειτουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει πια αντιληπτό απ’
όλους µας –πολίτες, πολιτικούς, δικηγόρους, δικαστικούς λει-
τουργούς- ότι το σύστηµα δικαιοσύνης στη χώρα µας νοσεί
βαθιά. Αυτή τη στιγµή θυµίζω πως στις δικαστικές αίθουσες ή
στις αντίστοιχες διαδικασίες σ’ όλη την επικράτεια εκκρεµούν
υποθέσεις άνω των τετρακοσίων πενήντα χιλιάδων που περιµέ-
νουν να εκδικαστούν, ταλαιπωρώντας όλους όσους εµπλέκονται
σ’ αυτές τις διαδικασίες.

Με δεδοµένες τις ελλείψεις τόσο σε δικαστικό και διοικητικό προ-
σωπικό όσο και σε πόρους, ελλείψεις οι οποίες γίνονται ακόµη πε-
ρισσότερο αισθητές και λόγω των περικοπών που επιβάλλει η τρέ-
χουσα οικονοµική κρίση που µαστίζει τη χώρα µας, σε όλα τα
Υπουργεία ασφαλώς, ο αριθµός των δικών που εκκρεµούν στη
χώρα µας τείνει να φτάσει στα όρια της αρνησιδικίας.

Προφανώς µ’ αυτές τις τέσσερις νοµοθετικές παρεµβάσεις,
δεν πιστεύουµε ότι τα χρονίζοντα προβλήµατα στο χώρο της δι-
καιοσύνης θα εξαφανιστούν ως διά µαγείας, γιατί τα συσσω-
ρευµένα προβλήµατα δεκαετιών δεν επιλύονται µόνο από
νοµοθετικές παρεµβάσεις έστω και αν πρόκειται για µια πολύ-
πλευρη παρέµβαση, όπως στην περίπτωσή µας. Ωστόσο εκτιµώ
ότι αποτελούν σηµαντικά βήµατα προς την κατεύθυνση αντιµε-
τώπισης των προβληµάτων συνολικότερα στη δικαιοσύνη. Είναι
µια καλή αρχή, αν θέλετε.

Από την άλλη πλευρά –και είναι προφανές ότι αυτό πράττει και
ολόκληρη η Κυβέρνηση- δεν περιερχόµαστε στην αυταπάτη της
αδράνειας. Επειδή, δηλαδή, δεν διαθέτουµε ως κρατικός µηχα-
νισµός –για λόγους που δεν είναι του παρόντος- τα κονδύλια που
θα µπορούσαµε να διαθέσουµε τα προηγούµενα χρόνια, αυτό
δεν σηµαίνει ότι καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια. Όχι, γιατί
υπάρχουν πρωτοβουλίες που µπορούµε να πάρουµε µε χαµηλό
ή µηδενικό κόστος, δηµοσιονοµικά ουδέτερες, όπως λέγεται,
που µπορούν και είµαι βέβαιος ότι θα βελτιώσουν τόσο την ποι-
ότητα της ζωής των πολιτών, όσο και τις παρεχόµενες από το
κράτος υπηρεσίες.

Σ’ αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η εισαγωγή της διαµεσολά-
βησης στις εµπορικές και στις αστικές υποθέσεις στο νοµικό µας
σύστηµα. Πρόκειται, όπως ειπώθηκε και από άλλους συναδέλ-
φους, για µια αγγλοσαξονική ιδέα και δεν είναι νοµίζω τυχαίο ότι
στην Αµερική το 85% περίπου των αστικών και εµπορικών υπο-
θέσεων διεκπεραιώνονται µέσω της διαµεσολάβησης και δεν
φτάνουν ποτέ στα δικαστήρια.

Πέραν αυτών ωστόσο και παρά τις διαφορές στα νοµικά συ-
στήµατα των αγγλοσαξονικών χωρών µε τα ευρωπαϊκά, η διε-
θνής εµπειρία έχει αποδείξει ότι όπου εφαρµόστηκε ο συγκεκρι-
µένος θεσµός, αφού βέβαια εφαρµόστηκαν οι επιµέρους διαφο-
ροποιήσεις των νοµικών συστηµάτων από χώρα σε χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η διαµεσολάβηση σηµείωσε επιτυχία.

∆ιαβάζοντας το σχέδιο νόµου νοµίζω ότι και ο κύριος Υπουρ-
γός και οι συνεργάτες του –και τους συγχαίρω γι’ αυτό- έδωσαν
κατ’ αρχάς βάση όχι µόνο στην ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο
της οδηγίας 52/2008 της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, αλλά επιπρο-
σθέτως προσπάθησαν έτσι ώστε να έχουµε µια οργανωµένη και
ολοκληρωµένη νοµοθετική ρύθµιση που να λαµβάνει υπ’ όψιν της
ελληνικές νοµικές ιδιαιτερότητες για το νέο θεσµό, µια νοµοθε-
τική ρύθµιση µε αδιαµφισβήτητα κίνητρα στήριξης και εµπέδω-
σής της στην κοινωνία και στο νοµικό κόσµο.

Τι είναι ωστόσο η διαµεσολάβηση και τι είναι αυτό που την
κάνει τόσο επιτυχηµένη σαν διαδικασία στις άλλες χώρες; Η δια-
µεσολάβηση είναι η αναζήτηση σε µια διαφορά από τα αντιµα-
χόµενα µέρη µιας συµβιβαστικής, συµφιλιωτικής λύσης, µέσω
µιας κοινά αποδεκτής διαδικασίας και σε ουδέτερο τόπο, πα-
ρουσία ενός τρίτου προσώπου, του διαµεσολαβητή.

Ο διαµεσολαβητής, λόγω των ιδιαιτέρων τεχνικών που χρησι-
µοποιεί, ενεργεί ως καταλύτης ακόµα και όταν οι προηγηθείσες
διαπραγµατεύσεις -είτε µεταξύ των ιδίων µερών είτε µεταξύ των
δικηγόρων τους- έχουν αποτύχει. Γίνεται, λοιπόν, προφανές ότι
αυτού του είδους οι εναλλακτικές ή οι προαιρετικές, αν θέλετε,

µέθοδοι επίλυσης των διαφορών, δίνουν λύσεις που ανταποκρί-
νονται στα συµφέροντα των δύο διαδίκων.

Είναι λύσεις που χαρακτηρίζονται από ταχύτητα, αποτελε-
σµατικότητα, ευελιξία, χαµηλές σε σύγκριση µε τη δικαστική δια-
µάχη δαπάνες και τέλος χαρακτηρίζονται από απλές διαδικασίες,
µε την έννοια ότι αποφεύγονται κάποιοι περιττοί δικονοµικοί
τύποι.

Επιπλέον, ο θεσµός είναι απόλυτα δηµοκρατικός και φιλελεύ-
θερος επειδή βασίζεται σε εκούσιες και εναλλακτικές επιλογές
που κατ’ ουσίαν προσφέρονται στην κοινωνία των πολιτών. Με την
εισαγωγή κατ’ αρχάς της διαµεσολάβησης ευνοείται ο επιχειρη-
µατικός κόσµος συνολικότερα τόσο ο εγχώριος όσο και ο ξένος.

Νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι οι ατοµικές, µικρές, µε-
σαίες και µεγάλες επιχειρήσεις έχουν ανάγκη περισσότερο από
ποτέ άλλοτε την ταχεία επίλυση των διαφορών τους. Και αυτό
έχοντας ως δεδοµένο ότι η καθυστέρηση µιας δικαστικής δια-
µάχης αφενός µεν εµποδίζει την εξεύρεση ρευστότητας και αφε-
τέρου διαιωνίζει την αµοιβαία δυσπιστία µεταξύ των εµπλε-
κοµένων, που σε διαφορετική περίπτωση θα µπορούσαν να συ-
νεχίσουν την επιχειρηµατική τους συνεργασία όπως και πριν.

Αυτό εκτιµώ ότι θα έχει αντίκτυπο και στην εθνική οικονοµία
και στη µάχη που δίνουµε όλοι µας για την ανάκτηση της αξιοπι-
στίας της και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητάς της. Επιπρό-
σθετα και δεδοµένου ότι η διαµεσολάβηση αποτελεί πρωτίστως
ένα εργαλείο για τον κοινωνικά και οικονοµικά ασθενέστερο πο-
λίτη, νοµίζω ότι καλώς πράττουµε και την εισάγουµε στο νοµικό
µας σύστηµα. Έτσι οι πολίτες -και ειδικότερα οι κατώτερες ει-
σοδηµατικά τάξεις- θα έχουν τη δυνατότητα χωρίς ιδιαίτερο οι-
κονοµικό βάρος -και πάντως σε κάθε περίπτωση µικρότερο από
τη δικαστική οδό- να επιλύουν τις διαφορές τους.

Τέλος, το πιο σηµαντικό κατά τη γνώµη µου είναι ότι η εισα-
γωγή του θεσµού της διαµεσολάβησης θα δώσει µια άµεση και
µετρήσιµη αποσυµφόρηση στην εν γένει λειτουργία και απονοµή
της δικαιοσύνης. Νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κανείς ότι είναι υπερ-
φορτωµένο αυτό το σύστηµα όσο ποτέ άλλοτε. Φυσικά δεν είναι
πανάκεια. Στην καλύτερη περίπτωση η διαµεσολάβηση, σαν
µέτρο, θα δώσει λύση στην εγχώρια κρίση του δικαστικού µας
συστήµατος.

Και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, σας καλώ, µεταξύ άλλων, να ανα-
λάβετε µια σχετική πρωτοβουλία, ώστε να γνωστοποιηθεί ευρύ-
τερα στην κοινωνία αυτό το µέτρο, για να το αγκαλιάσει και να το
εµπιστευτεί ακόµα περισσότερο.

Απ’ όλα τα παραπάνω και από όσα προηγήθηκαν και ανέπτυξε
µε ιδιαίτερα εύστοχο τρόπο ο συνάδελφός µας εισηγητής, ο κ.
Τριανταφυλλόπουλος και όσα ακούστηκαν στη συνέχεια, νοµίζω
ότι δεν υπάρχουν αβεβαιότητες και ασάφειες για το γεγονός ότι
στηρίζουµε ένθερµα αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία και κα-
λούµε να το κάνουν αντίστοιχα όλες οι πτέρυγες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. ∆ηµήτριο Παπουτσή, Βουλευτή Καβάλας από το ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Βλατής, Βουλευτής Κοζάνης από το
ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καλύτερη πρόσβαση στη δι-

καιοσύνη είναι ένας από τους βασικούς στόχους της πολιτικής
κάθε ευνοµούµενης πολιτείας. Η δηµιουργία ενός χώρου ελευ-
θερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης, στην οποία τα άτοµα αλλά
και οι επιχειρήσεις δεν αποθαρρύνονται από την άσκηση των δι-
καιωµάτων τους, αποτελεί ή πρέπει να αποτελεί βασική προτε-
ραιότητα.

Είναι κοινή διαπίστωση ότι η απονοµή δικαιοσύνης στη χώρα
µας και όχι µόνο -παρόµοια προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι πε-
ρισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- υποφέρει στις
µέρες µας από φοβερές δυσλειτουργίες και αντιµετωπίζει προ-
βλήµατα αποτελεσµατικότητας. Η συσσώρευση υποθέσεων στα
αστικά κυρίως δικαστήρια έχει ως αποτέλεσµα να παρατείνονται
οι διαδικασίες και να αυξάνονται κατά συνέπεια τα έξοδα των
διαδίκων. Η υπερφόρτωση των δικαστηρίων οδηγεί σε ασφυξία
το κρατικό σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης και η µακρά διάρκεια
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της δίκης, στην οποία συµπεριλαµβάνεται ο απαιτούµενος χρό-
νος προσδιορισµού µιας υπόθεσης και της ενδεχόµενης αναβο-
λής σε µεταγενέστερη δικάσιµο, οδηγεί πολλές φορές εν τοις
πράγµασι σε αρνησιδικία.

Υπό αυτές τις συνθήκες η αναζήτηση και η λήψη αποτελεσµα-
τικών µέτρων αναδιοργάνωσης της δικαιοσύνης και η απλοποί-
ηση των διαδικασιών προβάλλει όσο ποτέ άλλοτε αναγκαία.

Τόσο τα νοµοσχέδια που έχει καταθέσει ο Υπουργός για την
«Επιτάχυνση της διοικητικής και ποινικής δίκης», όσο και το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο για τη «∆ιαµεσολάβηση σε αστικές και
εµπορικές υποθέσεις», εντάσσονται στην προσπάθεια που γίνε-
ται να θωρακίσουµε την έννοµη τάξη και να προσφέρουµε στους
πολίτες ουσιαστική πρόσβαση και αποτελεσµατική διευθέτηση
των αντιδικιών στις οποίες µπορεί να εµπλακούν.

Οι εναλλακτικοί τρόποι επίλυσης διαφορών, όπως η διαµεσο-
λάβηση που σήµερα συζητούµε, επιτρέπουν στους αντιδίκους να
αποκαθιστούν το µεταξύ τους διάλογο, προκειµένου να βρουν
ουσιαστική λύση στη διαφορά τους µέσω διαπραγµατεύσεων,
αντί να περιχαρακώνονται σε µία λογική σύγκρουσης και αντι-
παράθεσης, από την οποία στο τέλος προκύπτει ένας νικητής και
ένας ηττηµένος. Η σπουδαιότητα της επιδίωξης αυτής είναι κα-
τεξοχήν προφανής, επί παραδείγµατι, στην περίπτωση των οικο-
γενειακών διαφορών. Αλλά η χρησιµότητα είναι πολύ µεγάλη και
σε σχέση µε άλλες κατηγορίες αστικών διαφορών.

Επιπλέον, τα τελευταία χρόνια παρατηρείται αύξηση της επι-
λογής της διαµεσολάβησης, όπως και της διαιτησίας -πιο διαδε-
δοµένης στο εξωτερικό ιδίως στις αγγλοσαξονικές χώρες- σε
περίπλοκες εµπορικές διαφορές, όπου οι εµπλεκόµενοι, παρά το
γεγονός ότι επιδιώκουν τη µεταξύ τους επίλυση της διαφοράς,
επιθυµούν συγχρόνως και να διατηρήσουν στο µέτρο του δυνα-
τού την εµπορική σχέση που τους συνδέει.

Στο εξωτερικό η προσφυγή στη διαµεσολάβηση είναι ολοένα
και πιο συνήθης και για τις διαφορές που πηγάζουν από ιατρικά
ατυχήµατα, όπου η διαµεσολάβηση είναι ικανή να οδηγήσει στην
εξεύρεση καινοτόµων λύσεων σε διαφορές που συχνά είναι πολύ
ευαίσθητες, καθώς και στη λήψη ευφάνταστων µέτρων αποκα-
τάστασης, τα οποία ενίοτε δεν θα µπορούσαν να είχαν διαταχθεί
από ένα δικαστήριο.

Τι είναι η διαµεσολάβηση; Με απλά λόγια είναι η αναζήτηση
από τα αντιµαχόµενα µέρη σε µία διαφορά µίας συµβιβαστικής
λύσης µέσω κοινά αποδεκτής διαδικασίας και σε ουδέτερο τόπο,
παρουσία και µε τη βοήθεια ενός τρίτου προσώπου, του µεσο-
λαβητή.

Ως µεσολάβηση ορίζεται ο µηχανισµός υπέρβασης του αδιε-
ξόδου των διαπραγµατεύσεων και επαναφορά σε µία εκούσια
βάση των συνοµιλητών µε τη βοήθεια ενός τρίτου προσώπου στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων.

Τι επιτυγχάνεται µε τη διαµεσολάβηση; Η διασφάλιση της επί-
λυσης της διαφοράς ταχύτερα και οικονοµικότερα σε σύγκριση
µε τις παραδοσιακές ενώπιον των δικαστηρίων διαδικασίες
καθώς και η διαφύλαξη των εµπορικών ή άλλων σχέσεων µεταξύ
των εµπλεκόµενων µερών.

Σε αντίθεση µε τη δικαστική επίλυση των διαφορών, µε τη δια-
µεσολάβηση δεν υπάρχει ένας νικητής και ένας ηττηµένος, αλλά
υπάρχουν δύο ωφεληµένα µέρη, το win-win situations.

Όπως έχει δείξει η διεθνής εµπειρία τόσο στην Ευρώπη όσο
και στις Ηνωµένες Πολιτείες, η διαµεσολάβηση όταν διενεργείται
από ειδικά εκπαιδευµένο και έµπειρο διαµεσολαβητή, που τις πε-
ρισσότερες φορές είναι δικηγόρος -και έτσι λέει και το σχέδιο
νόµου ότι είναι δικηγόρος- επιτρέπει στα µέρη να εξαλείψουν τα
εµπόδια της µεταξύ τους επικοινωνίας, να συζητήσουν τα θέµατα
που τους απασχολούν, να λύσουν παρεξηγήσεις, να καθορίσουν
τα βασικά συµφέροντα ή τις ανησυχίες τους, να βρουν γενικώς
πεδία συµφωνίας και να ενσωµατώσουν τη συµφωνία τους σε
ένα κοινό κείµενο.

Ποια τα πλεονεκτήµατα; Η επιλογή της διαµεσολάβησης λόγω
των ειδικών χαρακτηριστικών της προσφέρει στα µέρη µία σειρά
πλεονεκτηµάτων: Η εύκολη πρόσβαση, η ευέλικτη και εµπιστευ-
τική διαδικασία -εξαιρετικά σηµαντικό στοιχείο ιδίως στις εµπο-
ρικές διαφορές- της εξοικονόµησης χρόνου και χρήµατος, το ότι
δεν υπάρχει νικητής και ηττηµένος, είναι δύο κερδισµένοι, η απο-

φυγή της δικαστικής αντιδικίας, είναι µη δεσµευτική διαδικασία
η οποία αφ’ ενός βοηθά τα µέρη να επικοινωνήσουν και να βρουν
τη λύση στη διαφορά τους και αφ’ ετέρου δεν αποκλείει, αν δεν
τα βρουν, την προσφυγή τους στη δικαιοσύνη. Βλέπουµε, λοι-
πόν, ότι είναι πολλά τα πλεονεκτήµατα.

Η ολοένα αυξανόµενη δυσκολία απονοµής πολιτικής δικαιο-
σύνης -όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε παγκόσµιο επίπεδο- οδή-
γησε τους νοµικούς στην αναζήτηση συµβιβαστικών και
εξώδικων µεθόδων επίλυσης διαφορών, οι οποίες χαρακτηρίζο-
νται ως εναλλακτικοί τρόποι επίλυσης διαφορών.

Η διαµεσολάβηση ναι µεν δεν είναι υποχρεωτική, στηρίζεται
ωστόσο στην εκούσια θέληση των µερών και την πραγµατική
βούλησή τους να επιλύσουν τη µεταξύ τους διαφορά, χωρίς αντι-
δικία, αλλά οικονοµικότερα, ταχύτερα και εµπιστευτικά. Ούτως ή
άλλως είναι αλήθεια ότι µε τις υπάρχουσες συνθήκες δεν πρό-
κειται να δούµε προκοπή.

Στα πολιτικά δικαστήρια του Πρωτοδικείου της Αθήνας από τις
εκατόν τριάντα χιλιάδες επτακόσιες εβδοµήντα πέντε υποθέσεις
που εισήχθησαν προς συζήτηση το δικαστικό έτος 2009-2010,
συζητήθηκαν µόλις οι πενήντα τρεις χιλιάδες εκατόν πενήντα
πέντε.

Με βάση στοιχεία για το δικαστικό έτος της προηγούµενης
χρονιάς, αν κάποιος είχε καταθέσει δικόγραφο τον Ιούνιο στην
τακτική διαδικασία µονοµελούς µε αντικείµενο ενοχικό, ο προσ-
διορισµός της συζήτησης θα οριζόταν για το Μάρτιο του 2011.
Στην τακτική διαδικασία µονοµελούς µε αντικείµενο εµπράγµατο
ο προσδιορισµός της συζήτησης οριζόταν για µετά από είκοσι
έξι µήνες. Απ’ αυτές ένα ποσοστό που αγγίζει το 45% αναβάλ-
λεται για µεταγενέστερη δικάσιµο. Τα πέντε χρονάκια, λοιπόν, τα
έχουν στο τσεπάκι οι διάδικοι. Τι µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτό;

Η ορθή εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νοµοσχεδίου
σε συνδυασµό µε την ξεκάθαρη ενηµέρωση των πολιτών σχετικά
µε τα πλεονεκτήµατά της είναι σίγουρο ότι θα οδηγήσει στην
αποσυµφόρηση των δικαστηρίων και κυρίως σε ουσιαστική προ-
στασία των δικαιωµάτων των πολιτών. ∆ιαφορετικά οι Έλληνες
θα συνεχίσουν να νιώθουν ευτυχείς, που έζησαν για να δουν την
τελεσίδικη απόφαση του δικαστηρίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Βλατή, Βουλευτή Κοζάνης από το ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 10 ∆ε-
κεµβρίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 παρά-
γραφος 2 και 3, 130 παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της
Βουλής):

1. Η µε αριθµό 320/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σάββα Εµινίδη
προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την αξιοποίηση των παλιών κτηρίων του Νοσοκοµείου Καβά-
λας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 314/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε το µέλλον της
εταιρείας και των θέσεων απασχόλησης στην Ηλεκτροµηχανική
Κύµης κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 311/23/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αλέκας Παπαρήγα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στις εργασιακές σχέ-
σεις κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 309/21/7-12—2010 επίκαιρη ερώτηση του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυ-
πουργό, σχετικά µε την κινητικότητα µουσουλµανικών εξτρε-
µιστικών κύκλων στην Αθήνα κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 310/22/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τη Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου στις 16 και 17
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∆εκεµβρίου 2010 κ.λπ..
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής):
1. Η µε αριθµό 312/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου
Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων, σχετικά µε την ακύρωση διαγωνισµού για ανέγερση σχο-
λείου στον Αρχάγγελο Ρόδου κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 313/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Χατζηδάκη προς
τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας
και Οικονοµικών, σχετικά µε το σύµφωνο Ρευστότητας µε τις
Τράπεζες κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 328/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μω-
ραΐτη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη βιοµηχανία «Ζωοτροφές
∆ωδώνης» πρώην ΕΛΒΙΖ κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 321/7-12—2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ρο-
ντούλη, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη χορήγηση ποιοτικού πριµ στους τευτλοκαλλιεργη-
τές κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 324/7-12-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, προς τους Υπουργούς Παιδείας, ∆ιά
βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων και Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε το θεσµό των
µουσικών σχολείων κ.λπ..

6. Η µε αριθµό 307/6-12-2010 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή κ. Νικολάου Τσούκαλη προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις ακατοίκητες
εργατικές κατοικίες του Οικισµού «Πάτρα ΧΙV» κ.λπ..

Προχωρούµε στην επόµενη οµιλήτρια, που είναι η κ. Σκραφ-
νάκη, Βουλευτής Ηρακλείου από το ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κυρία Σκραφνάκη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι

ότι η κατάσταση που επικρατεί σήµερα στα δικαστήρια της
χώρας σε ό,τι αφορά την ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύ-
νης είναι απαράδεκτη.

Τα δικαστήρια ασφυκτιούν υπό το βάρος του µεγάλου όγκου
των υποθέσεων που εισάγονται, µε αποτέλεσµα να έχουµε φτά-
σει να εκκρεµούν ενάµισι εκατοµµύριο υποθέσεις συνολικά σε
όλα τα δικαστήρια της χώρας και να υπάρχει µεγάλη καθυστέ-
ρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης. Φτάσαµε στα όρια της αρ-
νησιδικίας. Η µη έγκαιρη απονοµή της δικαιοσύνης προκαλεί
τεράστιες κοινωνικές και οικονοµικές συνέπειες και παρακωλύει
την ίδια την λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ο σηµερινός Υπουργός σε όλα
τα θέµατα του Υπουργείου του και ιδιαίτερα για τον εξορθολο-
γισµό στην απονοµή της δικαιοσύνης κάνει τεράστια προσπάθεια
και µάλιστα για την επίλυση αυτού του θέµατος έχει έτοιµες τέσ-
σερις νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Πρέπει να συγχαρούµε τον
κύριο Υπουργό για το έργο που επιτελεί γενικά στο Υπουργείο ∆ι-
καιοσύνης.

Ήδη συζητήθηκε στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο για τον εξορ-
θολογισµό των διαδικασιών για την επιτάχυνση της διοικητικής
δίκης. Παράλληλα, επεξεργαζόµαστε στην Επιτροπή ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης το νοµοσχέδιο για τον εξορθολογισµό και τη βελτίωση
στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης, ενώ η τέταρτη παρέµ-
βαση που θα έρθει για συζήτηση θα αφορά την πολιτική δίκη.

Σήµερα συζητούµε στην Ολοµέλεια της Βουλής µία νέα νοµο-
θετική πρωτοβουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, τη διαµεσο-
λάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις. Η διαµεσολάβηση
είναι ένας νέος θεσµός για τα ελληνικά δεδοµένα, που θα οδη-
γήσει σε σηµαντική µείωση του φόρτου εργασίας των δικαστη-
ρίων και στην ταχύτερη, οικονοµικότερη και επωφελέστερη
επίλυση των διαφορών.

Εάν επιτύχει και υιοθετηθεί, κύριε Υπουργέ, αυτός ο θεσµός,
πιστεύω ότι θα προχωρήσει πάρα πολύ η αποσυµφόρηση των δι-

καστηρίων και βεβαίως, θα αποβεί προς όφελος όλων των πολι-
τών, των δικαστών και των δικηγόρων.

Η διαµεσολάβηση είναι ένας εναλλακτικός τρόπος επίλυσης
των αστικών και των εµπορικών διαφορών. ∆εν είναι δικαστήριο
και δεν είναι διαιτησία. Είναι µια διαδικασία µη δεσµευτική µε την
οποία δεν αποκαθίσταται η κρατική δικαιοσύνη, αφού, αν δεν
συµφωνήσουν τα µέρη, µπορούν να αποχωρήσουν και να προ-
σφύγουν στην δικαιοσύνη. Είναι µια εκούσια διαδικασία, µέσω
της οποίας διαπιστωµένοι διαµεσολαβητές προσδιορίζουν τα επι-
µέρους νοµικά ζητήµατα, ερευνούν εναλλακτικές λύσεις και κα-
ταλήγουν σε συµφωνία κοινά αποδεκτή και τα µέρη δεν
προσφεύγουν πλέον στα δικαστήρια. Τα µέρη µπορούν να προ-
σφύγουν στη διαµεσολάβηση πριν, αλλά και κατά τη διάρκεια
της εκκρεµοδικίας, καθώς επίσης παρέχεται η δυνατότητα στο
δικαστήριο πρώτου ή δεύτερου βαθµού, ενώπιον του οποίου εκ-
κρεµεί υπόθεση, να συστήσει στους αντιδίκους να προσφύγουν
στη διαδικασία της διαµεσολάβησης για την επίλυση της διαφο-
ράς τους.

Τη διαδικασία της διαµεσολάβησης την αναλαµβάνει ο διαµε-
σολαβητής, ο οποίος µπορεί να είναι δικηγόρος µε ειδική εκπαί-
δευση και εµπειρία –η µη νοµικός- σε αστικές και εµπορικές
υποθέσεις επί διασυνοριακών διαφορών. Η διαµεσολάβηση έχει
πολλά πλεονεκτήµατα. Κατ’ αρχάς, θα αποσυµφορήσει τα δικα-
στήρια, η επίλυση των διαφορών θα γίνεται ταχύτερα και οικο-
νοµικότερα, διότι κοστίζει λιγότερο και θα επιλύεται η διαφορά
συντοµότερα. Γι’ αυτό, άλλωστε, στο εξωτερικό και συγκεκρι-
µένα στην Αµερική, η διαµεσολάβηση έχει εξαιρετικά ποσοστά
επιτυχίας και το 85% των αστικών και εµπορικών υποθέσεων διεκ-
περαιώνεται µε αυτόν τον τρόπο.

Επίσης, οι δικηγόροι δεν θα απολέσουν αντικείµενο, διότι θα
µπορέσουν να συµµετέχουν ενεργά στη διαδικασία της διαµε-
σολάβησης ως διαµεσολαβητές, ειδικά οι νέοι συνάδελφοι δικη-
γόροι και η βοήθειά τους θα είναι πολύτιµη στη διαδικασία της
διαµεσολάβησης.

Η διαµεσολάβηση ως διαδικασία είναι ευέλικτη, διότι καθορί-
ζεται από το διαµεσολαβητή σε συνεργασία µε τα δύο µέρη. Ταυ-
τόχρονα, αποφεύγεται η αντιδικία και διαφυλάσσεται η κοινωνική
ειρήνη και η συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι να αποκατα-
στήσουµε την εµπιστοσύνη του πολίτη στην απονοµή της δικαι-
οσύνης και το περί δικαίου αίσθηµα µε τον εξορθολογισµό και
τη βελτίωση της απονοµής της δικαιοσύνης. Κάνουµε σηµαντικά
βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση. Επαναλαµβάνω ότι αξίζουν
συγχαρητήρια στον Υπουργό για όλες τις νοµοθετικές του πρω-
τοβουλίες και το έργο που επιτελεί. Αυτό το νοµοσχέδιο κινείται
σε αυτήν την κατεύθυνση, γι’ αυτό και το ψηφίζω και σας καλώ
όλους σας να το ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη
Βουλευτή Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Σκραφνάκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Μανώλης Μπεντενιώτης για δώδεκα λεπτά.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, συνοπτικά, σύντοµα, γιατί πραγ-
µατικά έχει παρουσιαστεί σε όλο της το εύρος η νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης, πρέπει να υπογραµµίσουµε ότι, µετά
τη ψήφιση του νοµοσχεδίου για τον εξορθολογισµό των διαδι-
κασιών και την επιτάχυνση της διοικητικής δίκης, η νοµοθετική
πρωτοβουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, το νοµοσχέδιο για
τη διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις έρχεται
στη συνέχεια να συµβάλει ουσιαστικά στον εξορθολογισµό της
απονοµής της δικαιοσύνης.

Με δεδοµένη, µάλιστα, την προοπτική των σχεδίων νόµων στη
συνέχεια αυτών των πρωτοβουλιών για τον εξορθολογισµό και
τη βελτίωση στην απονοµή τόσο της ποινικής δικαιοσύνης, αλλά
και των αστικών υποθέσεων της πολιτικής δίκης, στοχεύουν στο
σύνολό τους να ολοκληρώσουν µία ουσιαστική, ριζοσπαστική θα
µπορούσαµε να ισχυριστούµε, παρέµβαση µεταρρυθµίσεων στο
χώρο της δικαιοσύνης. ∆ιότι, πράγµατι, η σηµερινή πραγµατικό-
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τητα, η σηµερινή κατάσταση είναι απογοητευτική. Ξεπερνάει τις
επτακόσιες χιλιάδες ο αριθµός των µηνύσεων σε όλη τη χώρα.
Υπολογίζεται ότι θα ξεπεράσει τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες ο
αριθµός των µηνύσεων στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών,
ενώ αντίστοιχα ξεπερνούν τις ογδόντα χιλιάδες στην Εισαγγελία
Πρωτοδικών Θεσσαλονίκης και τις τριάντα χιλιάδες στην Εισαγ-
γελία Πρωτοδικών του Πειραιά, ενώ έχει ακόµα ενδιαφέρον να
αναφερθεί ότι στα διοικητικά δικαστήρια εκκρεµούν περισσότε-
ρες από τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες υποθέσεις, ενώ και στο
Συµβούλιο Επικρατείας οι εκκρεµείς υποθέσεις είναι περισσότε-
ρες από τριάντα χιλιάδες τον αριθµό. Από αυτά τα στοιχεία
αθροίζονται ενάµισι εκατοµµύριο εκκρεµείς υποθέσεις, ένας
αριθµός που προκαλεί ίλιγγο και εφιάλτη για την ευνοµούµενη
πολιτεία.

Οι συνέπειες δε αυτών των εκκρεµοτήτων της δικαιοσύνης
αναµφίβολα, αναντίρρητα προκαλούν ιδιαίτερα σηµαντικές τόσο
κοινωνικές όσο και οικονοµικές συνέπειες. Αβίαστα έτσι µπο-
ρούµε να ισχυριστούµε ότι υφίσταται ισχυρό κλονισµό η λει-
τουργία πλέον του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και έτσι στην
ουσία δεν έχουµε ουσιαστική και υψηλής ποιότητας έννοµη προ-
στασία. Κι αυτή η κατάσταση πλήττει τον διοικούµενο πολίτη, ενώ
ίσως -και αυτό πρέπει να το αποσαφηνίσουµε µε έµφαση- ευνοεί
τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα και τους προνοµιούχους που
έχουν τα οικονοµικά µέσα να µεθοδεύουν τη νοµική τους κάλυψη
και να έχουν αποτελεσµατική νοµική προστασία. Με δεδοµένο,
µάλιστα, ότι το νοµοσχέδιο είναι και αποτέλεσµα µιας ουσιαστι-
κής και µακράς διαβούλευσης µε όλους τους φορείς, µας παρέ-
χει τη δυνατότητα του ισχυρισµού ότι πρόκειται για ένα
ολοκληρωµένο και ίσως απόλυτα αποτελεσµατικό νοµοσχέδιο,
µία νοµοθετική πρωτοβουλία που πραγµατικά προωθεί την ποι-
ότητα της δικαιοσύνης.

Με το νοµοσχέδιο εισάγεται ο θεσµός της διαµεσολάβησης
στις αστικές και στις εµπορικές υποθέσεις. Έτσι, ενσωµατώνεται
στο ελληνικό δίκαιο η οδηγία 52/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Μαΐου του 2008. Πρέπει να
αποσαφηνίσουµε ότι σκοπός αυτής της οδηγίας, όπως µε σα-
φήνεια προσδιορίζεται στο άρθρο 1, είναι «να διευκολύνει την
πρόσβαση στην εναλλακτική επίλυση των διαφορών και να προ-
αγάγει τον φιλικό διακανονισµό τους, ενθαρρύνοντας την προ-
σφυγή στην διαµεσολάβηση, φροντίζοντας για τη δηµιουργία
ισόρροπης σχέσης µεταξύ της διαµεσολάβησης και των δικα-
στικών διαδικασιών», ενώ, όπως αναφέρεται στο προοίµιο της
οδηγίας, «η διαµεσολάβηση µπορεί να προσφέρει οικονοµικά
αποδοτική και ταχεία εξωδικαστική επίλυση των διαφορών σε
αστικές και εµπορικές υποθέσεις µέσω διαδικασιών προσαρµο-
σµένων στις ανάγκες των διαδίκων», αφού, όπως προστίθεται,
«οι συµφωνίες που επιτυγχάνονται µέσω διαµεσολάβησης προ-
σφέρονται περισσότερο για εκούσια εκτέλεση και επιτρέπουν να
διατηρηθεί η φιλική και βιώσιµη σχέση µεταξύ των µερών».

Είναι όµως, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, σκόπιµο να επιση-
µανθεί ακόµα, ότι από τις 2 Ιουλίου του 2004 εφαρµόζεται πλέον
και ο Ευρωπαϊκός Κώδικας ∆εοντολογίας για τους διαµεσολα-
βητές, µε τον οποίο θεσπίζονται οι αρχές που µπορεί να ακο-
λουθεί, προαιρετικά βέβαια, κάθε διαµεσολαβητής.

Με δεδοµένο λοιπόν ότι η διαµεσολάβηση αποτελεί έναν εναλ-
λακτικό τρόπο επίλυσης των ιδιωτικών διαφορών που γίνεται µε
πρωτοβουλία των µερών, αλλά και το ότι έχουν συµφωνήσει µ’
αυτήν τη θεσµοθέτηση όλα τα κόµµατα σχεδόν, αλλά και οι επι-
στηµονικοί φορείς της χώρας, µπορούµε να ισχυριστούµε ότι η
νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου έρχεται να καλύψει µία
αναγκαιότητα, γι’ αυτό και προβλέπεται η ουσιαστική της συµ-
βολή στον εξορθολογισµό της δικαιοσύνης και στην υψηλότερη
θα έλεγα, ποιότητά της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Μανώλη Μπεντε-
νιώτη.

Κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µε το

συζητούµενο νοµοσχέδιο εισάγεται ένας νέος θεσµός, ο θεσµός
της διαµεσολάβησης που αφορά την επίλυση διαφορών µε φι-
λικό διακανονισµό σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις. Πρόκει-
ται για ένα διαφορετικό διακανονισµό των διαφορών, όταν τα
µέρη µπορούν να διαθέσουν το αντικείµενο της διαφοράς τους.

Η διαµεσολάβηση δεν είναι ούτε διαιτησία, ούτε όµως και δια-
δικασία ανάλογη ή όµοια µε την προβλεπόµενη στο άρθρο 214
του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας.

Εάν ο εισαγόµενος θεσµός της διαµεσολάβησης επιτύχει -και
προϋπόθεση για να επιτύχει είναι να αγκαλιαστεί από το νοµικό
κόσµο της χώρας και τους πολίτες- τότε θα έχουµε βάσιµη ελ-
πίδα ότι τα πινάκια των δικαστηρίων θα αποσυµφορηθούν και συ-
νεπώς θα βελτιωθεί και η απονοµή της δικαιοσύνης, καθώς θα
επιταχύνεται ο ρυθµός απόδοσής της.

Είναι προφανές ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, σύµφωνα και
µε όσα προβλέπονται στο άρθρο 14, θα κάνει ό,τι µπορεί για να
ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός και οι πολίτες για τη νέα δυνατό-
τητα την οποία παρέχουµε µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Όµως
κεντρικός παράγοντας, αποφασιστικός παράγοντας για να λει-
τουργήσει ο θεσµός της διαµεσολάβησης είναι η υποστήριξή
του, κυρίως από τους δικηγόρους. Γι’ αυτό και στη λογική του
νοµοθέτη είναι να παράσχει όλες εκείνες τις δικλείδες ασφα-
λείας, πλεονεκτήµατα και κίνητρα στον πληρεξούσιο δικηγόρο
και στο διαµεσολαβητή, προκειµένου να διευκολύνουν τους πο-
λίτες που µπορούν -επαναλαµβάνω- να διαθέτουν το αντικείµενο
της διαφοράς τους να προσέρχονται σε φιλικό διακανονισµό.

Τις διατάξεις και τις επιµέρους παρατηρήσεις ή πληροφορίες
που αφορούν τη διαδικασία της διαµεσολάβησης ανέπτυξε πάρα
πολύ καλά ο συνάδελφος, εισηγητής της Πλειοψηφίας αλλά και
άλλοι συνάδελφοι που µίλησαν µε πολύ µεγάλη ενέργεια. Συνε-
πώς, δεν χρειάζεται να επανέλθω στο ίδιο θέµα. Θα παράσχω µε-
ρικές διευκρινήσεις για ορισµένα ερωτήµατα τα οποία διατυ-
πώθηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης.

Πρώτα απ’ όλα η διαµεσολάβηση είναι µία πρακτική για την
οποία επιβάλλεται συµφωνία και µάλιστα έγγραφη συµφωνία για
την υπαγωγή της διαφοράς σ’ αυτήν, αλλά αυτό δεν σηµαίνει,
όπως ήδη αναγράφεται στην αιτιολογική έκθεση, ότι αν εξαρχής
συναφθεί µία έννοµη σχέση δεν µπορεί κατά τη σύναψη της εν-
νόµου σχέσεως να προβλεφθεί και µελλοντική επίλυση διαφο-
ράς µέσω της διαµεσολάβησης.

∆εν χρειάζεται να το ορίσουµε. ∆εν χρειάζεται δηλαδή να δια-
τυπωθεί σε άρθρο ότι σε µία διαµορφούµενη έννοµη σχέση µπο-
ρεί εξαρχής να προβλέπεται η διαδικασία της διαµεσολάβησης,
αν ανακύψει βεβαίως διαφορά από τη συγκεκριµένη έννοµη
σχέση, διότι έτσι κι αλλιώς προβλέπεται ότι κάθε φορά χρειάζε-
ται συγκεκριµένη συµφωνία υπαγωγής της διαφοράς που ανα-
φύεται στη διαµεσολάβηση.

Ακόµη, είναι προφανές, ότι η αποσβεστική προθεσµία και η πα-
ραγραφή του άρθρου 11 είναι erga omnes.

Επίσης, οφείλω να απαντήσω σε ερώτηµα το οποίο διατύπωσε
ο κ. Παυλόπουλος για το εάν θα µπορούσε να θεωρηθεί ότι η
διαµεσολάβηση αφορά δηµόσιες υπηρεσίες, νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ανή-
κουν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, µε δεδοµένο ότι τα τελευ-
ταία ενεργούν όχι µόνο ως imperium αλλά και ως fiscus.

Παρά το γεγονός ότι στην αιτιολογική έκθεση υπάρχουν πολ-
λές διατυπώσεις που µας οδηγούν σε ασφαλές συµπέρασµα ότι
το δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα δεν
µπορούν να είναι διάδικα µέρη στη διαδικασία της διαµεσολά-
βησης, ωστόσο το επιβεβαιώνω, ακόµα κι όταν αυτά λειτουργούν
όχι ως imperium αλλά ως fiscus.

∆ιευκρινίζω ότι εάν έχουµε ένα πρακτικό συµφωνίας -πράγµα
που σηµαίνει ότι πέτυχε η διαµεσολάβηση- θα µπορούν να επε-
κτείνονται τα µέρη που συµφωνούν για το αρχικό αντικείµενο και
σε συναφή θέµατα.

Σε κάθε περίπτωση θεωρώ ότι µ’ αυτές τις διευκρινήσεις -οι
οποίες παρέχουν τη δυνατότητα µίας σωστής ερµηνευτικής
βάσης για όποιον θελήσει στο µέλλον να ερµηνεύσει τα άρθρα τα
οποία συζητούµε- δεν χρειάζεται να υπάρξουν µεταβολές στα
άρθρα.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θελήσαµε να διαµορφώσουµε
ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο να είναι αρκετά ευρύχωρο και ευ-
έλικτο. Η διαµεσολάβηση είναι ένας νέος θεσµός. Κατά την
πρώτη περίοδο της λειτουργίας του χρειάζεται να έχει αυτήν την
ευελιξία προκειµένου να διαµορφωθεί από την πράξη µε τρόπο
αποτελεσµατικό.

Άκουσα ενδιαφέρουσες απόψεις για το αν µπορούν να υπα-
χθούν στη διαδικασία της διαµεσολάβησης κι άλλες διαφορές ή
αν θα πρέπει να υπάρχουν πρόσθετες εγγυήσεις στα θέµατα πι-
στοποίησης, κατάρτισης και εκπαίδευσης των διαµεσολαβητών.
Όλες αυτές οι ιδέες µπορεί να αποδειχθούν χρήσιµες για το µέλ-
λον. Αυτό που προέχει αυτήν την ώρα είναι να καταστεί σαφές
στο νοµικό κόσµο και στους Έλληνες πολίτες ότι πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε ένα νέο µέσο επίλυσης των διαφορών τους.

Ας αφήσουµε την πράξη να δείξει µελλοντικά και µετά τη δια-
µόρφωση πλήρως του νέου θεσµού, ποιες διορθώσεις πρέπει να
γίνουν.

Πάντως, σε κάθε περίπτωση το πλαίσιο της διαµεσολάβησης
πρέπει να είναι ανοιχτό στη διαµόρφωση του θεσµού µε την
ασκούµενη πρακτική.

∆εν θέλω να µακρηγορήσω άλλο, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι
ειπώθηκαν όλα. Θεωρώ ότι επιλέγουµε σωστά να ψηφίσουµε θε-
τικά οι περισσότεροι εξ ηµών το συζητούµενο σχέδιο νόµου και
ελπίζω ότι όλοι θα συµβάλουν, µε τη διαµεσολάβηση να έχουµε
αποτελέσµατα στην αποσυµφόρηση των πινακίων των δικαστη-
ρίων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων κ. Καστανίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί - συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Τζαβάρας.

Κύριε Τζαβάρα, πόσο χρόνο χρειάζεστε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Λίγο, κύριε Πρόεδρε. ∆εν θα

µακρηγορήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, έχετε το

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω από µια διατύπωση της αιτιολογικής έκ-

θεσης του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, η οποία επί λέξει έχει
ως εξής: «Μία σύγχρονη έννοµη τάξη οφείλει να προσφέρει
στους πολίτες περισσότερους από έναν τρόπους επίλυσης των
διαφορών».

Υπ’ αυτήν την έννοια, θα µπορούσε να πει κάποιος ότι η συ-
γκεκριµένη ρύθµιση που στηρίζεται στη νοµοθετική πρωτοβουλία
του Υπουργού ∆ικαιοσύνης αποσκοπεί στο να καθιερώσει και
στην Ελλάδα εναλλακτικούς τρόπους επίλυσης ιδιωτικών διαφο-
ρών. Μάλιστα, η διαµεσολάβηση δεν είναι τίποτα άλλο από µια
προσπάθεια που συντονίζεται από το µεσολαβητή µεταξύ δύο
πολιτών, µε στόχο να καταλήξουν σε µια συµφωνία, αναφορικά
µε κάποια φιλονικία ή κάποια έριδα που έχουν µεταξύ τους.

Όµως, παρ’ όλο που είναι βέβαιο –και το έχουµε δηλώσει µε
τον εισηγητή µας- ότι δεν έχουµε αντίρρηση σ’ αυτό το σχέδιο
νόµου επί της αρχής, αλλά και στις περισσότερες ρυθµίσεις,
είµαι υποχρεωµένος να διατυπώσω κάποιες απόψεις οι οποίες
θα πρέπει να λεχθούν.

Είναι, λοιπόν, δεδοµένο ότι για τέτοιου είδους ρυθµίσεις, η έν-
νοµη τάξη προσφέρει δυνατότητες. Και µία από τις πολλές –αν
εξαιρέσει κανείς τη διαιτησία- είναι πράγµατι θεσπισµένη και
στον Αστικό Κώδικα, αλλά και στον Κώδικα της Πολιτικής ∆ικο-
νοµίας.

Ιδιαιτέρως στον Αστικό Κώδικα η διάταξη του άρθρου 871 και
872, δηλαδή η δυνατότητα της τυποποιηµένης σύµβασης του
συµβιβασµού, παρέχεται στους πολίτες, προκειµένου µέσω
αυτής µε αµοιβαίες παραχωρήσεις να επιλύουν έριδα που υπάρ-
χει µεταξύ τους ή κάποια αβεβαιότητα περί την ύπαρξη ή την
ανυπαρξία κάποιας έννοµης σχέσης. Προς αβεβαιότητα αυτού
του είδους, όπως ρητά αναφέρει ο Αστικός Κώδικας, εξοµοιώ-
νεται και η επισφαλής χρηµατική απαίτηση.

Και, βέβαια, όταν υπάρχει αυτή η δυνατότητα, όταν πράγµατι
υπάρχει στο Ειδικό Ενοχικό ∆ίκαιο η σύµβαση του συµβιβασµού,
δεν νοµίζω ότι παραλλάσσει ουσιαστικά ως προς τα έννοµα απο-
τελέσµατα που παράγει από αυτή τη διαµεσολάβηση, µε τη δια-
φορά βέβαια ότι εδώ η αυτονοµία των δύο αντιθέτων βουλήσεων
καθοδηγείται από το µεσολαβητή, ενώ στην άλλη περίπτωση –
χωρίς βέβαια να αποκλείεται και η µεσολάβηση κάποιου- δηµι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις για να φτάσουµε στην ίδια
συµφωνία, στα ίδια έννοµα αποτελέσµατα από έναν παράλληλο
δρόµο που θα µπορούσε επίσης και αυτός να θεωρηθεί ότι απο-
τελεί έναν εναλλακτικό τρόπο επίλυσης διαφορών.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τη διάταξη του άρθρου 208 του Κώ-
δικα της Πολιτικής ∆ικονοµίας, όπου εκεί ο ειρηνοδίκης προ
πάσης συζητήσεως κάθε διαφοράς που άγεται ενώπιόν του -και
µάλιστα ανεξάρτητα αν υπάγεται ή όχι στην ειδική αρµοδιότητα
του ειρηνοδικείου- είναι υποχρεωµένος να αποπειραθεί να συµ-
βιβάσει τα διεστώτα µέρη.

Και, βέβαια, θα γίνει και η αναφορά στη διάταξη του άρθρου
214 Α’ του Κώδικα της Πολιτικής ∆ικονοµίας, όπου και εκεί έχει
θεσπιστεί η δυνατότητα της εξώδικης επίλυσης των διαφορών.

Όµως, σε όλο αυτόν τον πλούτο των δυνατοτήτων, υπάρχει
και µια άλλη, κύριε Υπουργέ, την οποία δεν θα πρέπει να παρα-
γνωρίσουµε.

Σε όλο αυτό το µικρόκοσµο του δικαστικού πεδίου παρεµβαί-
νει ένας ρόλος αγωνιστή της δικαιοσύνης, που είναι ο ρόλος του
δικηγόρου. Ο δικηγόρος στο δίκαιό µας εξακολουθεί τουλάχι-
στον να είναι δηµόσιος λειτουργός. Και αυτός ο δηµόσιος λει-
τουργός -γιατί θεωρώ πως οι περισσότεροι εξ ηµών ευόρκως
υπηρετούµε τη δικαιοσύνη µε την ιδιότητα του δικηγόρου- προ-
σπαθεί µε την πρώτη επαφή που έχει µε την οποιαδήποτε υπό-
θεση να συµβάλει στο να υπάρξει µια εξοµάλυνση αυτών των
ερίδων που δηµιουργεί η καθηµερινή συναλλακτική ζωή.

Και από αυτήν την άποψή, λοιπόν, θα πρέπει να θεωρηθεί ότι
αν επιτέλους υπάρχουν οι προϋποθέσεις για να γίνει ένας συµ-
βιβασµός, θεωρώ ότι οι δυνατότητες -και οι τυπικές και οι άτυ-
πες- που προσφέρονται στους πολίτες είναι επαρκέστατες.

Και διατυπώνω απλώς σκέψη, κύριε Υπουργέ. ∆εν αντιµάχο-
µαι την πρωτοβουλία σας ούτε και το σχέδιο νόµου. Όµως,
θεωρώ ότι µ’ αυτό το σχέδιο νόµου παρέχεται µία επιπλέον δυ-
νατότητα, η οποία -µε βάση τουλάχιστον την πείρα µου ως νοµι-
κού και δικηγόρου- επιτρέψτε µου να πω, δεν ξέρω ή δεν µπορώ
να προβλέψω εάν θα αποτελέσει από εκείνους τους θεσµούς που
θα οδηγήσουν στην αποφόρτιση των δικαστηρίων.

Καταλήγοντας, θα ήθελα να πω ότι την επιχειρηµατολογία µου
αυτή την εντάσσω σε µία πάγια θέση, την οποία έχω τη δυνατό-
τητα να διατυπώνω από του Βήµατος αυτού συνεχώς και ακατα-
παύστως, για τα θέµατα της λειτουργίας της δικαιοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επαναλαµβάνω ότι θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι στην Ελ-
λάδα ο µεγάλος «ασθενής» είναι η δικαιοσύνη ως λειτουργία και
ως εξουσία. Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει µια πρωτοβουλία
όλων των παραγόντων οι οποίοι αναπτύσσουν επαγγελµατικούς
ή πολιτικούς αγώνες µέσα σ’ αυτό το πεδίο και από εκεί να υπάρ-
ξει ένας διάλογος ευρύς, βαθύς και λεπτοµερής ο οποίος να οδη-
γήσει σε µια πολιτική απόφαση, σε µια πρωτοβουλία η οποία θα
έχει σαν στόχο την αναµόρφωση ή µια γενναία µεταρρύθµιση σε
όλο το φάσµα του συστήµατος απονοµής του δικαίου.

Βλέπετε τι γίνεται αυτή τη στιγµή στη Γαλλία, όπως βλέπετε τι
γίνεται και στις άλλες χώρες, όπου και εκεί υπάρχει ένα ζήτηµα.

Και καταλήγω πραγµατικά αυτή τη φορά, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το ζήτηµα έχει να κάνει µε το γεγονός ότι ιστορικά πλέον

η ανθρωπότητα σ’ αυτά τα κράτη, που κάποτε λέγονταν «χώρες
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του ελεύθερου κόσµου», έχει εισέλθει σε µια νέα ιστορική πε-
ρίοδο αναφορικά µε τη λειτουργία του δηµοσίου χώρου.

Ένας πολύ µεγάλος πολιτικός φιλόσοφος από την Αµερική σε
ένα πάρα πολύ σοβαρό και αξιόλογο πόνηµά του που έχει τον
τίτλο «Η τυραννία της οικειότητας» -βέβαια, στα αγγλικά ο τίτ-
λος είναι «Η πτώση ή η κατάπτωση του δηµόσιου χώρου»- κυ-
ριολεκτικά επιµένει να λέει ότι ζούµε την εποχή της πτώσης της
εικόνας των δηµοσίων ανδρών και της κατάπτωσης της λειτουρ-
γίας του δηµοσίου χώρου.

Θέλω να πιστεύω ότι αυτού του είδους οι αποδηµοσιοποιήσεις
–δεν θα πω ιδιωτικοποίηση- αυτών των διαδικασιών που παρα-
δοσιακά εντάσσονται στο δηµόσιο πεδίο άσκησης αρµοδιοτήτων
κρατικής εξουσίας, θα πρέπει να µας καθιστά επιφυλακτικούς,
γιατί µπορεί να καθιερώνει εύπλαστες ή άτυπες ουσιαστικά δια-
δικασίες επίλυσης διαφορών. Την ίδια στιγµή, όµως, αυτές τις
διαδικασίες τις αποστερεί από το κύρος ενός δηµόσιου παρά-
γοντα.

Αυτό ενδεχοµένως να είναι η µεγάλη ζηµιά για την οποία µε
τέτοιου είδους πρωτοβουλίες θεωρώ ή τουλάχιστον πιστεύω ότι
όλοι απεργαζόµεθα µε αυτήν την έννοια που περιέγραψα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνο Τζαβάρα.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι
εξαιρετικά σύντοµος. Άλλωστε υπάρχει γενικότερη σύµπνοια στο
σηµερινό νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, είναι µια επαινετή πρωτοβουλία. Εµείς, ως Λαϊ-
κός Ορθόδοξος Συναγερµός, την έχουµε υποστηρίξει. Είναι µια
επαινετή πρωτοβουλία, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ζούµε ίσως
στον πιο φιλόδικο λαό του κόσµου από αρχαιοτάτων χρόνων.

Όσοι έχουµε διαβάσει Αριστοφάνη γνωρίζουµε εκείνη την εκ-
πληκτική σκηνή όπου ο Αριστοφάνης βάζει το Σωκράτη να µπαί-
νει στο εργαστήριο, ενώ έφτιαχνε ένα χάρτη. Ανεβαίνει ψηλά στο
ταβάνι, βλέπει ο Σωκράτης τον τεχνίτη και τον ρωτά πού είναι η
Ελλάδα. «Να, εδώ είναι η Ελλάδα που έχει τους βράχους.» Τον
ρωτά: «Πού είναι η Αττική;» και του απαντά: «Να, εκεί που βλέπεις
τα άσπρα, που είναι το κύµα του Σουνίου». Τον ξαναρωτά: «Πού
είναι η Αθήνα;» «Να, δεν βλέπεις; Εκεί που είναι γεµάτα τα δικα-
στήρια». Πάντα ήµασταν έτσι.

Η σηµερινή σας προσπάθεια ίσως να είναι µια ευκαιρία να
βρούµε τον τρόπο να γλιτώσουµε από το πολύ µεγάλο σας ελάτ-
τωµα. Πιστεύω ότι, πρώτον, θα κριθεί η αποτελεσµατικότητα του
µέτρου από τον τρόπο που θα καταφέρουµε να κάνουµε γνωστό
στον κόσµο ότι υπάρχει αυτή η δυνατότητα και ότι δεν είναι υπο-
τιµητικό να καταφεύγει κανείς σε αυτήν τη διαδικασία. Γιατί πολύ
φοβάµαι ότι µπορεί να πέσουµε σε µια λανθασµένη νοοτροπία, η
οποία πολλές φορές να εµποδίζει τους ανθρώπους να βρίσκουν
αυτόν τον τρόπο που και γρηγορότερος είναι, αλλά και πολύ πιο
πολιτισµένος.

Η µόνη απορία που έχω να θέσω -µόνο κατά το τελευταίο που
είπατε- αφορά το δηµόσιο, δηλαδή τα νοµικά του πρόσωπα,
ακόµη και ιδιωτικού δικαίου: Για ποιο λόγο να µη βάλουµε, πα-
ραδείγµατος χάριν, τις εταιρείες του δηµοσίου που είναι ιδιωτι-
κού δικαίου σε αυτήν τη διαδικασία; Για ποιο λόγο να µην
επεκτείνουµε το µέτρο; Πιστεύετε ότι θα ήταν κάποια σκιά ως
προς την καλή διαχείριση των ανθρώπων που χειρίζονται αυτό
το τµήµα του δηµοσίου χώρου;

Εµείς, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, θα υποστηρίζαµε
την επέκταση του µέτρου, δηλαδή να προχωρήσουµε έτι περαι-
τέρω όλη αυτήν τη διαδικασία που υπάρχει και δεν έχω πειστεί
γιατί δεν πρέπει να είναι µέσα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Γεωργιάδη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,

∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μου επιτρέπετε,
κύριε Πρόεδρε, µία µόνο φράση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης,

∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Πολύ σύντοµα
θέλω να αποσαφηνίσω δύο θέµατα.

Πράγµατι, η διαδικασία του άρθρου 214 του Κώδικα Πολιτικής
∆ικονοµίας δεν πέτυχε, διότι δεν προβλέφθηκαν εγγυήσεις,
κίνητρα, για να πετύχει ο θεσµός που εισήγαγε το σχετικό άρθρο
του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας.

Οι ρυθµίσεις µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι εντελώς
διαφορετικές. ∆ιαµορφώνουν ένα περιβάλλον για την καταξίωση
του θεσµού. Παρέχονται πολύ συγκεκριµένα κίνητρα, για να
πετύχει ο θεσµός στην πράξη.

Είναι προφανές ότι πολλά θα εξαρτηθούν από το πόσο σωστή
ενηµέρωση της κοινής γνώµης θα γίνει και από το πόσο θα
βοηθήσουν σε αυτήν την κατεύθυνση οι δικηγόροι. Θα πρόσθετα
και οι δικαστές, γιατί δεν εξαρτάται µόνο από τους δικηγόρους.
Είναι πρόβληµα που αφορά το σύνολο του νοµικού κόσµου,
πολύ περισσότερο, όταν ένας δικαστής µπορεί σε µια εκκρεµή
διαφορά να συστήσει στα µέρη να προσφύγουν στη
διαµεσολάβηση.

∆εν έχω καµµία απολύτως αντίρρηση να επεκτείνουµε στο
µέλλον την εφαρµογή της διαµεσολάβησης και σε άλλες
υποθέσεις. Όµως, ας αφήσουµε λίγο να δούµε εάν µεγάλος
αριθµός των πολιτών δοκιµάζει στην πράξη τη φιλική διευθέτηση
διαφορών και αν πράγµατι δοκιµάζεται και πετυχαίνει αυτή η
διαδικασία, τότε, βεβαίως, να προχωρήσουµε και στην επέκταση
των σχετικών ρυθµίσεων και σε άλλου είδους υποθέσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και

τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «∆ιαµεσο-
λάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων: «∆ιαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές
υποθέσεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο
6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-

νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «∆ιαµεσολάβηση σε αστικές
και εµπορικές υποθέσεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των
άρθρων κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-

νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «∆ιαµεσολάβηση σε αστικές
και εµπορικές υποθέσεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«∆ιαµεσολάβηση σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις

Άρθρο 1
Σκοπός

Ο νόµος αυτός έχει σκοπό: α) την προσαρµογή της Ελληνικής
Νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας 2008/52/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Μαΐου

2008 για ορισµένα θέµατα διαµεσολάβησης σε αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις διασυνοριακών διαφορών και β) τη θεσµοθέ-
τηση εθνικών διαδικασιών διαµεσολάβησης.

Άρθρο 2
Υπαγόµενες διαφορές

∆ιαφορές ιδιωτικού δικαίου µπορούν να υπαχθούν σε διαµε-
σολάβηση µε συµφωνία των µερών, αν αυτά έχουν την εξουσία
να διαθέτουν το αντικείµενο της διαφοράς. Η συµφωνία υπαγω-
γής της διαφοράς στη διαµεσολάβηση αποδεικνύεται µε έγ-
γραφο ή από τα πρακτικά του δικαστηρίου στην περίπτωση της
παραγράφου 2 του άρθρου 3 και διέπεται από τις διατάξεις του
ουσιαστικού δικαίου για τις συµβάσεις.

Άρθρο 3
Προσφυγή στη διαµεσολάβηση

1. ∆ιαµεσολάβηση είναι δυνατή:
α) αν τα µέρη συµφωνούν να προσφύγουν σε διαδικασία δια-

µεσολάβησης πριν ή κατά τη διάρκεια της εκκρεµοδικίας,
β) αν κληθούν να προσφύγουν στη διαµεσολάβηση σύµφωνα

µε την παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου,
γ) αν διαταχθεί διαµεσολάβηση από δικαστήριο άλλου κρά-

τους-µέλους ή
δ) αν επιβάλλεται υποχρεωτικά διαµεσολάβηση µε νόµο.
Η προσφυγή στη διαµεσολάβηση αποκλείει προσωρινά και

µέχρι περατώσεώς της, τη διαδικασία ενώπιον των δικαστηρίων.
2. Το δικαστήριο στο οποίο είναι εκκρεµής η υπόθεση µπορεί

σε κάθε στάση της δίκης, ανάλογα µε την περίπτωση και λαµβά-
νοντας υπόψη όλες τις περιστάσεις της υπόθεσης, να καλεί τα
µέρη να προσφύγουν στη διαµεσολάβηση για να επιλύσουν τη
διαφορά. Εφόσον τα µέρη συµφωνούν το δικαστήριο αναβάλλει
υποχρεωτικά τη συζήτηση της υπόθεσης σε δικάσιµο µετά την
πάροδο τριµήνου και όχι πέραν του εξαµήνου.

Άρθρο 4
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί:

α) Ως διασυνοριακή διαφορά νοείται εκείνη κατά την οποία
τουλάχιστον ένα από τα µέρη κατοικεί µονίµως ή διαµένει συνή-
θως σε κράτος-µέλος διαφορετικό από εκείνο οποιουδήποτε
άλλου µέρους κατά την ηµεροµηνία στην οποία:

αα) τα µέρη συµφωνούν να προσφύγουν σε διαδικασία διαµε-
σολάβησης αφότου ανέκυψε η διαφορά·

ββ) διετάχθη η διαµεσολάβηση από δικαστήριο κράτους-µέ-
λους·

γγ) υφίσταται υποχρέωση διαµεσολάβησης δυνάµει του εθνι-
κού δικαίου ή

δδ) κληθούν τα µέρη για τους σκοπούς της παραγράφου 2 του
άρθρου 3.

Για τους σκοπούς των άρθρων 10 και 11, ως διασυνοριακή δια-
φορά νοείται και εκείνη για την οποία αρχίζουν δικαστικές διαδι-
κασίες ή διαιτησία ύστερα από διαµεσολάβηση µεταξύ των
µερών σε κράτος-µέλος άλλο από εκείνο της µόνιµης κατοικίας
ή συνήθους διαµονής των µερών, κατά την προβλεπόµενη στην
κατά τα ανωτέρω περίπτωση α’ υποστοιχεία αα, ββ ή γγ ηµερο-
µηνία.

Η έννοια της κατοικίας προσδιορίζεται σύµφωνα µε τα άρθρα
59 και 60 του Κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 44/2001.

β) Ως διαµεσολάβηση νοείται διαρθρωµένη διαδικασία ανε-
ξαρτήτως ονοµασίας, στην οποία δύο ή περισσότερα µέρη µιας
διαφοράς επιχειρούν εκουσίως να επιλύσουν µε συµφωνία τη
διαφορά αυτή µε τη βοήθεια διαµεσολαβητή. Στην έννοια αυτή
δεν περιλαµβάνεται η απόπειρα συµβιβασµού που γίνεται από
τον ειρηνοδίκη ή το δικαστήριο κατά τη διάρκεια της δίκης, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 208 επ. και 233 παράγραφος 2 ΚΠολ∆.

γ) Ως διαµεσολαβητής νοείται τρίτο σε σχέση µε τους διαδί-
κους πρόσωπο, από το οποίο ζητείται να αναλάβει διαµεσολά-
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βηση µε κατάλληλο, αποτελεσµατικό και αµερόληπτο τρόπο, ανε-
ξαρτήτως του τρόπου µε τον οποίο ορίστηκε ή ανέλαβε να τελέ-
σει την εν λόγω διαµεσολάβηση. Ο διαµεσολαβητής πρέπει να
είναι δικηγόρος διαπιστευµένος ως διαµεσολαβητής κατά τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 7. Αν πρόκειται για διασυνοριακή διαφορά
κατά την έννοια της περίπτωσης α’ του παρόντος άρθρου, τα
µέρη µπορούν να ορίσουν διαπιστευµένο διαµεσολαβητή που
δεν έχει τη δικηγορική ιδιότητα.

Άρθρο 5
Φορείς κατάρτισης

1. Φορείς κατάρτισης διαµεσολαβητών µπορούν να είναι αστι-
κές µη κερδοσκοπικές εταιρείες που συνιστούν από κοινού ένας
τουλάχιστον δικηγορικός σύλλογος και ένα τουλάχιστον από τα
επιµελητήρια της Χώρας και λειτουργούν µετά τη χορήγηση
άδειας από την υπηρεσία του άρθρου 7.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και
Παιδείας, ∆ια βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, καθορίζονται
ειδικότερα οι όροι και προϋποθέσεις αδειοδότησης και λειτουρ-
γίας των φορέων κατάρτισης διαµεσολαβητών, το περιεχόµενο
των σχετικών προγραµµάτων βασικής εκπαίδευσης, κατάρτισης
και µετεκπαίδευσης, η διάρκειά τους, ο τόπος διεξαγωγής τους,
τα προσόντα των εκπαιδευτών, ο αριθµός των συµµετεχόντων,
καθώς και οι κυρώσεις που επιβάλλονται στους φορείς κατάρτι-
σης διαµεσολαβητών, σε περίπτωση µη τήρησης των υποχρεώ-
σεών τους. Οι κυρώσεις αυτές είναι χρηµατικό πρόστιµο ή
προσωρινή ή οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας τους.
Τα κριτήρια επιλογής και επιµέτρησης των κυρώσεων θα καθο-
ρισθούν µε το ανωτέρω προεδρικό διάταγµα.

3. Για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης, οι φορείς κατάρτισης της
παραγράφου 1 καταθέτουν παράβολο υπέρ του ∆ηµοσίου, το
ύψος και η αναπροσαρµογή του οποίου καθορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-
νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

Άρθρο 6
Φορέας πιστοποίησης

1. Συνιστάται «Επιτροπή Πιστοποίησης ∆ιαµεσολαβητών» υπό
την εποπτεία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Στην αρµοδιότητα της Επιτροπής υπά-
γονται ιδίως η πιστοποίηση των υποψήφιων διαµεσολαβητών, ο
έλεγχος για την τήρηση των υποχρεώσεων των φορέων κατάρ-
τισης διαµεσολαβητών, ο έλεγχος της συµµόρφωσης των διαπι-
στευµένων διαµεσολαβητών προς τον Κώδικα ∆εοντολογίας,
καθώς και η εισήγηση προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-
νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων για την επιβολή των κυρώ-
σεων που προβλέπονται στα άρθρα 5 και 7. Η Επιτροπή
συγκροτείται από τον πρόεδρο και τέσσερα (4) µέλη, καθώς και
από ισάριθµους αναπληρωτές τους. Η θητεία τους είναι τριετής.

2. Με απόφαση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ορίζονται ως πρόεδρος και µέλη της
Επιτροπής µε τους αναπληρωτές τους, τρεις (3) διαπιστευµένοι
διαµεσολαβητές µε άρτια εκπαίδευση και επαρκή εµπειρία σε θέ-
µατα διαµεσολάβησης και δύο (2) δικηγόροι, που υποδεικνύο-
νται από την ολοµέλεια των προέδρων των δικηγορικών
συλλόγων. Ο πρόεδρος και τα µέλη της Επιτροπής λαµβάνουν
αποζηµίωση ανά συνεδρίαση που καθορίζεται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

3. Η πιστοποίηση των υποψήφιων διαµεσολαβητών γίνεται
ύστερα από εξετάσεις ενώπιον επιτροπής εξετάσεων, στην οποία
συµµετέχουν δύο µέλη της Επιτροπής της παραγράφου 1, τα
οποία ορίζει ο πρόεδρος αυτής, και ένας δικαστικός λειτουργός,
ο οποίος ορίζεται σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου 2 του
άρθρου 41 του ν. 1756/1988 και προεδρεύει της εν λόγω επι-
τροπής. Αυτή ελέγχει αν ο υποψήφιος διαθέτει τις γνώσεις, δε-
ξιότητες και επαρκή εκπαίδευση από τους φορείς κατάρτισης του

άρθρου 5, για να παρέχει υπηρεσίες διαµεσολάβησης και η από-
φασή της είναι έγγραφη και πλήρως αιτιολογηµένη. Για τη γραµ-
µατειακή υποστήριξη του έργου της Επιτροπής της παραγράφου
1 και της επιτροπής εξετάσεων, η Ολοµέλεια των ∆ικηγορικών
Συλλόγων υποχρεούται να διαθέτει το προσωπικό που προβλέ-
πεται στον Κανονισµό της παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και ∆ικαιοσύ-
νης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων καθορίζονται:

α) ο τρόπος και το ύψος της αµοιβής των µελών της επιτροπής
εξετάσεων,

β) τα εξέταστρα που προκαταβάλλονται µε παράβολο από
τους υποψηφίους στην επιτροπή εξετάσεων.

4. Η απόφαση της Επιτροπής της παραγράφου 1 για την πι-
στοποίηση ή µη των διαµεσολαβητών είναι έγγραφη και εκδίδε-
ται σύµφωνα µε την απόφαση της επιτροπής εξετάσεων.

5. Με απόφαση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:

α) εγκρίνεται ο Κανονισµός λειτουργίας της Επιτροπής της πα-
ραγράφου 1 και της επιτροπής εξετάσεων,

β) καθορίζονται ειδικότερα η διαδικασία, ο τρόπος, τα κριτή-
ρια, οι όροι και οι προϋποθέσεις εξέτασης των υποψήφιων δια-
µεσολαβητών ενώπιον της επιτροπής εξετάσεων,

γ) καθορίζεται η διαδικασία ελέγχου των φορέων κατάρτισης
διαµεσολαβητών και των διαπιστευµένων διαµεσολαβητών και

δ) ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα.

Άρθρο 7
∆ιαπίστευση

1. Το Τµήµα ∆ικηγορικού Λειτουργήµατος και ∆ικαστικών Επι-
µελητών που ανήκει στη Γενική ∆ιεύθυνση ∆ιοίκησης ∆ικαιοσύ-
νης του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων είναι αρµόδιο για τη διαπίστευση των διαµεσολα-
βητών και την έκδοση των διοικητικών πράξεων που είναι ανα-
γκαίες για τη διαπίστευση, µεριµνά δε για τη σύνταξη πινάκων
των αδειοδοτούµενων φορέων κατάρτισης διαµεσολαβητών και
των διαπιστευµένων διαµεσολαβητών και τη διανοµή των πινά-
κων αυτών στα δικαστήρια.

2. Με απόφαση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:

α) καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις για τη
διαπίστευση των διαµεσολαβητών, καθώς και η διαδικασία ανα-
γνώρισης του τίτλου διαπίστευσης που έχουν λάβει οι διαµεσο-
λαβητές σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για
την αναγνώριση αυτή, καθώς και για την προσωρινή ή οριστική
ανάκληση της διαπίστευσης απαιτείται προηγουµένως η σύµ-
φωνη γνώµη της Επιτροπής του άρθρου 6 παράγραφος 1,

β) θεσπίζεται Κώδικας ∆εοντολογίας για τους διαπιστευµένους
διαµεσολαβητές,

γ) προβλέπονται οι ειδικότερες προϋποθέσεις για την επιβολή
κυρώσεων από την παράβαση των ρυθµίσεων του ανωτέρου Κώ-
δικα. Οι κυρώσεις αυτές που επιβάλλονται ύστερα από τη σύµ-
φωνη γνώµη της Επιτροπής του άρθρου 6 παράγραφος 1, είναι
η προσωρινή ή οριστική ανάκληση της διαπίστευσης και

δ) ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα.

Άρθρο 8
∆ιαδικασία

1. Στη διαδικασία της διαµεσολάβησης τα µέρη ή ο νόµιµος
αντιπρόσωπος ή ο εκπρόσωπός τους, όταν πρόκειται για νοµικά
πρόσωπα, παρίστανται µε πληρεξούσιο δικηγόρο.

2. Ο διαµεσολαβητής ορίζεται από τα µέρη ή από τρίτο πρό-
σωπο της επιλογής τους.

3. Η διαδικασία της διαµεσολάβησης καθορίζεται από τον δια-
µεσολαβητή σε συνεννόηση µε τα µέρη, τα οποία µπορούν να
τερµατίσουν τη διαδικασία διαµεσολάβησης οποτεδήποτε επι-
θυµούν. Η διαδικασία της διαµεσολάβησης έχει εµπιστευτικό χα-
ρακτήρα και δεν τηρούνται πρακτικά. Ο διαµεσολαβητής µπορεί
να επικοινωνεί και να συναντάται στο πλαίσιο της διαµεσολάβη-
σης µε καθένα από τα µέρη. Πληροφορίες που αντλεί ο διαµε-
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σολαβητής κατά τις επαφές αυτές µε το ένα µέρος δεν κοινολο-
γούνται στο άλλο µέρος χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του.

4. Ο διαµεσολαβητής δεν είναι υποχρεωµένος να δεχθεί το
διορισµό του και ευθύνεται κατά τη διάρκεια της διαµεσολάβη-
σης µόνο για δόλο.

Άρθρο 9
Εκτελεστότητα των συµφωνιών που προκύπτουν από δια-

µεσολάβηση

1. Ο διαµεσολαβητής συντάσσει πρακτικό διαµεσολάβησης
που πρέπει να περιέχει:

α) το όνοµα και το επώνυµο του διαµεσολαβητή,
β) τον τόπο και το χρόνο της διαµεσολάβησης,
γ) τα ονόµατα και τα επώνυµα εκείνων που έλαβαν µέρος στη

διαδικασία της διαµεσολάβησης,
δ) τη συµφωνία για τη διαµεσολάβηση, µε βάση την οποία διε-

ξήχθη η διαµεσολάβηση,
ε) τη συµφωνία στην οποία κατέληξαν τα µέρη κατά τη διαµε-

σολάβηση ή τη διαπίστωση της αποτυχίας της διαµεσολάβησης,
καθώς και την αιτία της διαφοράς.

2. Μετά το πέρας της διαδικασίας διαµεσολάβησης το πρα-
κτικό υπογράφεται από τον διαµεσολαβητή, τα µέρη και τους
πληρεξούσιους δικηγόρους τους. Το πρωτότυπο αυτού κατατί-
θεται, εφόσον ένα τουλάχιστον των µερών το ζητήσει, µε επιµέ-
λεια του διαµεσολαβητή στη γραµµατεία του µονοµελούς
πρωτοδικείου της περιφέρειας, όπου διεξήχθη η διαµεσολάβηση.
Κατά την κατάθεση, ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει παράβολο
υπέρ του ∆ηµοσίου, το ύψος και η αναπροσαρµογή του οποίου
καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Σε περί-
πτωση αποτυχίας της διαµεσολάβησης το πρακτικό µπορεί να
υπογράφεται µόνο από τον διαµεσολαβητή.

3. Από την κατάθεση στη γραµµατεία του µονοµελούς πρωτο-
δικείου το πρακτικό διαµεσολάβησης, εφόσον περιέχει συµφωνία
των µερών για ύπαρξη αξίωσης που µπορεί να εκτελεσθεί ανα-
γκαστικά, αποτελεί εκτελεστό τίτλο σύµφωνα µε το άρθρο 904
παράγραφος 2 εδάφιο γ’ΚΠολ∆.

Άρθρο 10
Απόρρητο της διαµεσολάβησης

Η διαµεσολάβηση πρέπει να διεξάγεται κατά τρόπο που να µην
παραβιάζει το απόρρητο αυτής, εκτός αν τα µέρη συµφωνήσουν
άλλως. Πριν από την έναρξη της διαδικασίας όλοι οι συµµετέχο-
ντες δεσµεύονται εγγράφως να τηρήσουν το απόρρητο της δια-
δικασίας. Τα µέρη, εφόσον το επιθυµούν, δεσµεύονται εγγράφως
να τηρήσουν και το απόρρητο του περιεχοµένου της συµφωνίας,
στην οποία ενδέχεται να καταλήξουν κατά τη διαµεσολάβηση,
εκτός αν η κοινολόγηση του περιεχοµένου της εν λόγω συµφω-
νίας είναι απαραίτητη για την εκτέλεση αυτής, σύµφωνα µε το
άρθρο 9 παράγραφος 3.

Οι διαµεσολαβητές, τα µέρη, οι πληρεξούσιοι αυτών και όσοι
άλλοι συµµετέχουν στη διαδικασία διαµεσολάβησης δεν εξετά-
ζονται ως µάρτυρες. Όλοι οι ανωτέρω δεν υποχρεούνται να προ-
σκοµίσουν σε επακολουθούσες δίκες ή διαιτησίες στοιχεία που
προκύπτουν από διαδικασία διαµεσολάβησης ή έχουν σχέση µε
αυτήν, παρά µόνο εφόσον τούτο επιβάλλεται από κανόνες δη-
µόσιας τάξης, κυρίως για να εξασφαλιστεί η προστασία των ανη-
λίκων ή για να αποφευχθεί ο κίνδυνος να θιγεί η σωµατική
ακεραιότητα ή ψυχική υγεία προσώπου.

Άρθρο 11
Αποτελέσµατα της διαµεσολάβησης στην παραγραφή και

τις αποσβεστικές προθεσµίες
Η προσφυγή στη διαµεσολάβηση κατά τις διατάξεις του άρ-

θρου 3 διακόπτει την παραγραφή και την αποσβεστική προθε-
σµία ασκήσεως των αξιώσεων, καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδι-
κασίας διαµεσολάβησης. Με την επιφύλαξη των διατάξεων των
άρθρων 261 επ. ΑΚ η παραγραφή και η αποσβεστική προθεσµία
που διακόπηκαν αρχίζουν και πάλι από τη σύνταξη του πρακτικού
αποτυχίας της διαµεσολάβησης ή από την επίδοση δήλωσης
αποχώρησης από τη διαµεσολάβηση από εκάτερο των µερών
στο άλλο µέρος και τον διαµεσολαβητή ή της µε οποιονδήποτε
τρόπο κατάργησης της διαµεσολάβησης.

Άρθρο 12
Αµοιβές

1. Ο διαµεσολαβητής αµείβεται µε ωριαία αντιµισθία και για
24 κατ’ ανώτατο όριο ώρες, στις οποίες περιλαµβάνεται και ο
χρόνος προετοιµασίας του για τη διαδικασία της διαµεσολάβη-
σης. Τα µέρη και ο διαµεσολαβητής µπορούν να συµφωνήσουν
διαφορετικό τρόπο αµοιβής.

2. Η αµοιβή του διαµεσολαβητή βαρύνει τα µέρη κατ’ ισοµοι-
ρία, εκτός αν τα µέρη συµφωνήσουν διαφορετικά. Κάθε µέρος
βαρύνεται µε την αµοιβή του πληρεξούσιου δικηγόρου του.

3. Το ύψος της ωριαίας αντιµισθίας της παραγράφου 1 καθο-
ρίζεται και αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού ∆ι-
καιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

Άρθρο 13
Ενηµέρωση κοινού

Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων φροντίζει µε κάθε πρόσφορο µέσο, ιδίως µέσω του
∆ιαδικτύου, να παρέχεται πληροφόρηση στο ευρύ κοινό σχετικά
µε τον τρόπο πρόσβασης σε διαµεσολαβητές.

Άρθρο 14
Μεταβατική διάταξη

Στην πρώτη σύνθεση της Επιτροπής του άρθρου 6 παράγρα-
φος 1 µπορούν να ορισθούν, κατ’ εξαίρεση των όσων προβλέ-
πονται στο άρθρο 7 παράγραφος 2, διαµεσολαβητές που έχουν
λάβει τίτλο διαπίστευσης σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Άρθρο 15
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προε-
δρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς
την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Ερωτάται το Σώµα: ∆έχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.13’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 10 ∆εκεµβρίου 2010 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων β) συζήτηση της υπ’
αριθµ. 10/24-11-2010 επερώτησης των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε θέµατα εργασιακών σχέσεων και θέµατα ανεργίας.
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